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PO RAZPRAVI O NEZAKONITIH SPREMEMBAH V VODSTVU USTANOVE

Leva opozicija zapustila sejo 
parlamentarne komisije o RAI-TV

V komisiji so mi sorski predstavniki glasovali skupno z vladno 
večino - Demokristjan Donat Cattin se je pridružil opoziciji

RIM, 16. — Na seji parlamentarne komisije za nadzorstvo nad 
radiotelevizijo, katere se je udeležil tudi predsednik vlade Andreot
ti, so danes začeli razpravljati o odločitvah skupščine delničarjev 
RAI-TV, ki je z imenovanjem večjega števila novih članov v iz
vršni svet ustanove dejansko spremenila statut, ne da bi poprej o 
teh spremembah obravnavala pristojna komisija in jih odobril mi
nister za pošto in telekomunikacije.

Na seji je prišlo do ostrega spo
pada med komunističnimi in socia
lističnimi člani komisije ter pred
stavniki vladnih strank, kar je 
Povzročilo, da je leva opozicija 
Zapustila sejo pred glasovanjem o 
legitimnosti postopka skupščine del
ničarjev RAI-TV. Tako so lahko 
Predstavniki vladnih strank in MSI, 
razen demokristjana Donat Cattina,
Potrdili sklepe delničarjev in s tem 
tudi imenovanje treh novih pred
stavnikov vlade v izvršni odbor, iz
ključitev enega socialista in vklju
čitev na njegovo mesto predstav
nika desnice, ki so ga kandidirali 
liberalci.

Vesti, kako je prišlo do spora v 
kemisiji, ki jih posreduje agencija 
ANSA, so zelo skope in ne dajejo 
jasne slike, kako je razprava prav

zaprav potekala. Dejansko se je 
seja končala, ne da bi predsednik 
vlade prečital svojega poročila v 
komisiji, v katerem je nameraval 
opravičiti «pravilnost ravnanja» 
vlade in skupščine delničarjev RAI- 
TV glede imenovanja novega iz
vršnega odbora.

Že ob začetku seje so predstav
niki leve opozicije zahtevali spre
membo dnevnega reda, in sicer, da 
se najprej začne razprava o sta
tutarnih spremembah, ki jih je 
vnesla skupščina delničarjev RAI- 
TV. Ko je komisija to sprejela, so 
med drugimi spregovorili demokri
stjan Arnaud, ki je zavrnil obtož
be levice, češ da spremembe sta
tuta niso zakonite, trdeč, da ima
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RESNA ODLOČITEV DELODAJALCEV

Razbita pogajanja 
za obnovitev delovne 
pogodbe kovinarjev

Delavci zaostrili sindikalni boj
RIM, 16. — Danes popoldne so Pred

ovniki delodajalcev nenadoma razbili 
dogajanja s sindikati za obnovitev de
lovne pogodbe kovinarjev. To svojo 
odločitev so utemeljili s tem, da ne 
Korejo več nadaljevati pogajanj «za- 
radi prevelikih razlik v stališčih glede 
glavnih točk sindikalnih zahtev*.

V odgovor na razbitje pogajanj de
lodajalcev je delegacija federacije ko
vinarjev, ki se je pogajala v Rimu, 
sklenila zaostriti boj delavcev in do
ločila nadaljnjih osem ur razčlenjene 
stavke poleg 24 ur, ki so jih že na
povedali za obdobje od 20. januarja do 
10. februarja. Poleg tega je federacija 
kovinarskih delavcev sklenila prirediti 
vsedržavno demonstracijo kovinarjev 
Osebnih podjetij in podjetij z državno 
udeležbo, ki bo v Rimu 9. februarja.

Predstavnik zasebnih kovinarskih pod
jetij dr. Valle je takoj po razbitju 
Pogajanj dal daljšo izjavo, v kateri 
trdi, da bi se izdatki podjetij na os
lovi delavskih zahtev povišali za 50 
°dstotkov. »Razumljivo je torej — je 
dodal — da bi ta obremenitev stro
škov, ki bi izhajala iz sprejema vseh 
Odikalnih zahtev, v dveh letih uni
čila vsa podjetja*.
. Tajniki kovinarjev CGIL CISL 
'u UIL pa so s svojimi izjavami 
dejansko zanikali trditve deloda- 
Jalcev in poudarili, da med poga- 
juuji ni prišlo do nobenih sporov 
Slede razprave o posameznih toč- 
"al>. temveč da so se sindikati 
“anes znašli pred sogovornikom, ki 

1 hotel na noben način več raz- 
Pravljati o sindikalnih predlogih, 
j^entin, Carniti in Benvenuto so 
z.lavili, da to stališče dokazuje, 

Qa delodajalci nočejo doseči nove 
P°Sodbe iz vzrokov, ki niso sindi
kalni,

Vsedržavna federacija gradbin- 
,ev je danes z zadovoljstvom ugo- 
ovila, da je bila sklenjena ugod
ji delovna pogodba za delavce. Po- 

g tega pa so poudarili, da se 
odo gradbinci skupno z vsemi osta- 
thi italijanskimi delavci še naprej 
avzernali in se bojevali za reši- 
v stanovanjskega vprašanja, za 

^reditev stanarin in preureditev za- 
°hodaje o stavbiščih.

V senatu razprava 
o ceni bencina

RlM, 16, _ v senatu se je danes 
daljevala razprava o zakonskem os- 

u'ku, ki določa znižanje davka na 
oizvodnjo za nekatere petrolejske 
oizvode. Pri tem gre predvsem za 

®ncin in plinsko olje. Razprava se 
gotovo zavlekla, saj se je prija- 

v 0 kar 39 komunističnih govornikov, 
^.ornunistični senatorji, so zavrnili sta- 

Ce predstavnikov vladne večine, češ 
a hi opozicija KPI povzročila po- 
sanjg cetlg benc;na jn nekaterih dru- 

'u Petrolejskih derivatov.
Komunisti, so ugotovili, da so v zad- 

Jfjin času petrolejske družbe pove- 
a e svoje profite in da zato medmi- 
strski odbor za cene ne bi smel 
ar na slepo sprejeti njihovih ocen 

Proizvajalnih stroških. Socialist Le- 
?re Pa je očital vladi, da je načela 
“ vprašanje ne da bi poprej pre- 
c% dokumentirane kritike opozicije.

Zato je zahteval, da bi se morala 
vlada poslužiti drugih sredstev za re
šitev vprašanja cene bencina, zlasti 
pa boljšega izkoriščanja državnega 
petrolejskega podjetja.

Waldlieim pojde v Azijo
NEW YORK, 16. — Generalni 

tajnik OZN Kurt Waldheim bo 31. 
januarja odpotoval na tritedensko 
potovanje v Azijo. Kot poroča glas
nik svetovne organizacije bo Wald- 
heim odpotoval iz New Yorka v 
London, Pariz, Frankfurt, nakar bo 
obiskal Novi Delhi, Bangkok in 
Tokio. V New York se bo vrnil 17. 
februarja.

sedaj komisija možnost, da jih o- 
dobri ali zavrne. Predsednik An
dreotti pa je omenil predvsem vpra
šanje treh novih predstavnikov 
vlade, ki naj bi jih zahteval ra
čunski dvor zaradi večjega uprav
nega nadzorstva nad ustanovo. Za
tem je komunist Napolitano opore
kel zakonitost sklepov delničarjev 
skupščine; podobno stališče sta za
vzela tudi socialista Bertoldi in Pie- 
raccini, ki ju je nato podprl tudi 
demokristjan Donat Cattin. V raz
pravo sta posegla tudi en libera
lec in socialdemokrat, ki sta se 
seveda pridružila stališču Arnauda.

Takoj zatem sta socialistična 
predstavnika zahtevala odložitev 
seje, da bi imeli člani komisije 
možnost poglobiti to vprašanje, kar 
je večina na predlog predsednika 
Andreottija zavrnila, češ da se mo
ra komisija čimprej izreči o odlo
čitvah skupščine delničarjev. Jas
no je, da so predstavniki levice 
iz protesta zapustili sejo, nakar so 
ostali člani komisije vladnih strank 
in misovci potrdili sklepe delni
čarjev RAI-TV, razen Donat Ca- 
tina, ki se iz protesta ni udeležil 
glasovanja.

Po seji komisije je načelnik so
cialistične poslanske komisije Ber
toldi izjavil, da so skupno s komu
nisti načeli vprašanje člena 5 za
kona o pristojnosti nadzorstvene 
komisije, in sicer o obveznem po
svetovanju s komisijo pred uved
bo katerekoli spremembe statuta. 
Ker so predstavniki vladne večine 
zavrnili ta naš predlog, hkrati pa 
so tudi zavrnili predlog o odlo
žitvi seje, je dejal Bertoldi, smo 
skupaj s komunisti zapustili dvora
no. Podobno izjavo je dal senator 
Pieraccini, ki je med drugim še 
posebno poudaril nezakonitost spre
membe statuta RAI-TV. Donat Cat
tin pa je dejal, da je podprl zahte
vo o odložitvi seje, da bi ne pri
šlo v tem letu pred obnovitvijo 
konvencije med državo in RAI-TV 
do razbitja v komisiji zlasti pri 
glasovanju, katerega se ni udeleži
la polovica članov. Poudaril je, da 
nasprotuje statutarnim spremem
bam in dejal, da so te spremembe 
odkrit manever desnosredinske po
litike.

Zelo ostro je obsodil ravnanje 
vladnih strank komunistični posla
nec Napolitano, ki je dejal, da so 
na seji utemeljili nezakonitost skle
pov skupščine delničarjev RAI-TV 
glede imenovanja članov novega 
izvršnega odbora, kar se tiče po
večanja njihovega števila od osem

na enajst, ker bi morala poprej 
o tem razpravljati parlamentarna 
komisija, kot to predpisuje zakon. 
Z današnjim glasovanjem ob od
sotnosti levice in neudeležbi demo
kristjana Donat Cattina pa je vla
da hotela še enkrat potrditi svojo 
politično samovoljo, je poudaril Na
politano, ter uzakoniti navzočnost 
v upravnem svetu treh vladnih 
predstavnikov in zastopnika des
nice.

med Francijo in NDR
PARIZ, 16. — Jutri se bodo za

čela pogajanja za navezavo di
plomatskih stikov med Francijo in 
Nemško demokratično republiko. 0- 
pazovalci ugotavljajo, da se bodo 
začela pogajanja pet dni pred u- 
radnim Brandtovim obiskom v Pa
rizu, kjer se bo udeležil francosko 
- nemškega srečanja na vrhu.

PO OBJAVI BESEDILA NOTE DUNAJSKE VLADE

Slovenci na Koroškem neugodno ocenjujejo 
avstrijski odgovor na jugoslovansko noto
Dr. Zvvitter obžaloval dejstvo, da v odgovoru sploh ni omenjena protislovenska gonja 

Avstrijska vlada «ne vidi potrebe», da bi prepovedala neonacistične organizacije
(Poseben dopis)

CELOVEC. 16. — Avstrijska vla
da je objavila besedilo note. ki jo 
je kot odgovor na jugoslovansko no
to v zvezi z gonjo proti slovenski 
manjšini na Koroškem 11. januar
ja predala jugoslovanskemu vele
poslaniku na Dunaju Mitji Vošnjaku.

Avstrijska nota najprej poudar
ja, da je avstrijska zunanja poli
tika vodena z željo po dobrih od
nosih z vsemi sosedi in še posebej 
z Jugoslavijo. Nota nato govori o 
pravicah, ki jih uživa v Avstriji 
slovenska manjšina na Koroškem 
ter poudarja, da ie mogoče nereše
ne probleme najlaže reševati v ne
posrednih kontaktih med izbranimi 
predstavniki manjšine ter zvezno 
in deželno vlado. Kot praktični pri
mer navaja nota komisijo strokov
njakov. ki jo pravkar ustanavlja 
avstrijski zvezni kancler dr. Krei- 
sky.

V noti je izraženo obžalovanje, 
ker je bil z jugoslovansko noto 
in še bolj s kasnejšimi izjavami od
govornih jugoslovanskih političnih 
osebnosti ustvarjen vtis, kot da je 
Avstrija doslej povsem ali v ve
liki meri ugovarjala pravicam slo

venske in hrvaške manjšine v Av
striji in navaja vrsto nasprotnih 
dejstev, kot je slovenska gimnazi
ja v Celovcu itd.

V zvezi z zakonom o dvojezičnih 
krajevnih napisih pa ugotavlja no
ta, da je hotela avstrijska vlada 
na podlagi čimbolj objektivnih kri
terijev rešiti še odprto vprašanje 
iz avstrijske državne pogodbe. Na
to pa nota poudarja, da avstrijska 
vlada ne vidi potrebe o prepovedi 
določenih organizacij, ki jih ome
nja jugoslovanska nota. Nota tudi 
izraža obžalovanje avstrijske vlade, 
ker da je Jugoslavija v uradni no
ti generalizirano obdolžila avstrij
ske državljane šovinizma in neona
cizma..

Ob koncu je v noti izraženo upa
nje, da bo mogoče vsa vprašanja, 
ki zadevajo dobre sosedske odnose 
med Avstrijo in Jugoslavijo, za
dovoljivo rešiti in z običajnimi 
kontakti med obema sosednima 
državama.

Odgovor avstrijske vlade na ju
goslovansko noto je razumljivo 
vzbudil v Avstriji veliko zanima
nje. še posebno pa med pripadniki 
slovenske narodnostne skupnosti na
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M1D1EM KO SE NADALJUJEJO POGAJANJA MED IZVEDENCI

Nixonov odposlanec gen. Haig 
pri predsedniku Van Thieuju

Glasnik Bele hiše demantiral vesti, po katerih naj bi mirovni sporazum 
podpisali že v prihodnjih dneh - Kissinger odpotuje v Pariz prihodnji teden

SAIGON, 16. — Kissingerjev po
močnik gen. Haig je zjutraj pri
spel v Sajgon, kjer se je najprej 
srečal z ameriškim veleposlanikom 
ElsvvOrthom Bunkerjem, nakar se 
je v predsedniški palači sestal z 
južnovietnamskim diktatorjem Van 
Thieujem. Sestanek je trajal dve uri 
in pol. vesti iz neuradnih krogov 
trdijo, da je prinesel Thieuju po
slanico s strani predsednika Nixo- 
na ter osnutek sporazuma, ki naj 
bi ga Kissinger in Tho dosegla 
prejšnji teden. Gre vsekakor za 
domneve, saj nista niti Bela hiša, 
niti glasnik južnovietnamskega 
predsednika dela nobene izjave gle
de Haigove misije.

Iz neuradnih krogov so tudi no
vice o vsebini novega sporazuma,
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PRIPRAVLJALNO ZASEDANJE V HELSINKIH

ki pa naj bi v glavnem vseboval 
točke, o katerih je govoril že prejš
nji. Severni Vietnam naj bi pristal 
na prisotnost nekoliko številnejše 
mednarodne nadzorne komisije, ki 
naj bi štela približno 2.500 mož. 
Hanoi je baje pristal tudi na to. da 
ohranijo 17. vzporednik, kot začas
no mejo med obema državama. 
Tako bi posredno priznali obstoj 
Južnega Vietnama, formalno pa bi 
ostalo pri daločbah ženevskega 
sporazuma. Domenili so se baje 
tudi o izpustitvi ameriških vojnih 
ujetnikov, ki naj bi jih osvobodili 
v roku 60 dni po podpisu sporazuma.

V Parizu se medtem nadaljujejo 
srečanja med delegacijama izve
dencev, ki ju vodita namestnik pod
tajnika za zunanje zadeve Sullivan 
in pa podtajnik Co Thach. Današ
nje srečanje je trajalo več kot 
šest ur, jutri pa se bosta obe 
delegaciji sestali v vili v Gif sur 
Yvette.

Glasnik Bele hiše Ziegler je med
tem izjavil, da Kissinger ta teden 
ne bo več odpotoval v Pariz in 
da ne bo mogoče podpisati spora
zuma pred 20. januarjem, ko bo 
Nixon nastopil svoj drugi predsed
niški mandat s prisego pred kongre
som. Včeraj je Ziegler dejal, da 
se bo Kissinger vrnil v Pariz v 
bližnji bodočnosti. Danes je zago
tovil, da bo ostal ta teden še v 
Washingtonu. Kissinger je imel dve- 
umi pogovor s predsednikom Ni- 
xonom, ki je trenutno na Floridi, 
kjer menda pripravlja govor, ki ga 
bo imel ob svoji prisegi. S tem 
v zvezi je Ziegler dejal, da pred
sednik ne bo v govoru obravnaval 
vietnamskega vprašanja.

V francosko glavno mesto je do
potovala južnovietnamska vojaška 
delegacija, ki naj bi bila ob strani 
ameriški v zadnji fazi pogajanj.

Ameriški vojaški glasnik v Sai- 
gonu je sporočil, da so ameriška 
letala izvedla več akcij proti pod
ročju severno od Saigona in obenem 
izjavil, da bodo ameriška izvidni- 
ška letala tudi v bodoče letela nad 
Severnim Vietnamom in da jih bo
do spremljali lovski bombniki, ka
terih naloga je, da jih zaščitijo 
pred morebitnimi napadi sevemo- 
vietnamskih letal.

HELSINKI, 16. — Na pripravljal
nem zasedanju konference o var
nosti in sodelovanju v Evropi se 
je danes 34 veleposlanikov zbralo 
le za kratek čas, nakar so sprejeli 
predlog predsedujočega Tottc-rmana, 
da odložijo sejo na jutri. Danes sta 
govorila samo predstavnika Kana
de in Velike Britanije, ki sta pod
prla včerajšnje predloge predstav
nikov Italije, Belgije in Danske. 
Kot je znano, zadevajo ti predlogi, 
za katere so se dogovorih v okviru 
sodelovanja v EGS, dnevni red bo
doče konference ter pristojnosti ko
misij, ki naj bi jih imenovali na 
sedanjem helsinškem zasedanju.

Pozornost opazovalcev gre sedaj 
vzhodnim državam in njihovemu 
stališču do omenjenih predlogov. 
Po neuradnih vesteh naj bi bil v 
Moskvi v teku sestanek zunanjih 
ministrov . držav , članic varšavske
ga pakta, na katerem naj bi raz
pravljali o pripravljalnem delu v

Helsinkih. Tudi odhod člana sovjet
ske delegacije Mendeleviča v Mo
skvo tolmačijo kot znamenje, da v 
sovjetskem glavnem mestu prouču
jejo zahodne predloge. Ta odgovor, 
menijo v finski prestolnici, bi uteg
nili objaviti v četrtek ah petek.

Prčakovanje pa vlada tudi za 
jutrišnji poseg avstrijskega velepo
slanika, ki bo obširno govoril o 
Bližnjem vzhodu. Ta problem bo 
prav gotovo v ospredju tudi na 
bodoči evropski konferenci, saj je 
evropska varnost tesno povezana z 
varnostjo na Sredozemlju. Mimo
grede naj še omenimo, da bo jutri 
prišel na petdnevni uradni obisk 
v Helsinke avstrijski zunanji mi
nister Kirchschlager, ki bo imel 
vrsto pogovorov s predstavniki fin
ske vlade.

Na sliki (z leve proti desni); ju
goslovanska veleposlanica v Helsin
kih Stanimirovič, sovjetski velepo
slanik Zorin in član sovjetske dele
gacije Malcev.

RIM, 18. — Demokratični Rim 
pripravlja ustrezen odgovor neo
fašističnemu kongresu, ki se bo 
začel v četrtek v kongresni palači 
v hipermoderni četrti EUR. Dej
stvo, da je bil misovski kongres 
sklican v Rimu se pravi v me
stu, ki je bilo odlikovano z zlato 
medaljo odporništva, ocenjuje de
mokratična javnost kot grobo pro
vokacijo, ki so jo Almirante in 
njegovi črnosrajčniki lahko izvedli 
samo zaradi prevehke popustljivo
sti, ki jo sedanja sredinsko desni
čarska vlada kaže do Mussolinije
vih naslednikov.

Odgovor, ki ga Rim pripravlja, 
bo demokratičen, toda skrajno od
ločen. Vse demokratične stranke 
in organizacije, sindikati, študentje

Resolucija KPI 
o Vietnamu

RIM, 16. — Tajnik KPI Berlinguer 
je na seji vodstva poročal o zadnjih 
razvojih vietnamskega vprašanja. Ob 
koncu so izglasovali resolucijo, v ka
teri je med drugim rečeno, da sta 
prekinitvi bombardiranja nad 20. vzpo
rednikom prej in nad celotnim ozem
ljem Severnega Vietnama potem, zma
ga junaškega odpora vietnamskega 
ljudstva ter sad bratske pomoči vseh 
socialističnih držav. Velika mobiliza
cija svetovnega javnega mnenja je 
prisilila ZDA, da so se vrnile k po
gajalci mizi, tako da je sedaj mir 
mogoč, bolj kot kdajkoli prej.

Koroškem.
Kot je izjavil predsednik Zveze 

slovenskih organizacij na Koroškem 
dr. Franci Zvvitter, je koroške Slo
vence v odgovoru avstrijske vlade 
na jugoslovansko noto neugodno 
presenetilo predvsem dejstvo, da 
v odgovoru sploh niso omenjeni po
gromi proti koroškim Slovencem ter 
da avstrijska vlada do teh po
gromov ne zavzema stališča. Prav 
tako ne morejo razumeti, da av
strijska vlada odklanja prepoved 
koroškega Heimatdiensta, ko av
strijska državna pogodba izrecno 
zahteva prepoved tistih organizacij, 
katerih dejavnost ie usmerjena pro
ti koristim manjšine.

Koroški Slovenci lahko na pod
lagi izkušenj iz preteklosti primer
jajo izgrede lanske jeseni, in na 
te očitno misli jugoslovanska nota, 
ko govori o neonacistični dejavno
sti, z izgredi neposredno pred na
stopom nacizma v Avstriji.

Po izjavi dr. Zwittra koroški Slo
venci v odgovoru avstrijske vlade 
pozitivno ocenjujejo dejstvo, da je 
avstrijska vlada tokrat prvič v 
uradnem dokumentu priznala, da 
vprašanje slovenske narodnostne 
skupnosti na Koroškem ni samo no
tranja zadeva Avstrije, ampak 
vprašanje, ki ima mednarodni zna
čaj.

Koroški Slovenci so vedno za
stopali stališče o neposrednih poga
janjih med vlado in manjšino in 
so v tem pogledu že tudi dah 
mnogo konstruktivnih predlogov za 
znosne rešitve. Takšne pogovore 
so predlagah tudi pri zadnjem obi
sku pri dr. Kreiskem, ko so po
stavili tudi zahtevo o stalni km 
misiji, ki bi bila sestavljena iz 
predstavnikov obeh osrednjih manj
šinskih organizacij ter zvezne in 
deželne vlade. Kancler Kreisky je 
ob zadnjem srečanju s predstav
niki manjšine to komisijo izrecno 
obljubil. Po mnenju manjšine pa 
to ne more biti komisija, ki se 
trenutno formira ker o izvedbi 
državne pogodbe ne morejo odlo
čati činitelji. ki za to niso pri
stojni.

Končno manjšina pozdlravlja pred
log o bilateralnih razgovorih z Ju
goslavijo kot državo matičnega na
roda, vendar samo ob njeni pri
sotnosti, saj bo manjšina lahko naj
bolje povedala, ah je dogovorjena 
rešitev v njeno korist ali v njeno 
škodo. O tem je dala najboljši pri
mer prav avstrijska vlada pri po
gajanjih o Južni Tirolski.

Zdaj je dokončno odločeno, da 
manjšina ne bo sodelovala v ko
misiji. ki jo formira kancler Krei- 
sky, in da slej ko prej vztraja na 
večkrat izraženem stališču, ki sta 
ga zveznemu kanclerju Kreiskemu
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JUTRI SE ZAČNE MISOVSKI KONGRES

Odgovor demokratičnega Rima 
na fašistično provokacijo

Udeležba vseh demokratičnih sil na veliki antifašistični demonstraciji

Parlamentarna komisija za nad
zorstvo nad RAI-TV se je sesta
la, da bi obravnavala spor, ki je 
nastal okrog sklepe skupščine 
delničarjev RAI o obnovitvi iz
vršnega odbora ustanove in po
večanju števila odbornikov od 
osem na enajst. Pričakovali so, 
da bo na seji predsednik vlade 
podal obširno poročilo o tem 
vprašanju. Stvari pa so se že ob 
začetku seje zaostrile, ker so 
vladne stranke zavrnile zahtevo 
leve opozicije po odložitvi seje, 
da bi člani lahko bolj podrobno 
proučili protizakonito ravnanje 
skupščine delničarjev RAI-TV. Iz 
orotesta so socialisti in komunisti 
zapustili sejo. Ob njihovi obsot- 
nosti so vladne stranke in misov
ci potrdili sklepe skupščine del
ničarjev, razen demokristjana Do
nat Cattina, ki se je pridružil 
opoziciji.

Predstavniki kovinarske industri
je so danes nenadoma razbili po
gajanja s sindikati za obnovitev 
delovne pogodbe kovinarjev. Sin
dikati so takoj sklenili zaostriti 
boj in napovedali za 9. februar
ja v Rimu vsedržavno demonstra
cijo kovinarskih delavcev.

Po neuradnih vesteh naj bi 
gen. Haig, ki je včeraj dopotoval 
v Saigon, prinesel južnovietnam- 
skemu predsedniku Thieuju po
slanico predsednika Nixona ter 
osnutek mirovnega sporazuma 
med ZDA in Hanoiem. Medtem je 
Nixonov gl^-.nik Ziegler izjavil, 
da morebitnega sporazuma ne bo

do nikakor podpisali pred 20. ja
nuarjem, ko bo Nixon prisegel 
pred kongresom.

Na poseg sindikata železni
čarjev CGIL so v Trstu štiri dni 
pred zapadlostjo preklicali blo
kado tržaškega pristanišča. Od
prta ostajajo osnovna vprašanja 
zastarelosti naprav v luki, zaradi 
katerih je do znanega zastoja 
v blagovnem prometu sploh pri
šlo.

Kovinarska federacija je v de
želi Furlaniji - Julijski krajini na
povedala stavko, ki bo jutri ves 
dan. V Trst se bo zbralo kakih 
10 tisoč delavcev, ki bodo de
monstrirali za novo delovno po
godbo in za socialne reforme.

Na sestanku staršev otrok, ki 
so v vrtcih ustanove ONAIRC, so 
soglasno izvolili slovenskega in 
italijanskega predstavnika, kar 
pomeni zmago načel demokracije 
in enakopravnosti.

in intelektualci bodo v četrtek pri
redili sprevod po mestnih ulicah, 
od Koloseja do Porta San Paolo, 
ki je postala simbol rimskega an
tifašizma. Tudi dežela, pokrajina 
in občina, so pristopile k demon
straciji, danes pa je svoj pristop 
napovedala tudi organizacija bivših 
deportirancev v nacistična uniče
valna taborišča. Na rimski uni
verzi in v številnih šolah pa so 
bila danes študentska zborovanja, 
na katerih so razpravljah o ude
ležbi na antifašističnem shodu.

O bližnjem kongresu MSI je na 
današnji seji razpravljalo tudi vod
stvo KPI, ki v svojem poročilu 
poudarja pomen mogočne in enot
ne ljudske mobilizacije vseh anti
fašističnih sil, katerih namen je 
povsem izolirati fašistični shod. 
Vodstvo KPI poziva oblasti, naj 
ne dovolijo, da bi žahli demokra
tično in antifašistično zavest o- 
gromne večine italijanskega naro
da, naj preprečijo vsakršen poskus 
skvadrističnega nasilja in pro
vokacije ter naj onemogočijo deja
nja ali besede, ki bi pomenile apo
logijo fašizma ali žalitev vrednot 
odporniškega gibanja, ki so temelj 
italijanske repubhške ustave.

Vodstvo KPI v svojem doku
mentu pozdravlja mladino in vse 
demokratične in antifašistične sile. 
ki si prizadevajo d'a bi izolirale 
misovski shod. istočasno pa pozi
vajo vse komuniste, delavce, de
mokrate in antifašiste, naj izvajajo 
največjo demokratično budnost, naj 
zavrnejo vsako izzivalno pobudo ter 
naj onemogočijo poskus reakcionar
nih sil, da bi ustvarile ozračje 
prepira in nasilja, tako da bi se 
še bolj jasno pokazala politična in 
moralna izolacija fašistov.

že pred časom sporočili obe osred
nji organizaciji korGŠkih Slovencev 
namreč da manjšina v komisiji na 
more sodelovati, če bodo v njej 
zastopniki tako imenovanih vindi- 
šarjev ali koroškega Heimatdiensta 

Ker je koroška ljudska stranka 
pred dnevi imenovala v komisijo kot 
svojega drugega zastopnika pred
sednika zveze vindišar.iev in pod
predsednika koroškega Heimatdien
sta dr. Einspilerja, je za manjšino 
sodelovanje v komisiji nemogoče. 
Tako v komisiji ne bo sodeloval 
noben predstavnik obeh osrednjih 
manjšinskih organizacij, ker Her
man Velik ki je bil imenovan 
v komisijo kot župan občine Sela, 
in dr. Valentin Inzko. ki ga ie 
v komisijo kot svojega predstavni
ka delegirala krška škofija, ne na
stopata kot zastopnika obeh osred
njih manjšinskih organizacij.

Z. ZORKO

Odnosi 
Jugoslavije 
z državami 
v razvoju

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 16. — Jugoslavija po

sveča veliko pozornost gospodar
skim odnosom z državami v raz
voju. Zvezni izvršni svet bo v krat
kem razpravljal o študiji o teh 
odnosih. Trenutno to študijo pro
učujejo odgovorni činitelji v repub
likah, pokrajinah in v zvezni go
spodarski zbornici. V zvezi z ak
tualnostjo te tematike je član zvez
nega izvršnega sveta dr. Emil Lud- 
viger v razgovoru s sodelavcem 
Tanjuga odgovoril na več vprašanj, 
ki se nanašajo na gospodarske od
nose z državami v razvoju. Po po
datkih, ki jih je prikazal Ludvi- 
ger, se je zadnjih deset let bla
govna izmenjava Jugoslavije z dr
žavami v razvoju povečala za tri
krat, medtem ko se je uvoz iz teh 
držav povečal od 79 milijonov dolar
jev (leta 1961) na 326 milijonov 
dolarjev leta 1971, izvoz v te deže
le pa od .86 milijonov dolarjev na 
166 milijonov dolarjev. Kljub pove
čanju izmenjava ni zadovoljiva, 
kajti blagovna izmenjava z drža
vami v razvoju zaostaja za celot
no blagovno izmenjavo Jugoslavi
je. Medtem ko so države v razvoju 
leta 1961 sodelovale s 16,7 odstot
ka v skupnem jugoslovanskem iz
vozu, je njihova udeležba v letu 
1971 padla na 9,1 odstotka. Podob
no je tudi z uvozom, kjer se je 
udeležba zmanjšala od 13,5 odst. 
na 10 odstotkov. Eden od vzrokov 
zaostajanja je, da jugoslovanski zu
nanjetrgovinski sistem ni doslej o- 
mogočal dolgoročnosti v poslova
nju z državami v razvoju. Poleg 
tega pa tudi sama podjetja niso 
posvečala trgovinski izmenjavi s 
temi državami ustrezne pozornosti.

Po mnenju dr. Ludvigera se na 
gospodarske odnose z državami v 
razvoju mora gledati kot na dol
goročen proces, kajti sedanjo struk
turo izmenjave je treba spremeni
ti zato, ker se države v razvoju 
razvijajo in od izvoznikov kmetij
skih pridelkov polagoma postajajo 
tudi izvozniki industrijskih izdel
kov. kar odpira možnosti za širše 
medsebojno trgovsko in gospodar
sko sodelovanje in za skupni na
stop na tretjih trgih. Izkušnje iz 
odnosov z državami v razvoju po
trjujejo pravilo, da dobri gospo
darski odnosi odoiraio vrata no
vim političnim odnosom in obratno.

V zvezi z vprašanjem gospodar
skega razvoja držav v razvoju je 
potrebno poudariti, da se je Jugo
slavija že na beograjski konferen
ci neuvrščenih na vrhu, zatem na 
gospodarski konferenci v Kairu le
ta 1962, zavzemala za maksimalen 
razvoj sodelovanja med državami 
v razvoju in stalno poudarjala po
trebo, da države v razvoju poma
gajo nerazvitim državam. Prav na 
zavzemanje jugoslovanske delegaci
je je bilo na zadnji konferenci zu
nanjih ministrov neuvrščenih v 
Georgetownu ponovno potrjeno na
čelo opiranja na lastne sile in so
delovanje med neuvrščenimi drža
vami. Gotovo je, da bo od indu
strijsko najbolj razvitih držav v 
največjem delu odvisno, kako hi
tro se bo razvijal proces nerazvi
tih držav. «Toda, je poudaril dr. 
Ludviger, sodimo, da države v 
razvoju same z napredkom in z 
razširitvijo svojih medsebojnih od
nosov lahko k temu mnogo prispe
vajo.* V gospodarskih odnosih Ju
goslavije z ostalimi nerazvitimi dr
žavami je bil dosežen doslej zna
ten napredek. Toda ta napredek ni 
zadovoljiv. Zato je po besedah dr. 
Ludvigera zvezni izvršni svet skle
nil, da se to vprašanje vsestran
sko prouči in določi, kaj bi bilo z 
jugoslovanske strani potrebno sto
riti, da se to sodelovanje razširi.

BOŽO BOŽIČ
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JUTRI DEŽELNA STAVKA KOVINARJEV 
ZA DELOVNO POGODBO, ZA REFORME

Napovedan prihod 10 tisoč delavcev na manifestacijo, ki bo 
v Trstu - Trije sprevodi bodo šli po mestnih ulicah do Goldo
nijevega trga, kjer bo na zborovanju govoril Bruno Fernex

Razčlenjene prekinitve dela kot 
izraz stopnjujoče zaostritve sindi
kalnega spopada, se množijo v trža
ških tovarnah, predvsem v večjih 
obratih, kot sta boljunška «Grandi 
mo tori* in arzenal - ladjedelnica 
«Sv. Marka». Medtem pa se trža
ški in drugi kovinarski delavci ši
rom po deželi pripravljajo na jutriš
njo deželno stavko kovinarske stro
ke, ko bo skoraj deset tisoč kovi
narjev iz Tržiča, Gorice, Vidma, 
Pordenona in Trsta manifestiralo 
v treh sprevodih no naših ulicah.

Stavko .je napovedala federacija 
kovinarskih delavcev (FLM) in bo 
trajala od 8.30 dalje. S tem bo 
paraliziran glavni industrijski po
tencial dežele, od «Grandi motori», 
arzenala in ladjedelnice v Trstu do 
tržiške «Italcantieri», goriške «Sa- 
fog» ter pordenonskih industrij 
«Rex-Zanussi». Motivacija stavke 
je strnjena v gleslu kovinarjev: 
Za delovno pogodbo, za reforme.

V tem smislu nameravajo delavci 
opozoriti ne samo delodajalce na 
svoje zahteve, da je treba v to
varnah izvajati večje nadzorstvo 
delavcev nad organizacijo proiz
vodnje, zdravstvenimi in drugimi 
okoliščinami temveč tudi deželne 
in krajevne oblasti, ki so odgovor
ne za zgrešene gospodarske izbire, 
ki prizadevajo našo deželo.

Kot napovedano se bo stavka 
pričela ob 8.30 zjutraj. V bolj od
daljenih mestih naše dežele se 
bodo delavci odpravili že v prvih 
jutranjih urah z vlaki, avtobusi, 
iž Tržiča pa v avtokoloni, proti 
Trstu kamor bodo dospeli približ
no ob 9. uri. Zbrali se bodo na 
treh mestih.

Računajo, da bo iz Tržiča in 
Gorice prišlo približno 4000 kovi
narjev. Ti se bodo zbrali pri konj
skem dirkališču. Iz Vidma in Por
denona so napovedali prihod 2000 
delavcev, ki se bodo zbrali na 
trgu pred železniško postajo. Trža
ški kovinarji pa se bodo zbrali 
na trgu Čampo Marzio. Od tod 
bodo krenili sprevodi. Od želez
niške postaje in od Čampo Mar
zio se bosta tržaški in furlanski 
sprevod odpravila drug drugemu 
naproti po nabrežju. Srečala se bo
sta na Trgu Unita, od koder bo ena 
sama kolona zavila po Korzu, uli
cah Roma, Ghega in Carducci pred 
sedež deželne vlade. Istočasno se 
bo sprevod goriških in tržiških ko
vinarjev razvil po Drevoredu D’An- 
nunzio in Carducci ievi ulici na Gol
donijev trg Korzo in Ul. S. Spiri- 
dione. Računajo, da bo sprevod 
goriških kovinarjev v tej ulici, ko 
bodo ostali korakali po Ul. Roma. 
Združili se bodo na začetku Car- 
duccijeve ulice, pri Trgu Dalmazia.

Po protestu pred sedežem dežel
ne vlade bodo kovinarji odkora

kali na Goldonijev trg, kier bo med
10.30 in 11.30 sindikalno zborovanje. 
Govoril bo član tajništva vsedržav
ne kovinarske federacije Bruno 
Fernex.

Po končanem zborovanju se bo
do kovinarji, spet v treh kolonah, 
vrnili k svojim avtobusom, oziro
ma k železniški postaji.

Pričakovati je. dla bo stavka do
segla stoodstotno udeležbo in da 
bo manifestacija po tržaških ulicah 
borbena, saj je prav včeraj pri
šla vest o prekinitvi pogajanj za 
delovno pogodbo kovinarske stroke.

Kaj se dogaja 
na radiu Trst A?

že nekaj časac nekako šest ali 
sedem mesecev, je bilo slišati go
vorice. da bo v vodstvu radia Trst 
A prišlo do sprememb zaradi upo
kojitve dosedanjega ravnatelja inž. 
Borisa Sancina. Zelo konkretno se 
je govorilo tudi o njegovem nasled
niku oziroma o kandidatu za nje
govo nasledstvo, vendar je ostalo 
vse le pri govoricah. Inž. Sancin 
je še naprej opravljal svoje posle 
in po nekaterih vesteh naj bi mu 
celo bila podaljšana službena do
ba, iz česar je bilo mogoče skle
pati, da do sprememb v vodstvu 
radia Trst A v doglednem času 
sploh ne bo prišlo.

Včeraj pa je — kot smo bili ob
veščeni — med nameščence slo
venske radijske postaje kot stre
la z jasnega prišlo sporočilo da je 
za novega šefa radia Trst A bil 
imenovan dr. Matej Poštovan. ka
terega ime se doslej med možnimi 
kandidati za Sancinovo nasledstvo 
sploh ni omenjalo. Prav zato je vest 
vzbudila veliko presenečenje ne le 
v radijskih, temveč tudi na splošno 
v slovenskih krogih, obenem pa tu
di ugibanja, kaj se je v tem času 
dogajalo za kulisami radijske usta
nove, ki je tudi v državnem meri
lu prav sedaj v ospredju ostrih 
polemik.

Nekateri namreč povezujejo se
demmesečno zavlačevanje pri imeno
vanju novega šefa radia Trst A s 
poskusi utrditve monopola določe
nega dela Krščanske demokracije v 
ustanovi RAI - TV, s poskusi, ki so 
dobili svoj viden izraz v odstranit
vi socialista Fichere iz vodstva 
RAI v Rimu ter z ostavko uprav
nega delegata RAI, prav tako so
cialista, Paolicchija Če je tako, in 
sum je lahko vsekakor utemeljen, 
potem je očitno, da so določeni 
krogi Krščanske demokracije tudi 
v Trstu ves ta čas igrali na pro
zorno politično karto in jo nazadnje 
po zgledu v Rimu tudi izigrali v 
brk vsem proklamiranim demokra-
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S SKLEPOM DRŽAVNIH ŽELEZNIC

VČERAJ ODPRAVLJENA 
BLOKADA TRŽAŠKE LUKE

V zadnjih dneh so delavci odpremili mno
go vagonov - Blokada je trajala 8 dni

Blokada tržaške luke, ki jo je 
uprava državnih železnic uvedla 
8. januarja, je bila včeraj od
pravljena. Kakor znano, bi bila 
morala blokada trajati do 20. ja
nuarja, vendar je pristaniško de
lavstvo v zadnjih dr.eh pospešilo 
delo pri odpremi jan ju železniških 
vagonov, tako da se je položaj 
normaliziral znatno preu predvide
nim rokom. Kakor smo zabeležili 
v preteklih dheh. je uprava že
leznic najprej ukinila prepoved do
voza za železniške vagone z bla
gom v kontejnerjih, pozneje oa je 
minister za trgovinsko mornarico 
Lupiš izdal pristaniški ustanovi 
dovoljenje, da sme vzeti na delo 
t9 novih delavcev če bi pritisk 
blaga na luko narastel čez določe
no mejo. Uprava pristanišča je 
predvčerajšnjim sporočila železni
cam. da se je položaj v luki v 
zadnjih dneh skora, normaliziral, 
tako da bi bila luka sposobna spre
jeti nove tovore iz zaledja Glavni 
ravnatelj državnih železnic pa je 
včeraj odgovoril, da pristaja na 
predlog luške ustanove in odredil 
odpravo osemdnevne blokade.

Pokrajinsko tajništvo CGIL je 
zvečer sporočilo, da je do odpra
ve blokade tržaške luke štiri dni 
pred predvidenim rekom prišlo na 
pobudo sindikata železniških delav
cev SFI — CGIL in tajnika Gio- 
vannija Pagliarija, ki je upravi dr
žavnih železnic predložil zadeven 
operativni načrt. Tega je uprava 
po kratkem pregledu predlogov tu
di v celoti sprejela.

CGIL v tem primeru poudarja, 
da je prav pobuda sindikata želez
ničarjev koristila tržaškemu gospo
darstvu.

V soboto stavka 
v javnih lokalih

V soboto, 20. januarja, bo v Trstu, 
kot drugod v Italiji, stavka vseh 
uslužbencev v javnih lokalih. V na
ši pokrajini zadeva stavka 1800 
sslužbencev barov, kavarn, restav
racij, bifejev, gostiln in drugih so- 
jocbiih obratov.

Sindikalne organizacije so to skle
nil* po razbitju pogajanj v Rimu,

napovedujejo pa še eno celodnev
no stavko v dneh med 21. in 31. 
januarjem.

Pogajanja so se razbila, kot so 
delodajalci odklonili zvišanje plač, 
enotno kategorizacijo delavcev in 
uradnikov, ureditev vprašanj nata
karjev, delovnega umika in do
pusta.

V soboto ob 10. uri bo tudi sin
dikalno zborovanje stavkajočih, ki 
se bodo zbrali v sindikalnem se
dežu v Ul. San Spiridione 7.

Sestanek pokr. odbora 
za nadzorstvo nad cenami

Včeraj se je ponovno sestal po
krajinski odbor za cene, ki mu je 
predsedoval prefekt Abbrescia. Po
leg predstavnikov raznih tržaških 
oblasti, so bili na sestanku navzo
či tudi župani vseh občin tržaške 
pokrajine. Tržaško občino je za
stopal odbornik Hreščak.

Odbor je razpravljal o navodilih 
medministrskega odbora za cene 
ter sklenil, naj se v območju po
krajine sestavijo posebne operativ
ne skupine, ki bodo proučile stanje 
cen v zvezi z uvedbo novega davč
nega sistema. V okviru tržaške ob
čine in ostalih občin naše pokra
jine bo delovalo šest takih skupin. 
Na podlagi zaključkov operativnih 
skupin bo pokrajinski odbor za ce
ne naknadno zavzel zadevne ukrepe.

V Starem mestu 
bo zaživelo 
Svevovo «Življenje

Danes zjutraj bo v starem me
stu in predvsem na Trgu Barbacan 
in ob Rihardovem slavoloku nem
ško televizijsko podjetje «Zweites 
Deutches Femsehen» snemalo film 
na podlagi romana Itala Sveva «živ- 
ljenje». Film bodo vrteli samo v 
primeru slabega vremena, da bi 
tako pričarali ozračje zadnjih let 
prejšnjega stoletja, obenem pa pri
krili s tančico dežja use to, kar se 
je od takrat spremenilo.

tičnim metodam upravljanja javnih 
ustanov, ki s takimi nedemokratič
nimi postopki postajajo še bolj kot 
doslej monopol v rokah določenih 
političnih skupin, kar je še toliko 
slabše v tem primeru, ko gre za 
ustanovo, ki je sredstvo javnega 
obveščanja in zato orodje politične
ga vplivanja na slovensko javnost.

S 1. julijem iz obtoka 
bankovci za 1000 lir

Bankovci po 1.000 lir. ki so jih 
začeli izdajati leta 1962, bodo prešli 
iz obtoka s 1. julijem letos. Tako 
določuje ministrski odlok iz lan
skega oktobra, ki so ga objavili 
včeraj v Uradnem listu.

Po 1. juliju bo mogoče zamenja
ti bankovce samo v filialkah Bance 
dTtalia.

Jutri v Trebčah 
shod partizanov

Jutri, četrtek, ob 20.30 bo v ljud
skem domu v Trebčah izredna 
skupščina bivših partizanskih po
veljnikov in voditeljev partizanske
ga združenja ANPI. Vabljeni so 
bivši partizanski poveljniki, člani 
pokrajinskega odbora ter predsedni
ki in člani vseh sekcij s tržaškega 
področja. Poročal bo predsednik po
krajinskega odbora Arturo Calabria. 
Razpravljali bodo o nalogah zdru
ženja ANPI v sedlanjem resnem po
ložaju zaradi stalnih fašističnih 
provokacij in popuščanja skrajni 
desnici, kakor tudi o organizacij
skih vprašanjih.

Sestanki na gradbiščih 
o novi delovni pogodbi

Tajništva sindikalnih organizacij 
CGIL, CISL in UIL za gradbeno 
stroko so sporočila, da bodo po 
gradbiščih sestanki delavcev in u- 
radnikov. na katerih se bodo sami 
zainteresirani izrazili o osnutku 
državne delovne pogodbe, ki so jo 
podpisali pred dnevi zastopniki de
lodajalcev in delavcev.

Jutri bo v Padovi srečanje sin
dikalnih predstavnikov gradbincev 
treh Benečij, na katerem bodo raz
pravljali o platformah za posamez
na pokrajinska razčlenjena poga
janja.

SKUPŠČINA STARŠEV JE SOGLASNO SKLENILA

V odboru ONAIRC slovenski 
in italijanski predstavnik

Izvoljena sta bila Silvio Stopar in Romano Palomba 
Poudarjeno načelo enakopravnosti in demokracije

V sejni dvorani trgovinske zbor
nice je bila sinoči skupščina pred
stavnikov staršev, slovenskih in ita
lijanskih, ki pošiljajo svoje otroke 
v otroške vrtce ONAIRC v tržaški 
občini. Udeležba je bila kar dobra, 
saj je bilo prisotnih 42 predstav
nikov od skupno 48 izvoljenih, ne
kateri pa so imeli pooblastila. 
Skupščine se je udeležila tudi po
krajinska ravnateljica ustanove ON 
AIRC prof. Scrosoppijeva. Soglasno 
so odobrili pravilnik ter izvolili dva 
predstavnika v občinskem odboru 
ONAIRC, kot določa zakon o pre
ureditvi ustanove ONAIRC. Izvolje
na sta bila Silvio Stopar (namest
nik Aleksij Lokar) za slovenske 
vrtce in Romano Pa.loi\iba (namest
nik Germana Varini) za italijanske 
vrtce.

Skupščina, kateri je predsedoval 
Romano Palumba, je najprej odo
brila zapisnik zadnje seje, ki ga je 
sestavil tajnik Silvio Stopar, nato 
pa je soglasno odobrila pravilnik, 
v katerem je izrecno določeno, da 
morata biti za člana občinskega

SODELOVANJE MED VIDMOM IN ZAGREBOM

Predstavniki zagrebškega sejma 
na dvodnevnem obisku v Furlaniji

Predsednik Borčilo o vlogi velesejma v jugoslovanskem in med
narodnem gospodarstvu - Skupen ogled industrijskih obratov

V okviru pobratimstva med trgo
vinsko zbornico v Vidmu in Gospo
darsko zbornico iz Zagreba se 
te dni mudi v Furlaniji skupina 
predstavnikov zagrebškega medna 
rodnega velesejma, ki jo vodi pred
sednik dr. A. Borčilo in v kate
rem sta tudi podravnatelj Zlatarič 
in načelnica italijanskega paviljona 
g. Morettijeva.

Včeraj so se gostje iz Zagreba 
sestali na trgovinski zbornici v 
Vidmu s predstavniki furlanskega 
gospodarskega in javnega življenja. 
V pozdravnem govoru je videmski 
župan Cadetto naglasil prispevek, 
ki ga imajo videmski in hrvatski 
gospodarski krogi, predvsem obe 
zbornici in zagrebški velesejem, pri 
razvoju trgovinskega in drugega 
sodelovanja med Italijo in Jugosla
vijo. Predsednik videmske zborni
ce prof. Marangone in predsednik 
zagrebškega velesejma Borčilo sta 
nato orisala najnovejši razvoj med
sebojnega sodelovanja na trgovin
skem in na drugih gospodarskih 
področjih, nakar je dir. Borčilo 
prikazal razvoj in pomen zagreb
škega velesejma v okviru jugoslo
vanskega gospodarstva. Načelnik 
zunanjetrgovinskega oddelka videm
ske ustanove dr. Job je v tej zvezi 
naglasil, da pomenijo zagrebške 
prireditve, ki dosegajo do 2 mili
jona obiskovalcev in do 80 tujih 
držav na jesenskih prireditvah, po
membno stičišče trgovinskih tokov 
tudi med Podonavjem in čezmor
skimi deželami v razvoju.

Hrvatski in furlanski gospodar
stveniki so nato načeli še vrsto 
drugih vprašanj skupnega interesa, 
tako vprašanje odplačevanja kredi
tov, vprašanje jugoslovanskih držav
ljanov. ki se udejstvujejo v okviru 
tržiščnih pobud italijanskih podjetij, 
itd.. Popoldne so si skupno ogleda
li železarno «Ferriere Nord» v kra
ju Pittino pri Osoppu. danes pa 
si bodo ogledali še tovarno Vetro- 
resina v Povolettu in podjetje So- 
lari v Vidmu.

Na današnjih posvetovanjih so 
predstavniki videmske zbornice na
javili, da bo ustanova organizirala 
na letošnji spomladanski mednarod
ni sejemski prireditvi v Zagrebu 
širši nastop italijanskih dežel, v 
okviru katerega bo v ospredju zla
sti gospodarski potencial Furlanije 
in drugih področij naše dežele.

SINOČI V MLADINSKEM KROŽKU

Razgovor o socialnem 
položaju v Italiji

Za «Mladinski krožek» je sinoči 
v Dijaškem domu govoril časnikar

Bogo Samsa o stavkah v Italiji, pri 
čemer je celotno vprašanje razširil 
na oris procesa sindikalnega zdru
ževanja v Italiji v okviru splošne
ga boja za napredek in za nove 
družbene odnose v državi, izhajal 
je iz «vroče jesenu in ostrih sin
dikalnih bojev, ko je bil na novo 
razporejen narodni dohodek in ko 
se je bistveno okrepil vpliv sin
dikalni h oryanun-i] v pod rujih ter 
pri reševanju splošnih družbenih 
vprašanj z obravnavami reform. 
Proces je privedel do zaostritve so
cialnih, gospodarskih in družbenih 
odnosov na splošno, do reakcionar
nega vala sključno s skrajno des
ničarskimi pojavi neofašizma in 
do nove vladne strukture ter tudi 
do začasne prekinitve procesa zdru
ževanja sindikatov v enotno sin
dikalno organizacijo. Sile napredka 
pa so v Italiji premočne in tudi 
mednarodne okoliščine so takšne, 
da je bilo nemogoče prekiniti sploš 
ni družbeni proces in je lahko sa
mo prišlo do delnega zastoja, sedaj 
pa se že odpirajo nove ugodnejše 
perspektive.

V razpravo so prisotni posegli s 
številnimi vprašanji in prispevki, 
ko so obravnavali zlasti aspekte 
mednarodnega gospodarskega polo
žaja, odnose Italije do ZDA, do 
EGS in tudi nekatera specifična 
vprašanja, ki zanimajo Slovence v 
Italiji, kot našo udeležbo v sindi
kalnem boju, povezavo med social
nimi in narodnostnimi zahtevami 
zlasti v Beneški Sloveniji in po
dobno.

odbora, kot predstavnika staršev, iz
voljena en predstavnik italijanskih 
staršev in en predstavnik sloven
skih staršev. Ta predlog je po
stavil Silvio Stopar, Romano Pa
lumba pa ga je lepo utemeljil in 
podprl, tako da ga je skupščina 
soglasno odobrila. Palumba je po
jasnil, da v tržaški občini delujejo 
italijanski in slovenski otroški vrtci, 
ki jih obiskuje približno 800 otrok, 
od katerih je skoraj 300 slovenskih 
otrok. Zato je popolnoma pravilno 
in demokratično, je pripomnil Pa
lumba, da je v občinskem odboru 
tudi predstavnik slovenskih staršev, 
saj se borno tako skupno pogovori
li in sodelovali v korist naših otrok 
in šole. Stopar se mu je zahvalil, 
vsi prisotni pa so to odobrili s plo
skanjem in potem ,kot smo že ome
nili, soglasno odobrili to pravilo.

Kot smo že poročali, je učno in 
pomožno osebje že izvolilo svoja 
dva predstavnika, žal pa se niso 
prej dogovorili kot sinoči starši in 
tako nima slovensko učno in pomož
no osebje svojega predstavnika v 
občinskem odboru, ali ga ne bo 
imelo, vsaj do prihodnjega leta, če 
ne bodo te zadeve prej uredili. Da 
bo občinski odbor ONAIRC lahko 
začel delovati, je še potrebno, da 
občinski svet, kot določa^ zadevni 
zakon, izvoli tri predstavnike obči
ne. Zato starši pričakujejo, da bo 
občinski odbor postavil to točko 
čimprej na dnevni red sej občin
skega sveta.

Roparski napad 
v večernih urah

Sinoči ob 21. uri je neznan mlad 
dolgolasec napadel in oropal go
spodinjo Emo Gombač por Vra
bec iz Ul. Sara Davis 66. Vrabče- 
vo je napadel na križišču med 
ulicama Udine in Pauliana. jo moč
no udaril, da je izgubila ravnotežje 
in ji iztrgal iz rok torbico.

Pri padcu se je Vrabčeva poško
dovala po rokah. Agenti letečega 
oddelka aktivno iščejo mladega ro
parja.
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DELO DEŽELNEGA SVETA

SOGLASNO SPREJET ZAKON 
0 NADALJNJI POMOČI SLEPCEM
Olajšave veljajo tudi za gluhoneme - Danes razprava o tovarni Zanussi

Deželni svet se je včeraj sestal 
na prvi seji letošnjega leta. Obrav
naval je vrsto vprašanj, za kate
ra so diale pobudo posamezne sve
tovalske skupine (o tem poročamo 
na drugem mestu) in zakonski 
osnutek, ki določa nova finančna 
sredstva za pomoč civilnim slep
cem in gluhonemcern iz Furlanije- 
Julijske krajine. Zakonski osnutek 
je obrazložil svetovalec Cocianni, 
nato pa so o njem spregovorili sve
tovalci Trauner (PLI), Bergomas 
(KPI), Morelli (MSI), Ginaldi 
(KD) D'Antoni (PSDI) i in Pitto- 
ni (PSI). Vsi so se izrekli za 
normo, kakor sta se izrekla zanjo 
poročevalec Codianni in deželni 
odbornik za delo in socialno skrb
stvo Stopper. Tudi pri glasovanju 
je bila dosežena soglasnost.

Novi zakon določa novo deželno 
pomoč za civilne slepce in gluho
neme deželane in sicer v okviru 
že obstoječih deželnih norm na 
tem področju (zakoni štev. 28 z 
dne 14. avgusta 1969, štev. 44 z
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DANES IN JUTRI V LJUBLJANI

Dvodnevno srečanje šolnikov 
in učencev iz sosednih dežel
Odposlanstvo iz naše dežele bo vodil deželni odbornik Giust - Izme
njava mnenj in izkušenj - Na dnevnem redu tudi kulturni nastopi

V Ljubljani se bodo danes sestali 
pedagogi, šolniki in učenci iz naše 
dežele in iz Slovenija. Deželno od
poslanstvo bo vodil odbornik za 
šolstvo Giust slovenskega pa član 
Izvršnega sveta SR Slovenije in 
glav n tajnik za šolstvo in kulturo 
Tomaž Bizajl. Na srečanju, ki bo 
traja'o dva dni, bodo obravnavali 
vprašanja šolstva in si izmenjali 
mnenja in izkušnje s tega področ
ja. Prvi sestanek, ki bo danes 
dopoldne ob 10. uri v prodorih 
stare občinske palače, bo namenjen 
ravnateljem in šolnikom srednjih 
šol. Prof. Trisciuzzi s tržaške uni
verze bo predaval o načrtni struk
turi šolstva za dijaka od 11 dc 14 
let in o njeni modernizaciji, prof 
l.uznik pa bo govoril o drugem ci

klusu slovenske osemletke, ki ga 
obiskujejo dijaki od 10 do 14 let. 
Popoldne bo razprava in zaključek 
prvega dela zasedanja.

Jutri bo prof. Uršič v prostorih 
šole «T. Tomšič» predaval o struk
turi prvega ciklusa slovenske osem
letke, ki ga obiskujejo učenci od 6 
do 10 let ter se pri tem pomu
dil zlasti ob vprašanju sodobnega 
poučevanja matematike, pri čemer 
so bili v Sloveniji v zadnjih le
tih doseženi posebno ugodni rezul
tati. Sledila bo prava lekcija iz 
matematike in razprava, srečanje 
pa se bo zaključilo v «Križankah», 
kjer bodo s pesmimi in drugimi 
kulturnimi točkami nastopili otro
ci iz naše dežele in iz Slovenije.

dne 27. novembra 1970 in štev. 54 
z dne 29. novembra 1971). Za po
sege iz tega naslova predvideva 
novi zakon v letošnjem letu iz
datek v višini 50 milijonov lir. 
Odbornik Stopper ie v zvezi s spre
jetjem nove norme naglasil, da 
prispeva dežela na leto za slepce, 
gluhoneme in druge civilne inva
lide v Furlaniji - Julijski krajini 
približno milijardo lir.

Deželni svet se bo ponovno se
stal danes dopoldne Na dlnevnem 
redu je razprava o pomoči civil
nim invalidom in o spomenici ki 
se nanaša na preureditev Zanussi- 
jevega_ koncerna. Spomenico so 
predložile svetovalske skupine 
Krščanske demokracije, socialnode
mokratske, komunistične in sociali
stične stranke.

NOVO DELO JOSIPA TAVČARJA

<<Slovenska balada» 
jutri po radiu Trst A

Radio Trst A bo jutri, v četrtek 
ob 20.30, oddajal v krstni izvedbi 
novo radijsko igro našega tržaškega 
dramatika Josipa Tavčarja z naslo
vom «Slovenska balada». V režiji 
Majde Skrbinškove nastopajo člani 
Slovenskega stalnega gledališča Ra
do Nakrst, Leli Nakrstova, Jožko 
Lukeš, Lidija Kozlovičeva, Slane 
Starešinič, Livij Bogateč in Miran
da Caharija.

«iSlovensko balado» je Josip Tav
čar napisal v letu 1972 skoraj isto
časno z igro «Luna v megli», ki je 
nedavno doživela krstno uprizoritev 
na odru Male drame v Ljubljani. 
Motiv «Slovenske baladen je satira 
na tipično slovensko zavist. Doga
ja se v Sloveniji. Neki direktor hu
do boleha za boleznijo, ki ji ni 
zdravila. Uspeh bližnjega ga sprav
lja v pravo blaznost. Zato želi 
vsem svojim tekmecem najhujše ne
sreče, celo smrt. Lepega dne odkri
je, da se nekatere njegove želje 
dejansko ursničujejo. Njegova sreča 
je ob tem odkritju tako velika, da 
dobesedno zblazni, ker si domišlja, 
da ima v sebi nadnaravno moč. Da 
je bog sreče.

Ob njegovi bolezni se razčistijo 
odnosi med člani njegove nesreč
ne družine. Nekaterim celo uspeh, 
da se rešijo kvarnega vpliva, ki ga 
je nanje izvajala bolna duševnost 
družinskega glavarja.

Odličen «Siegfried» 

v gledulišču Verdi
Po lanski Walkiri iz Wagnerjeve 

tetralogije nibelunškega cikla srno 
sinoči prisostvovali v gledališču 
Verdi izvedbi «Siegfrieda», ki za
vzema središčno mesto pred «So 
mrakom bogov». Iz dramatskega 
aspekta ima «Siegfried» v tetralo
giji najbolj linearen potek, ker slo
ni v celoti na zavestni akciji ju
naka brez strahu, na akciji juna
ka, ki ubije zmaja, zlomi Wotano- 
vo kopje, prestopi goreči obroč in 
s poljubom zbudi spečo Brunildo 
in se z njo napoti novemu življe
nju naproti.

Tej linearnosti glavnega junaka 
ustrezno je Wagner komponiral 
svojo glasbo, ki je vsa prepojena 
z mladostnim zanosom. Mistični e- 
lement, ki je vodilen skozi vso 
tetralogijo, je tu obogaten z glas
benimi elementi heroizma pa tudi 
z elementi pravljičnega sveta v 
prebujanju gozda in ptičjem žvr- 
golenju, skratka z luminozno glas
bo, v kateri prihajajo poleg Wag- 
nerju tako priljubljenih trobil in 
pihal z izredno milino do izraza 
tudi godala, zlasti violine, katerih 
spevnost prehaja v čudovite, nepo
novljive učinke, ki razbremenjuje
jo in olajšujejo mogočno vvagner- 
jansko zvočno gmoto.

Orkester, ki ima vseskozi vodilno 
vlogo, saj je glasba v tem primeru 
bolj kot pri kateri koli drugi operi 
vseskozi prežeta z vsebinsko govorico, 
je pod veščo roko dirigenta Siegfrieda 
Kohlerja muziciral na ravni, kakršne 
ne dosega tako pogosto. Dirigentu je 
uspelo, da je kljub zvočni masivnosti 
partiture vzorno izluščil iz nje vodilno 
misel in jo podajal posameznim in
strumentalnim skupinam tako, da je 
bilo dialogiranje med trobili, pihali 
in godali res prepričljivo in vsebinsko 
povezano.

Solistične vloge so bile zaupane sa
mim pristnim wagnerjanskim glaso
vom, začenši s tenoristom Jeanom 
Coxom v vlogi Siegfrieda pa preko 
bas baritonista Tomislava Neraliča v 
vlogi Wotana, Franza VVemerja v vlogi 
Alberica, Wolfa Appela v vlogi Mirna, 
Gunille af Malmborg v vlogi Brunilde 
do Eve Tamassy v vlogi Erde, pa še 
do Hansa Novaka in Laure Cavalieri, 
ki sta dala glas zmaju (Fafnerju) 
in ptičjemu žvrgolenju.

Posebej je treba omeniti tudi od
lično igralsko storitev Wolfa Appla.

Režijo je oskrbel Frank de Quell, 
sceno pa Peter Bissegger.

Občinstvo je izvajalce po vsakem 
dejanju, zlasti pa na koncu, nagradilo 
z navdušenim in dolgotrajnim ploska
njem za izvedbo, ki je bila v celoti 
na zelo visoki umetniški ravni.

j. k.

Zanimiv torkov večer 

v Slovenskem klubu
Na sinočnjem torkovem večeru v 

Slovenskem klubu je o svojem poto
vanju po Švici in sosednih deželah 
predaval Odo Kalan, svoje zanimi
vo izvajanje pa je prijetno dopolnil 
s celo vrsto diapozitivov, s kateri
mi je, poleg čudovitih naravnih le
pot in zgodovinskih ter umetniških 
zanimivosti te male alpske dežele, 
zaobjel v urejeno celoto tudi raz
ne odtenke njenega vsakdanjega 
življenja. Svoje neurejeno potepanje 
na slepo srečo, kakor je sam ime
noval to potovanje, je v resnici 
izpopolnil v urejen, pester in po
učen prikaz najrazličnejših zanimi
vosti, kar je bilo za sinočnjo, sicer 
preskromno publiko Slovenskega 
kluba, prijetno doživetje. Po krat
kem uvodu, v katerem je predava
telj omenil razloge, ki so ga nar 
potili ravno v Švico, ter orisal zgo
dovinske in sodobne značilnosti te 
sosednje a sorazmeroma malo po
znane republike, so spregovorile le
pote, ki jih je ujel Kalanov foto
aparat od odhoda iz Trsta preko 
predora pod Mont Blancom v Fran
cijo in v glavne kraje Švice ter 
nato preko Nemčije. Lichtensteina, 
Avstrije in Slovenije, do povratka 
domov.

SLOVENSKO
AMATERSKO GLEDALIŠČE - 

Trst

V petek, 19. januarja ob 21. uri 
v dvorani PD «Ivan C-"~'58X», Ul. 
Montecchi 6

premieri 
JOŽE JAVORšEtv

POVEČEVALNO
STEKLO

Farsa v treh delih 
Predstavo so pripravili:
Scena: IVAN VERČ 
Kostumi: MARIJA VIDAU 
Asistentka kostumografinje: 
LUČANA PRIBAC 
Režija: SERGEJ VERČ 
Igralci: Ivan Verč, Boris Kobal, 
Magda Križmančič, Aljoša Čok, 
Jasna Petaros, Milica Kravos, 
Drago Gašperlin, Anica Žerjal, 
Boris Mihalič in Branko Sulčič.

___A___
Tehnično vodstvo in razsvetljava: 
Silvester Metlika; inspicient: Ro
bert Ota; šepetalka: Lučka Ba
tista; sklepno pesem naštudiral: 
Janko Ban. __ ____
Ponovitev v nedeljo, 21. januarja 
ob 17. uri v isti dvorani. Predstavi 
bo sledil razgovor z občinstvom.

___A___
Pričetek točno ob napovedanih 
urah. Med predstavo ni vstopa. 
Iz tehnično uprizoritvenih razlo
gov je število sedežev omejeno 
na sto.

Gledališča
AVDITORIJ
Danes, 17. t. m. ob 20.30 bo 

Achille Millo predstavil delo Jacquesa 
Preverta «Ljubite se eni nad drugim». 
Z njim bosta recitirala in pela Marina 
Pagano in Pietro Sammataro. Po tej 
izvenabonmajski predstavi bo 8 pred
stav v okviru ciklusa «Teatro Oggi 73».

Jutri, 18. t. m. bo ob 18.30 v 
časnikarskem krožku srečanje Milla in 
njegovih tovarišev s tržaškimi ljubi
telji gledališča, katerim bodo orisali 
spored nastopov.

AVDITORIJ
Drevi ob 20.30 bo v Avditoriju pred

stava Achilla Milla na besedilo Ja- 
cquesa Preverta «Amatevi gli uni sugli 
altri». Prevertova poezija, ki je po
sebno razširjena in priljubljena med 
mlajšo generacijo, je prežeta s te
meljno vrednoto — ljubeznijo. To pr
vino v pesnikovem delu je znal Millo 
mojstrsko izluščiti in ovrednotiti. Po
leg Milla bodo na nocojšnji predstavi 
nastopili še Marina Pagano, Piero 
Sammataro in Gabriele Gabrani. Na 
klavir bo spremljal Aldo Pizzolo.

Vstopnice so na razpolago pri o- 
srednji blagajni v Pasaži Protti (tel. 
36372 - 38547).

POLITEAMA ROSSETTI
V soboto, 20. januarja bo v gle

dališču Rossetti predaval v okviru 
«literamih sobot* znani italijanski pi
satelj Carlo Castellaneta, ki je šir
šemu krogu bralcev znan predvsem 
po romanih iz grenkega življenja v 
milanskih predmestjih. Predaval bo 
na temo «Kdo lahko menja svet?». 
Pisatelja bo tržaškemu občinstvu pred
stavil Fulvio Tomizza.

GLASBENA MATICA - Trst 
Orkester Glasbene matice

Sezona 1972-1973

V soboto, 20. januarja 1973 ob 
21. uri v Kulturnem domu v Trstu

JUBILEJNI KONCERT 
OB DVAJSETLETNICI 

ORKESTRA
DIRIGENTA:

Oskar Kjuder 
Janko Ban

SOLISTA:
Črtomir šiškovič, violina 
Alenka Demač, mezzosopran
Julij Guštin, recitator 

SPORED:
L. van Beethoven: Egmont — 
uvertura op. 84
M. Lipovšek: Osamljena — 
za mezzosopran in orkester 
L. van Beethoven: Romanca 
v G-duru za violino in orkester 
S. Prokofjev: Peter in volk — 
simfonična pravljica

Rezervacija in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
R. Manna 29, tel.. 418-605) ter 
eno uro pred začetkom koncerta 
pri blagajni Kulturnega doma.

Kino

Prosveta
PD Slovenec in mladina Krekovega 

doma iz Boršta uprizori kulturno pri
reditev na praznik sv. Antona danes 
ob 20. uri v dvorani šolskih sester. 
Vljudno vabljeni. Odbor.

Izleti
SPDT priredi 21. t.m. ob prili

ki prvega smučarskega tečaja av
tobusni izlet v Trbiž.

Prijave v Ul. Geppa pri Norci.

ŠD Breg priredi v nedeljo, 28. ja
nuarja 1973 izlet na Nevegal. Vpi
sujejo Boris Mihalič — Boljunec, Ed
vin Rapotec — Boršt, Peter Stranj 
— Dolina, Jordan Kralj — Domjo.

Odhod ob 6. uri od Domja. Cena 
2.200 lir. Vpisovanje se zaključi v 
sredo, 24. januarja.

Prispevki
Namesto cvetja na grob pok. Ladija

Preglja darujejo za Dijaško imatico:
Marija in Ivanka Rauber 3.000 lir ter
družina Rauber 3.000 lir.

LOTERIJA
BARI 71 29 67 26 47
CAGLIARI 14 87 15 17 10
FIRENCE 20 63 79 48 1
GENOVA 56 43 1 61 52
MILAN 57 82 47 90 78
NEAPELJ 6 23 39 33 2
PALERMO 84 73 63 41 22
RIM 29 19 40 6 12
TURIN 48 2 33 17 42
BENETKE 77 75 86 38 46

ENALOTTO
2 11 X XI 2 1 X 2 :1 1

KVOTE
Včerajšnji žreb Enalotta, ki bi sicer 

moral biti v soboto,-je dal sledeče izi
de: dve dvanajstici po 17.482.000 lir 
v Rovigu in Neaplju; enajstič je bilo 
134 po 195.700 lir; 1308 desetic po 20 
tisoč lir. Skupno je dobitkov za 87 
milijonov 414.345 lir.

NAROČITE SE NA

Primorski dnevnik!

Nazionale 15.30 zadnja predstava ob
22.15 «Biancaneve e i sette nani». 
Walt Disney.

Fenice 15.00 zadnja predstava ob 22.15 
«... piu forte, ragazzib. Barvni 
film. Terence Hill in Bud Spencer.

Eden 15.30 «Barbablu». Richard Burton 
in Raquel Welch. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 14. letom.

Grattacielo 16.00 «Le mille e una 
notte*. Barvni film. Barbara Bouchet 
in Femy Benussi. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Excelsior 15.30 «Funerale a Los An
geles*. Barvni film. Jean Louis 
Trintignant, Ann Margret in Angie 
Dickinson.

Bitz 16.00 «Corvo rosso non avrai il 
mio scalpo*. Robert Redford. Bafvni 
film.

Aurora 16.30 «Lo chiameremo Andrea*- 
iiarvm film. Nino Manfredi in M. 
Melato.

Impero 16.30 «La grande corsa*. Barv
ni film za vse.

Capitol 15.00, 18.00, 21.00 «Dottor Zi- 
vago*. Barvni film.

Cristallo 16.30 «La prima notte di 
quiete». Alain Delon. Barvni film- 
Prepovedano mladini pod 14. letom-

Filodrammatico 16.30 «Traffico eroti- 
co». Barvni film. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «La calda neve». De
tektivka v barvah. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Vittorio Veneto 16.00 «La violenza 
quinto potere*. Barvni film Dina de 
Laurentiisa. Prepovedano mladini pod 
14. letom.

Abbazia 16.00 «11 crepuscolo degli eroi»- 
T. H. Huston. Barvni film.

Astra 16.30 «Andromeda». Arthur Hill 
David Waine. Barvni film.

Ideale 16.00 «La vendetta di Ercole*- 
Marko Forest, Gaby Andre. Barvni 
film.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 17. januarja 

ANTON
Sonce vzide ob 7.41 in zatone ob 
16.50 — Dolžina dneva 9.09 — Lu
na vzide ob 15.13 in zatone ob 6.27- 

Jutri, ČETRTEK, 18. januarja 
VERA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
8,8, najnižja 4,8, ob 19. uri 6,7, zračni 
pritisk 1005,9, narašča, veter 6 kri 
na uro, vzhodnik, vlaga 77-odstotn8' 
nebo 7 desetink pooblačeno, morje 
skoraj mimo, temperatura morja 8.5 

stopinje, dežja je padlo 18,6 mm

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 16. januarja se je v Trstu ro

dilo 10 otrok, umrlo pa je 18 oseb- 

UMRLI SO: 79-letna Teresa Missa 
ro vd. Crevato, 58-letna Natalia Sp0' 
ragna vd. Radovaz, 76-letna Virgini0 
Ruzzier vd. Stulle, 74-letni Alfonz0 
Colledani, 68-letna Anna Viezzoli vd; 
Zaves, 67-letna Ermenegilda Maren*1 
por. Valeri, 59-letna Matilde Dil>c 
por. Pribaz, 81-letna Eugenia Bers*’ 
ni por. Stefanutti, 52-letna Maria R°0’ 
so, 90-letna Jole Parovel vd. TiscelU 
67-letni Alberto Tedeschi, 65-letni Pie’ 
tro Gardo, 69-letna Ines Rovere pri- 
Schneider, 81-letna Maria Simicich vd- 
Volpi, 62-letna Stefania Sabaz vd. Tot' 
cello, 93-letni Angelo Bartoli, 80-letna 
Amalia Sottolicchio por. Iellushich, iz
letna Arpaliche Gasparotto vd. B0' 
desi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina, Čampo S. Giacomo 1, Gr1' 
golon, Alla Minerva, Trg V. Giotti " 
Ai Due Mori, Trg Unita dltalia * 
Al S. Lorenzo, Ul. Soncini 179 (Ske' 
denj).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Croce Azzurra, Ul. Commerciale 2®j 
Rossetti • Emili, Ul. Combi 19, ^ 
Samaritano, Trg Ospedale 8, Tamar0 
& Neri, Ul. Dante 7.

Globoko užaloščeni sporočamo, da nas je včeraj, 16. t. m., po 
dolgi in mučni bolezni zapustila naša predraga hčerka

CVETKA ZERB0
Pogreb drage pokojnice bo jutri, 18. t. m. ob 14.45 iz mrtvašnic« 

davne bolnišnice na pokopališče pri Sv. Ani.
žalujoči: mati, oče, brat Albin, 
nona, stric Evgen in teta Danila 

z družinama
Trst, 17. januarja 1973



PRIMORSKI DNEVNIK

GORIŠKI DNEVNIK
17. januarja 1973

BENEŠKI DNEVNIK
NA ZAHTEVO SVETOVALCEV LEVE OPOZICIJE

v

Spetrska občina za ljudsko 
posvetovanje o gorski skupnosti
Po poročilu predstavnika levice arh. Simonitija, ki je poudaril izročila samouprave 
in avtonomije Beneške Slovenije, je župan odložil razpravo do prihodnje seje sveta

Na zahtevo manjšinskih svetoval
cev je občinski svet v Špetru Slo- 
venov ob Nadiži začel razpravo o 
vprašanju gorske skupnosti. Po
ročilo o tem važnem vprašanju je 
Prebral svetovalec arh. Valentin 
Simoniti, ki je ostale svetovalce sez
nanil z vsebino zakona o gorskih 
skupnostih (št. 1102), pri tem pa 
Poudaril predvsem misel, da ta 
Sakon omogoča samostojen razvoj. 
Pogoj za to pa je, seveda odloč
ba politična volja upraviteljev, ki 
žal niso doslej dokazali preve
tega zanimanja za take pobude, 
kakor tudi ne za sprejete obveze 
iu oblikovane načrte, ki so za
hvali gorata področja v naših 
krajih.

Gorski skupnosti je treba nuditi 
Pristojnosti, strukturo in finančna 
sredstva, skladno z duhom in črko 
zakona št. 1102. Mi si ne pričaku
jemo čudežev pri reševanju naših 
adpntih vprašanj, je dejal arh. Si
moniti, saj ta vprašanja izhajajo 
h položaja hude družbene in go
spodarske zaostalosti. Pač pa zah
tevamo tako upravljanje in dejav
nost v okviru gorske skupnosti, 
ki naj našim krajem vrne svojo 
fiziognomijo.

To fiziognomijo nam odrekajo 
vsakokrat, ko se pojavlja anahro- 
Pistični nacionalizem. Tega mora
mo odklanjati, saj nismo še ni
koli slišali da bi v Firencah, Mi- 
lanu ali Trapaniju govorili upravi
telji o «nad)vse italijanskih (ita- 
oanissimi)» področjih. Nam to stal- 
P° govorijo in to je ponoven do
kaz, da predstavljamo skupnost, ki 
le «različna». Zaradi tega smo iz
gubili zavest o svojih človeških, 
kulturnih in zgodovinskih vredno
tah. Zato se moramo lotiti obnav
lja teh izgubljenih vrednot.

Prav zato pa mora imeti gorska 
skupnost v nadiških dolinah še 
fipsebno, specifično vlogo. Spom- 
Pimo se samo starodavnih izročil 
avtonomije in samouprave ki so 
Učilna za Benečijo. Tu se mo- 
ramo lotiti novega razglabljanja, 
?%>reti moramo novo poglavje in 
spetrska občina mora biti v tem 
°kviru pobudnik.

Ko je svetovalec arh. Simoniti 
'PSI) zaključil svoje poročilo, so 
htedstaivniki odibora predlagali, naj 
Pi razpravo odložili na prihodnjo 
s®.io občinskega sveta, češ da je 
teeba postavljeno tematiko noglo- 
ufti. tako glede metodie kot vsebine. 
fpQ pa je župan Cirillo Jussa spre- 

predlog, ki ga je svoj čas v 
špetru Slovenov dal Odbor za pre
bod nadiških dolin, in napovedal 
uudska posvetovanja o vprašanjih 
Sorske skupnosti.

Kot znano so na ljudskem zboro- 
vanju v Špetru Slovenov, ki ga je 
sklical omenjeni odbor, udeležili

pa tudi nekateri župani in pred
stavniki slovenskih organizacij ter 
društev, sprejeli dokument, v ka
terem vabijo župane, naj skličejo 
v Benečiji konferenco o gorski 
skupnosti, kjer naj bi na najbolj 
širok in demokratičen način začeli 
obravnavo tega vaznega vprašanja, 
zavzeli stališča in tako sodelovali, 
že pred samo ustanovitvijo, k uve
ljavljanju samoupravne, avtonom
ne in zaradi prisotnosti Slovencev 
tudi specifične vloge gorske skup
nosti.

P. P.

jDidtnO- ubedntitm
Iz Grmeka v Beneški Sloveniji 

smo prejeli pismo domačih otrok. 
Pismo je v slovenščini in opozarja 
na vprašanje higiene in igrišč v 
teh krajih, že pred časom smo 
objavili poročilo, da v teh krajih 
razsaja nalezljiva zlatenica. Pi
smo se glasi:

Kakor otroci vseh občin v Ita
liji, tudi mi. otroci grmeške ob
čine hočemo nogometno igrišče z

orodjem. Vedno se moramo igrati 
na cesti s tveganjem, da nas bo 
avtomobil povozil. Moramo se igra
ti na dvorišču pri vrtcu, kjer se že 
en mesec širi nalezljiva zlatenica. 
Pisali smo članek na periodični 
Ust «San Martino», da bi nas ljud
je in župan uslišali. Pisali smo tudi 
pismo županu in je rekel, da nam 
bo odgovoril.

Odločili smo se, da če nam ne 
bo odgovoril ‘hitro ali če nam ne 
bo dal tega igrišča, bomo pisali 
CONI (Comitato olimpico nazionale 
italiano). Predsednika bomo prosili, 
naj pride gor in mu bomo poka
zali dvorišče, kjer se moramo igra
ti, četudi se razširja bolezen

Imeli smo igrišče, kjer smo sami 
napravili vrata, a so jih karabi
njerji podrli s svojim džipom. Da
nes se tu ne moremo igrati več, 
ker je tam kup zemlje iz časa, ko 
so hoteli asfaltirati cesto, ki od 
Klodiča pelje v Selce. Šoferji so 
tedaj s tovarnjaki peljali zemljo 
na igrišče. Zato vas prosimo, tudi 
vas bralke in bralce (tisti, ki se 
bolj zanimajo za nogomet, pa tudi 
drugi), da se pozanimate, da bi 
imeli svoje igrišče.
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SPOROČILO POKRAJINSKE KOMISIJE

Dodelili so 66 stanovanj IACP 
na Opčinah in na Koionkovcn

Seznam upravičencev - Prizadeti lahko vložijo priziv
Pokrajinska komisija za

tev stanovanj sporoča, da je dokon 
čala proučevanje prošenj, ki so bi
le predložene na podlagi razpisa 
natečaja ustanove IACP 28. 4. 1972. 
Gre za dodelitev 66 stanovanj v tr
žaški občini in sicer na Opčinah in 
na Kolonkcuvcu.

Seznam je objavljen na oglasni 
deski tržaške občine in na tajništvu 
za ljudska stanovanja v Ul. Ghir- 
landaio 43. Prizadeti lahko vložijo 
priziv na deželno nadzorno komisi
jo za ljudska stanovanja.

Objavljamo seznam oseb, katerim 
so bila stanovanja dodeljena:

Amato Umberto, Abbondanza E- 
manuele, Bembič Romeo, Benes Jo
landa por. Buttignon, Belletti Li- 
vio, Biagi Bruno. Beacovich Ro
meo, Balanzin Tedesco Giovanni, 
Borean Angelo, Corelli Giuseppe, 
Crotta Carolina por. Cerkvenie, Ca- 
rotta Ricardo, Cigna Paolo, Capec- 
chi Claudio, Dekovie Mario. Dell'0- 
lio Francesco, Di Benedetto Maria, 
De Bortoli Fulvio, Della Zotta Al-

dodeli- i gilio, Figelli Giovanni. Furlani Sil
vano, Fonda Luciano, Geri Umber
to, Garbin Ermes, Gregori Stefa
ne, Gambeto Angelo, Caraffa Ser- 
gio. Galvano Benito, Kiraz Claudio, 
Ličen Francesco, Lanotte Michele, 
Leo Tommiaso, Mahne Livio, Miloc- 
co Claudio, Montesion Giancarlo, 
Marchio Egidio, Malissa Anna por. 
Lucciarini. Maiolino Giuseppe, Mi- 
cheli Mario, Piščanc Sergio, Paie- 
ro Cesare, Purinani Tullio, Pipan 
Albino, Padoan Bruno, Palčič Ma
rio, Praselj Amato. Portel Dario, 
Riosa Angelo, Simcich Enrico, 
Starc Luciano, Scrignar Oliviero, 
Sorgo Romeo, Schiberna Mareello, 
Sineri Nicolo. Turina Bruno, Vido- 
nis Giovanni, Vivoda Italo, Vocino 
Umberto, Zorzet Emilia vd. Bugat 
to, Zotto Gino.

berto, Di Mauro Franco, Forza Vir-

PROMETNA VPRAŠANJA 
V DEŽELNEM SVETU

, V prvem delu včerajšnje seje de
želnega sveta so odborniki odgovo
rili na vrsto vprašanj, ki so jih 
vložili posamezni svetovalci V se
stavku navajamo najvažnejši vpra
šanji, ki sta bili predmet razprave 
to ki ju je načel odbornik za načr
tovanje Štopper.

Okrepitev pristanišč
Jadransko morje se v Evropi na- 

ha.ia v podrejenem položaju, če ga 
Primerjamo s pristaniščnimi kom- 
Pteksi ob Severnem morju in na 
zahodnem Sredozemlju (Marseille), 
to to iz dveh razlogov: prvič zaradi 
nPvih razmejitev, do katerih je 
Prišlo po prvi in po drugi sve
tovni vojni, in zaradi lažjih na 
ravnih prehodov iz drugih luških 
•totopleksov v zaledje.

Prav zato. da bi se Jadransko 
to°rje lahko uveljavilo v konku- 
Fenci s Severnim morjem in za
hodnim Sredozemljem, se v vse
državnem načrtu «progetto 80» in 
Y drugem petletnem razvojnem na- 
ertu predvideva okrepitev prista
nkih struktur ob severnem Jadra- 

in ustrezno zbližan.je med 
rrstom (Furlanija Julijska kraji- 

in Benetkami (Benečija). Zbli- 
zevanje naj bi se uresničevalo v 
Več fazah: predvsem naj bi Tržič 
Prevzel del masovnih tovorov, ki 
Prihajajo sedaj v tržaško luko, in 

industrije, za katero ni več na 
rrzaškem potrebnih površin. V dru- 
® fazi naj bi speljali prekop iz 

bziča v industrijsko cono Ausa- 
Prno. ki bi ga pozneje podaljšali 

dp Benetk. Skupina strokovnjakov 
se že ukvarja z načrtom za novo 
v°dno pot, ki bo povezovala Tržič 
a Sočo in z reko Sile in ki bi 
•j3! predstavljala tudi zametek bo- 
a°če vodne poti Soča - Sava - Do- 
naVa. Na posebnem srečanju o tem 
'torašan.ju ki je bilo lani v Tre- 
vtou, je bila postavljena osnova 
za ustrezno sodelovanje med Ita- 
'iP in Jugoslavijo. Danes je fi
nančni prispevek za pripravo u- 
fjteeznih načrtov z italijanske stra- 
.* * praktično že zagotovljen. De- 
~etoa uprava je s svoje strani 
togotovila Konzorciju za obrežno 
vodno pot finančna sredstva, po- 
rebna za proučitev italijanskega 

nove vodne poti, to je odseka 
fržič - Soča - Gorica. Na drugi 
sjrani pa se s projektiranjem u- 
^reznega odseka ukvarja skupina 
slovenskih strokovnjakov.

Kar zadeva same luke na našem 
področju, ima tržaška zagotovlje
nih 8 milijard lir. tržiška pa 3 
milijarde lir za nabavo tehničnih 
naprav in za okrepitev svojih ope-

Izžrebanje nagrad 
občinske galerije

V petek, 12. januarja so ob prisot
nosti finančnega funkcionarja izžrebali 
zmagovite listke loterije, ki jo je pri
redila občinska umetnostna galerija. 
Izžrebali so naslednje listke: listek 
št. 17737, katerega lastnik prejme sli
ko slikarja Bruna Mandera. Drugo na
grado, keramiko kiparja Teodora Rus- 
sa, prejme lastnik listka št. 18023. 
Tretji izžrebani listek št. 18408 je ve
zan na leseno kompozicijo umetnika 
Luciana Trojanisa, četrti s št. 17929 
pa je vezan na olje slikarke Pedre 
Zandegiacomo.

Srečni dobitniki nagrad lahko dvi
gnejo te nagrade v uradnih urah

rativnih zmogljivosti. Z uresničitvi- I občinski palači. Kdor bi ne dvignil na- 
jo omenjenih načrtov naj bi Trst | grade v teku enega meseca od dneva

ko je potekalo žrebanje, ne bo imel 
več pravice do nagrade in jo bo po

in vsa dežela Furlanija Julijska ' 
krajina občutno utrdila svojo vlo
go mednarodnega trgovinskega po
srednika v Evropi.

Okrepitev železnic
Deželni odbor si prizadeva, da bi 

po svojih močeh pripomogel k okre
pitvi železniških prog, ki vodijo iz 
Furlanije - Julijske krajine v za
ledje. Okrepitev je potrebna, ker 
se blagovna menjava z obdonavski- 
mi deželami stalno krepi, ker bo 
treba s časoma crenesti del pro
meta s ceste na železnico ker bo 
v Trstu kmalu začel redno poslo
vati pomol VIL in ker se tudi 
promet (industrijski in trgovinski)

Tržiču polagoma stopnjuje.
V deželnem načrtu se naglasa 

nujnost speljave drugega tira na 
pontebski železniški progi in utr 
ditve edinega obstoječega tira, ki 
je na nekaterih mestih precej 
pomanjkljiv. V Trstu je treba do
graditi krožno progo v predoru; 
med Redipuglio in Krminom je tre
ba speljati novo progo: železniški 
postaji na Proseku in na Opčinah 
je treba prilagoditi naraščajočemu 
prometu; železniško postajo v Trži
ču je treba razširiti in modernizi
rati; dvotirno progo med Vidmom 
in Cervignanom je treba elektrifi
cirati; postajo «Ronchi sua» je 
treba okrepiti; v Vidmu je treba 
speljati obvozno progo; goriško po
stajo je treba «internacionalizirati» 
in primerno okrepiti

To so po mnenju deželnih načrto
valcev najnujnejša dela na dežel
nem železniškem omrežju. Pozneje 
pa bo treba pomisliti na speljavo 
nove proge med Furlanijo - Julij
sko krajino in srednjo Evropo. 
Strokovnjaki se nagibajo k temu, 
da bi progo speljali iz Pontablja 
v predoru proti šmohoru. kar 
Do zahtevalo predhodno pogajanja 
z Avstrijo, Nemčijo in Evropsko 
gospodarsko skupnostjo. Deželna u- 
prava je že nastopila pri ministru 
za proračun in pri ministra za 
promet, da bi bili omenjeni načrti 
vključeni v srednjeročni razvojni 
načrt italijanskih državnih želez
nic.

PET UR JE TRAJALA SEJA POKRAJINSKEGA SVETA

Izčrpna debata o vodenju umobolnice, 
kmalu prične delo svetovalska komisija
Komisija bo imela nalogo nadzorovati delo pristojnega odbornika in ravna
telja bolnišnice - Priznana znanstvena vrednost teorij prof. Franca Basaglie 
Prof. Sacerdoti iz Benetk nov član izpitne komisije v natečaju za ravnatelja

zakonu dvignila občinska ustanova za 
oskrbo.

Morda je vsaj za sedaj poglavje 
o goriški psihiatrični bolnišnici za
ključeno. Pet ur je sinoči trajala 
debata v goriškem pokrajinskem 
svetu, svetovalci so odložili raz
pravo o številnih drugih vprašanjih, 
zastopniki političnih skupin so na 
dolgo in široko govorili o krizi v 
bolnišnici, do katere je prišlo po 
zamenjavi zdravnikov, o krizi v 
levem centru do katere je prišlo 
po izstopu socialistov iz odbora, o 
nalogah svetovalske komisije kate
re pravilnik je bil na tej seji odo
bren, o nalogah tehnično posveto
valnega odbora ki so ga ustanovili 
a odobritvijo resolucije večinskih 
strank, o imenovanju novega za
stopnika v izpitno komisijo za rav
natelja umobolnice.

Pet ur debate, pet ur zanimivih 
izvajanj, ki jih bosta brez dvoma 
tako pokrajinski odbor kot sveto
valska komisija morala upoštevati 
pri nadaljnjem delu. Pri tem pa ni 
manjkalo tudi precej navezav na 
splošni politični položaj v državi in 
pri nas, do ostrega prerekanja med 
socialdemokratskim odbornikom Tac- 
chinardijem in demokrščanskim na
čelnikom skupine dr. Cianom, med 
socialdemokratoma in komunisti, da 
o kritikah osamelemu fašističnemu 
predstavniku sploh ne govorimo, 
saj ni vredno o njegovih posegih 
izgubljati besed.

Komunist Poletto je zelo jasno 
prikazal razvoj psihiatrične oskrbe 
pri nas in v svetu. Prof. Basaglia 
je imel pogum uvesti v Italiji, kon
kretno v Gorici, nove terapevtske 
metode, ki so vzbudile najprej za
nimanje, nato pa splošno odobrava
nje med resnimi znanstveniki in v 
velikem delu tiska, kritiko pa med 
okostenelimi konservativci in reak
cionarji. Uspeh tega načina zdrav
ljenja je priznal tudi goriški sod
nik, ki je pred dnevi dal svoj pečat 
na odločitev zdravnikov o odpustu 
129 bolnikov. Poizkus restavracije 
v Gorici se ni popolnoma obnesel, 
je nadaljeval Poletto, vendar ni še 
mimo. Ta poizkus spada v vrsto 
poskusov tudi na državni kot na 
deželni ravni, da bi politično os 
državne politike premaknili na d^-s- 
no. Poletto je še vprašal kaj bo 
nastalo 20. februarja ko zapade 
trimesečna začasna služba sedanje
mu poverjenemu ravnatelju Caruc- 
ciju, ko vendar vemo, da se pote
guje za mesto primarija v pado- 
vanski bolnišnici. Izjavil je še svo
je nasprotovanje tehnično - posveto
valnemu odboru, soglašal pa je z 
ustanovitvijo svetovalske komisije. 
Komunisti so nato predložili svojo 
resolucijo v kateri zahtevajo med 
drugim tudi čimprejšnje sklicanje 
konference o psihiatrični oskrbi, na 
kateri naj bi sodelovali župani, 
sindikati, upravni sveti bolnišnic.

Poseg liberalca Lugnanija je bil 
osredotočen proti socialistom in 
krščanskim demokratom, ki so po
vzročili krizo in so se potem spet 
pobotali, vse s pomočjo zdravni
kov dveh različnih šol. Brezpomem
ben pa je bil govor fašista Coschi- 
ne, ki ni povedal nič novega o sta
lišču svoje stranke do tega vpraša
nja, bil pa je seveda za ponovno 
uveljavitev zastarelih metod.

Krščanski demokrat dr. Cian je 
uvodoma dejal, da govori osebno, 
da zastopa stališče ki je različno od 
večine znotraj krščanske demokra
cije. Do krize v umobolnici je pri
šlo ker ni bil pokrajinski svet spro
ti obveščen o dogajanju v bolnišni
ci. Sporazum, ki so ga dosegli med 
zastopniki strank je logična posle

dica resolucije, ki jo je pokrajinski 
svet sprejel lani 14. novembra. 
Dejal je še, da je treba misliti naj
prej na bolnike, šele nato na zdrav
nike in na politične stranke. Obsto
jijo poskusi, da bi tudi pri nas 
uvedli politiko, ki bi bila všeč 
Andreottiju, vendar je to treba, pre
prečiti. Pri tem je napadel social
demokrate, kar je vzbudilo reakcijo 
socialdemokratskega odbornika Tac- 
chinardija, ki je zahteval pojasnila 
od drugih demokrščanskih predstav
nikov, pa jih seveda ni dobil, saj 
so to morotejci in nvenje Mora 
smo slišali v nedeljo v Gradežu.

Svetovalka Ferletičeva (SDZ) je 
bila mnenja, da je bila kriza pre
več politično obarvana, da se je 
hotelo datj politično obeležje psi
hiatrični oskrbi. Dejala je tudi, da 
so socialisti samovoljno odločali o 
krizi ,ne da bi se prej posvetovali z 
zastopniki drugih levosredinskih 
strank in da je bila SDZ potisnje
na v stran. Njena stranka ni bila 
soudeležena v vodenju pokrajinske 
uprave, zaradi tega je nezadovolj
na, vzroke za sproženje krize bi 
imela prav SDZ, ki ni soudeležena 
v pokrajinskem odboru. Dejala je 
,še, da ne pozna dobro rezultatov 
sporazuma, ker so jo o sklenitvi 
istega obvestili šele nekaj ur pred 
sejo (Pripomnili pa bi pri tem, da 
je bil zastopnik SDZ stalno prisoten 
na pogajanjih in da je v ponedeljek 
isti zastopnik tudi podpisal spora
zum, ki je bil članom vseh strank 
znan že pred tednom dni).

Najbolj so pričakovali govor so
cialističnega predstavnika Semole, 
saj je PSI sprožila krizo. Socialisti 
smo mnenja, da je treba delovati 
v okviru leve sredine, čeprav se 
nismo z nikomer poročili, je dejal 
Semola, posebno še ker prihaja do 
nevarnih nazadovanj v vsedržav
nem okviru.

Govoreč o umobolnici je Semola 
dejal, da je treba popolnoma spre
meniti dosedanje metoue zcuavlje- 
nja, «bolnišnica» mora izginiti, za 
to so zunanji centri nujno potrebni. 
Primer poskusa profesorja Basa
glie pomeni ponos za Gorico, saj 
je tu deloval mož svetovnega slo
vesa. Odpust 129 bolnikov pomeni 
uspeh Basaglieve teorije. Podprl je 
ustanovitev svetovalske komisije, ki 
bo delala složno z odbornikom za 
zdravstvo, nadzorovala delovanje 
na področju psihiatrične oskrbe, 
demokratizirala upravljanje. Prav 
tako bo dobrodošla in potrebna usta
novitev tefanično-posvetovalnega od
bora, saj bodo v njem tudi zastop
niki svetovne zdravstvene organiza
cije. Omenil je še deželni zakon 
štev. 58, ki bo marsikaj spremenil 
na zdravstvenem področju ter za
ključil rekoč, da je njegova stran
ka s sklenitvijo takega sporazuma 
napravila svojo dolžnost do javnosti 
in celotne skupnosti v bolnišnici.

Predsednik dr. Chientaroli je od
govoril posameznim svetovalcem 
zelo podrobno, nakar so sledile gla
sovalne izjave, ki so bile spet ze
lo dolge, celo toliko kot prejšnji po
segi. Za večinsko resolucijo so gla
sovali zastopniki levosredinskih 
strank (14 jih je bilo prisotnih), ko
munistična ni bila sprejeta čeprav 
so zastopniki večine sprejeli njeno 
vsebino kot priporočilo.

Sledilo je glasovanje o pravilniku 
svetovalske komisije, nakar so z 19 
glasovi in dvema vzdržanima izvo
lili prof. Sacerdotija iz Benetk za 
člana izpitne komisije na natečaju 
za ravnatelja umobolnice namesto 
prof. Basaglie. Pokrajinski svet se 
bo ponovno sestal v ponedeljek.

Odškodnine materam 
in osušenim delavcem

Patronat INČA javlja, da bodo z 
novim zakonom z dne 30. 12. 1971 
vse matere, ki so tri mesece po 
porodu še doma. dobile odškodnino, 
ki ne bo več 400 lir dnevno, kot 
je bilo do sedaj, ampak bo ta 
znašala 30 od sto mesečne plače. Od
škodnino bo kot do sedaj plačal 
INAM. Zaradi tega patronat poziva 
vse matere, ki so direktno zaintere
sirane naj se obrnejo do njegovih 
uradov za podrobnejša pojasnila. Za
kon je stopil v veljavo 1. januarja 
letos.

Isti patronat javlja, da bodo do
bili določeno odškodnino tudi tisti 
delavci, ki delajo v bučnih prostorih 
in so zaradi tega delno oglušeni. 
Priznali bodo tiste delavce, ki ne 
delajo samo pri hrupnih strojih 
(do sedaj so namreč dobili odškod
nino le tisti, ki so neposredno delali 
pn takih napravah), ampak tudi 
ostali, ki delajo v prostorih, kjer

SEJA OBČINSKEGA ODBORA

Sejmišče svetega Andreja 
nič več v mestnem središču
Več kot milijardo lir za triletne 
uslužbencem - Kmalu bo debata

poviške plač občinskim 
o letošnjem proračunu

1.296.000.000 lir bo morala dati 
občina iz svoje blagajne za porast 
plač svojih uslužbencev v trilet
nem razdobju 1970-72. To je pove
dal župan De Simone na seji občin
skega odbora, ki je bila v pone
deljek zvečer. Občinska uprava in 
sindikati so namreč pred nekaj ted
ni zaključili pogajanja za nov 
stalež občinskih uslužbencev in v 
kratkem bo o stvari razpravljal ob
činski svet.

Na isti seji je odbornik Ciuffarin 
poročal o pripravah za proračun 
občine za tekoče leto. Imeli bodo 
nekaj več dohodkov kot lani, ker 
se bodo na podlagi novega davčne
ga zakona povečali državni prispev
ki. Država je že obljubila da bo 
dala občini to kar bi ta izgubila 
zaradi odprave trošarine na pred
mete proste cone, povečani so do
hodki od nove takse za odnašanje 
smeti, uvedli so novo takso na 
reklamo, imeli bodo nove dohodke 
od nove takse na povečanje vredno
sti nepremičnin (INVIM). V nekaj 
letih bodo verjetno uravnovesili ob
činski proračun zaradi povečanih 
državnih prispevkov.

Sejem sv. Andreja, ne bo več v 
mestnem središču. V teku leta bo 
občinska uprava poskrbela za nov, 
decentraliziran prostor. Dva tedna 
je bilo namreč mestno središče pa
ralizirano. To bo spremenilo dose
danje navade Goričanov.

Na seji odbora so nato govorili 
o številnih drugih vprašanjih u- 
pravnega značaja. . .

Z osebno izkaznico 
v Veliko Britanijo

Z vstopom Velike Birtanije v Ev
ropsko gospodarsko skupnost je 
goriška kvestura sporočila, da vsi 
tisti, ki nameravajo potovati v to 
deželo, bodo od sedaj naprej lahko 
to opravili tudi s osebno izkaznico 
(carta d’identita). Z isto izkazni
co lahko potujejo tudi v druge 
države, ki so včlanjene v EGS.

Izgubljeno, najdeno
Na uradu mestnih redarjev, v Ul. 

Mazzini, so na razpolago sledeči 
predmeti: štiri vsote denarja, praz
na denarnica, denarnica z vsoto de- 
narjač prazna torbica, torbica z 
vsoto denarja, kolo «graziella», kolo 
«americana», telovadne copate, žen
ske rokavice, petrolejska svetilka, 
zlata zapestnica, ženska ura. očala 
za vid.

Kdorkoli lahko dokaže, da je eden 
od naslednjih predmetov njegova 
last, ga lahko dvigne pri zgornjem 
uradu.so taki stroji.
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VČERAJ ZJUTRAJ PRED PRIČETKOM POUKA

ZAZVONIL JE TELEFON: 
«V ŠOLI JE EKSPLOZIVU

Prekinjen včeraj pouk na realni gimnaziji zaradi neumnega 
opozorila ■ Policija ni našla ničesar ■ Protest dijakov
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VESTI I ONSTRAN MEJE

Nekaj minut pred pričetkom pou
ka, uivrog 8.25, je v pisarni italijan
ske realne gimnazije na Senenem 
trgu (Piazza Divisione Julia) za
zvonil telefon. Slušalko je dvignil 
uradnik Paolo Zotti. neznan ženski 
glas je vprašal če je v šoli rav
nateljica. Zotti je neznanki dal dru
go številko, saj ima ravnateljica 
svoj telefon, neznana ženska pa je 
v dialektu kar Zottiju rekla: «So 
rekli, da je v šoli eksploziv», in 
odložila slušalko. Ta je takoj po
klical ravnateljico profesorico Mar- 
cello Rapuzzijevo in ji povedal kar 
rhu je neznana ženska povedala.

Medtem je približno 500 dijakov 
že pričelo pouk v razredih in rav
nateljica je, potem ko je o stvari 
obvestila Kvesturo, dala takoj ukaz, 
da zapustijo dijaki razrede.

Ti so šli na dvorišče, pred šolo 
so takoj prihiteli policijski avtomo
bili in agenti jevne varnosti so pri
čeli paz.jivo pregledovati poslopje. 
Našli niso ničesar, dijaki niso po
tem hoteli v razrede. Ravnateljica 
je nato odredila prekinitev pouka 
in dijaki so okrog enajste ure šli 
domov.

Podobno neslano šalo smo imeli 
v Gorici lani 14. septembra ko je 
neznan glas telefoniral v pisarno 
industrijske šole «Galilei», da je v 
šoli skrita bomba. Tudi takrat je 
niso našli.

ne bodo odrezali ali pokvarili živih 
vej. Vsa nabrana gnezda pa je 
treba sežgati.

Kdor ne bo tega opravil najkas
neje do 16. februarja, bo moral 
plačati globo. Za vse informacije 
naj se interesirani obrnejo na urad 
gozdnega išpektorata.

• V Redipuglii se je ponesrečila na 
svojem stanovanju 3-letna Mascia Vi- 
sintin, ki so jo v bolnišnici sprejeli 
za 10 dni na zdravljenje zaradi pretre
sa možganov.

Pomembni kulturni dogodki
V nedeljo je v Novi Gorici bil pisatelj Ivo Andric

Konec minulega tedna so zabele
žili v Novi Gorici nekaj pomembnih 
kulturnih dogodkov. S prvo premie
ro v novem letu se je predstavilo 
Primorsko dramsko gledališče, v 
galeriji Meblo so odprli razstavo 
likovnih del Janeza Bernika ter A- 
driane Maraževe, zatem pa je bil 
v nedeljo gost Nove Gorice Nobelov 
nagrajenec pisatelj Ivo Andric.

Primorsko dramsko gledališče je 
zvesto tradiciji tudi letos postavilo 
na oder svoje komorno delo. Gre 
za «Strah» ali «Črnošolki», ki jo 
je avtor sodobni avstrijski pisatelj 
Friedrich Ch. Zauner krstil kot 
«igro brez odmora». In res je do
gajanje na odru poteklo tako rekoč v 
dušku. V času, ko sta roditelja od
šla na party k prijateljem, se 
njuna hči Suzi in njena prijateljica 
Gabi. spoprijemljeta s težkimi an
gleškimi glagoli. Med učenjem se 
spakujeta, napijeta hišnico z alko
holom, ki si ga privošči tudi Gabi. 
In potem se začne nenačrtno izbi
ranje telefonskih številk ter za
bavno oslavljancev kot znancev, 
kar končno privede do tega, da 
dobita nenapovedan obisk. Mladi 
mož, naveličan starajoče se žene, 
pride k mladenkama, ki sta še v 
rosni puberteti. Spravita ga v za
drego in napol osramočen odide. 
Medtem pa pride v sobo hišničin 
sin. rahlo ohromljen, in malo je 
manjkalo, da ne bi Gabi, ki se 
sicer igra v ljubeznijo napol posilje
na poskusila njeno «telesnost». Star
ša se vmeta ravno pravi čas, da 
se še pozdravita s hčerko in prija

teljico, preden smukneta v posteljo. 
Obe pa poskrbita, da bo vse po
spravljeno, da se v sobi ne bo 
nič poznalo, kaj se je dogajalo v 
času, ko sta se roditelja zabavala*

Odrsko in literarno je delo šibko. 
Predvsem mu manjka psihološka 
poglobljenost. Snov pa je bila dovolj 
zanimiva da bi ob primerni priza
devnosti in nadarjenosti oblikoval
ca dobila občo veljavo. Tako reži
ser Jože Babič kot tudi igralski 
oblikovalci predstave so poudarili 
njegove humoristične elemente. S 
tem so vzbudili pri občinstvu pre
cejšnjo pozornost, v škodo pa je 
bilo morda izvirnemu oblikovanju 
predstave. Glavne vloge so odigrali 
Teja Glažarjeva kot Gabi, Barbara 
Levstik kot Suzi, Breda Urbičeva 
kot Nani, Ivo Barišič kot Hans in 
Iztok Jereb kot Tedi. Staršema sta 
posodila glas Janes Lavrih in Ber
ta Ukmarjeva.

* * *

V prihodnjih dneh bo nedvomno 
deležna precejšnja pozornost občin
stva skupna razstava Janeza Ber
nika ter Adriane Maraževa, ki je 
na začetku svoje likovne poti, delo
vala nekaj časa v Novi Gorici. Raz
stava, ki jo je odprl v organizaciji 
občinske zveze kulturno prosvetnih 
organizacij, ravnatelj ljubljanske 
Moderne galerije Zoran Kržišnik, je 
postavljena v galeriji trgovine 
Meblo. Skupaj je razstavljenih bli
zu 40 del.

Predmet oblikovanja Adriane Ma
raževe so stari predmeti iz stano
vanj; na svojstven način je upo

dobljena njihova minljivost, njihova 
vsakdanjost, obrabljenost in propa
danje. Tu in tam se v njih izgub
lja tudi kakšno živo bitje, kot na 
primer metulj. Veliko poezije v nje
nem oblikovanju, ki se tu in tam 
preliva iz stvarnega sveta v svet 
simbolov in čustvenega pesimizma.

Janez Bernik je z deli na razsta
vi spet pokazal ene od stalnih oblik 
svojega iskateljstva. Tudi on išče 
stvari iz zunanjega sveta, ki jim 
daje izvirne oblikovalne prijeme. 
Oblika je nenavadna; tu in tam 
spominja na odnos, ki vlada med 
reportažnim načinom izražanja in 
književnostjo, pa se spet dviga v 
sfero čiste izraznosti. Marsikaj 
gradi na nasprotji!. Kot podloga 
likovni govorici mu služi včasih na
vaden časniški papir, pa podoba 
s ceste itd.

Občinska zveza kulturno prosvet
nih organizacij je ob priliki od
prtja razstave izdala ličen katalog 
s krajšo študijo o obeh razstavljav
cih ter z več likovnimi reproduk
cijami. V njej je tudi seznam raz
stav ter nagrad, ki sta jih prejela
doma in v tujini.* * *

Tretji dogodek, ki velja, da ga 
kronika zabeleži, je obisk Nobelov
ca Iva Andrica. V spremstvu pod
predsednika kulturno prosvetnega 
zbora slovenske skupščine Dušana 
Šinigoja, si je v nedeljo ogledal 
več kulturno zgodovinskih spome
nikov ter Goriški muzej, posebej 
se je zanimal za preteklost krajev 
ob meji ter za položaj slovenske 
narodnostne skupnosti v Italiji.

Z Ronkami in Štarancanora 
ima Tržič 50.000 ljudi

Prebivalstvo občine Tržič se je v 
letu 1972 povečalo za 662 ljudi. Te 
podatke je prejšnje dni javil ana- 
grifski urad občine. V januarju 
prejšnjega leta je Tržič štel 29.705 
ljudi, konec leta pa se je število 
povečalo, kot smo že rekli za 662 
enot in znaša sedaj 30.367 od kate
rih je 15.872 žensk in 14.495 mo
ških. V prejšnjem letu se je rodilo 
430 otrok, umrlo pa je 274 oseb 
in zato imamo samo z rojstvi po- 
rastek za 156 enot. Poleg tega je v 
občino prišlo iz drugih držav in iz 
drugih občin v Italiji 1181 ljudi, od
potovalo pa jih je v druge kraje 
in države 675. Iz zadnjih dveh po
datkov izvemo, da je v Tržič prišlo 
iz tujih držav 107 ljudi; ostali pa 
so prišli iz raznih mest v Italiji. V 
druge države se je izselilo samo 11 
ljudi.

Zakaj ta porastek in zakaj je to
liko ljudi prišlo v Tržič? V glavnem 
je to zaradi industrije, ki se razvi
ja v tem kraju, ki ima poleg ladje
delnice in blagovnega pristanišča 
Portorosega še mnogo drugih manj
ših in večjih tovarn v katerih je 
zaposlena večina ljudi iz te ob
čine. V prihodnjih letih pa se bo 
število ljudi povečalo, kajti tudi 
industrija se bo še dalje razvila.

! Kljub temu, da uradno štetje be
leži 30.367 ljudi, bi lahko rekli, da 
je Tržič s svojo okolico dosti več
je mesto, če mu dodamo še Ronke 
in Štarancan. V takem primeru bi 
Tržič štel skoraj 50.000 ljudi.

Danes ob 15. uri 
pogreb Vojka Cotiča

V Sovodnjah bodo danes popol
dne ob 15. uri pokopali Vojka Co
tiča, ki je umrl v nedeljo popoldne 
v Ljubljani. Njegova smrt je močno 
odjeknila med goriškimi Slovenci, ki 
žalujejo skupno s hudo prizadeto 
družino.

Predavanja

Kino

Obvezno odstranjevanje 
gnezd borovega prelca

Goriški župan javlja, da je tre
ba do 15. februarja poskrbeti za 
čiščenje in pravilno rast borovcev. 
Vsakdo, ki ima borove gozdove ali 
parke in njive na katerih rastejo 
borovci, mora poskrbeti, na lastne 
stroške, za očiščenje dreves. Zain
teresirani bodo morali odstraniti 
gnezda borovih prelcev; vendar bodo 
morali paziti, da pri odstranjevanje

PD «Kras» Dol - Poljane in čitalnica
v sodelovanju s Slovensko prosvetno 
zvezo in Delavsko univerzo iz Nove 
Gorice priredita drevi, 17. januarja, 
ob 19.30 v čitalnici predavanje, na 
katerem bo govorila prof. Mira Novak 
iz Ajdovščine o potovanju preko Du
naja. Prage, Berlina, Stockholma in 
Uppsale na švedskem. Predevanje bodo 
spremljali barvni diapozitivi.

Razna obvestila
Športno združenje DOM in Slovensko 

planinsko društvo priredita drevi, 
17. januarja ob 20.30 v Prosvetni dvo
rani, Verdijev korzo 13, Gorica, večer 
namiznega tenisa za netekmovalce. 
Večera se lahko udeležijo samo imet
niki izkaznice «šport za vsakogar*.

* * *
Mladinski krožek sporoča, da bo 

tudi v nedeljo, 21. januarja, v pro
storih kluba «S. Gregorčič* na Verdi
jevem korzu 13, plesna čajanka s 
pričetkom ob 18. uri.

* * v.

Dijaki slovenskih višjih šol v Go
rici priredijo v soboto, 20. januarja, 
ob 21. uri v prosvetni dvorani 
(Verdijev korzo 13) plesni večer. 
Vabljeni so stari in mladi. Vabila 
so na razpolago pri dijakih in na 
sedežu Slovenske prosvetne zveze, 
Ul. Malta 2.

* * *

Goriški fotografski krožek skupno s 
kulturnim krožkom «StelIa Matutina* 
organizirata v petek, 19. januarja ob 
21. uri v dvorani v Ul. Nizza pred
vajanje diapozitivov 80 avtorjev, ki so 
bili nagrajeni na «Slovenski državni 
razstavi*. Organizatorji vabijo, da se 
večera udeleži čimveč občinstva; vstop 
je prost.

Iz goriškega matičnega urada
V Gorici se je 16. januarja rodilo 

5 otrok, 3 osebe so umrle.
ROJSTVA: Mareello Grattoni, Mar- 

co Pizzamiglio, Marinella Jakončič, 
Danila Crisafulli, Elisa Cidin.

SMRTI: upokojenka 85-letna Fran- 
cesca Benkovič vd. Mikulic, upokojen
ka 87-letna Maria Cescut vd. Santa- 
relli, gospodinja 56-letna Triestina 
Blassone por. Sculli.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Marzini, Korzo Italija 89 
tel. 2443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Rismondo, trt. Toti, tel. 72701.

Gorica<
VERDI 17.00—22.00 «Un mondo male- 

detto fatto di bambole*, O. Reed in 
G. Chaplin. Barvni film v kinema- 
skopu.

CORSO 17.00—22,0(1 «La Vanessa Halle 
ali bruciate*. J. Geeson in R. Dotri- 
ce. Barvni film. Mladini pod 18. le
tom prepovedano.

CENTRALE 17.00-22.00 «L’uomo che 
doveva uccidere il suo assassino*. 
T. Tryon in C. Jones. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.15 — 22.00 Unvito
ad una sparatoria*. J. Brynner. 
Barvni film.

VITTORIA 17.15—22.00 «11 seme di 
Caino*. R. Miliam in S. Cammara. 
Barvni film. Mladini pod 18. letom 
prepovedano.

Tržič
AZZURRO 17.30 «1 piacevoli giochi di 

Monique, ragazza alla pari*. Barvni 
film.

ENCELSIOR 16.00 «C’era una volta 
un commissario...* Barvni film.

PRINCIPE 17.30-22.00 «Simon, re dei 
diavoli*. Barvni film.

Kovu (forica
SOČA «Tujec, imenovan — Pokopali

šče*. Ital. barvni film — ob 18. in 20.
SVOBODA «Ratler Kid», italijanski 

barvni film — ob 18. in 20.
RENČE Prosto.
DESKLE «Nevama deklica*, ameriški 

barvni film — ob 20.
KANAL «Doc Holiday», ameriški barv

ni film — ob 20.

Prispevki
Družina Milana Pavlina daruje

5.000 lir za Dijaški dom v Gorici, 
namesto cvetja na grob Vojka Co
tiča. 5.000 lir za Kulturni dom v 
Sovodnjah.

Namesto cvetja na grob Vojka 
Cotiča, sina tovariša Janka, podžu
pana v Sovodnjah, daruje federacija 
Socialistične stranke 10.000 Ur za 
Kulturni dom v Sovodnjah.

Vilma in Miran Vižintin darujeta 
namesto cvetja na grob Vojka Co
tiča 2.000 Ur za Kulturni dom v 
Sovodnjah.

Družina Marka Waltritscha daruje 
namesto cvetja na grob Vojka Co
tiča 10.000\ lir za Kulturni dom v 
Sovodnjah.

Namesto cvetja na grob Vojka 
Cotiča darujejo Vilma, Giorgio in 
Sandro Corva 10.000 lir za Kulturni 
dom v Sovodnjah.

Namesto cvetja na grob pokojnega 
Vojka Cotiča daruje Jožica Smet 1.000 
lir za Podporno društvo.

SOŽALJE

športno društvo «Juventina» izreka 
Dariu Cotiču, predsedniku ŠD Sovodnje 
globoko sožalje ob izgubi brata Vojka.

Mladinski krožek za Goriško izreka 
prizadeti družini ob izgubi sina

Vojka
globoko sožalje.

Gorica, 17. januarja 1973
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Fiatov lanskoletni obračun

Kmalu bo imel 
že 200 tisoč

delovnih moči
.Vrednost letne proiz
vodnje je lani presegla 
dva tisoč milijard lir

TURIN, 16. — Včeraj so tiskov
ne agencije povzele po biltenu «No- 
tiziario Fiat», ki je namenjen le 
delničarjem turinske tovarne av
tomobilov, podatke o poslovanju te
ga velikana v letu 1972. Turinska 
tov. avtomobilov ni katero si bodi 
italijansko podjetje, pač pa je A- 
gnellijev velikan največje in za
to najpomembnejše italijansko za
sebno podjetje, saj zaposluje ne
posredno in posredno malone če
trt milijona delovnih moči. Vrhu 
tega je to industrija, ki je po svo
ji stroki med najbolj aktualnimi 
in vpliva ne le na ekonomske raz
mere v Turinu, pač pa tudi na 
gospodarski razvoj v vsej Italiji. 
Zato je povsem razumljivo, da so 
agencije včeraj objavile in neka
tere tudi tolmačile podatke, pa 
tudi izjave, ki jih je v zvezi s 
tem dal sam Agnelli. Oglejmo si 
na kratko podatke o lanskoletnem 
poslovanju tega velikana.

Rekli smo že, da turinsko pod
jetje neposredno in posredno za
posluje skoraj 250 tisoč ljudi. Iz 
lanskoletnega poročila izhaja, da 
je Fiat na dan 31. decembra 1973 
zaposloval 189.800 delovnih moči, 
od česar jih 151.800 odpade na 
delavce, 38.000 pa na tehnike in 
uradništvo. V raznih servisnih služ
bah širom Italije pa je zaposlenih 
nadaljnjih 50 tisoč ljudi, ki sicer 
niso v delovnem razmerju s Fia
tom, ki pa jih nekateri računajo 
med tiste delovne moči, ki jim 
Fiat reže kruh, ker pač delajo 
v sklopu proizvodnje tega podjetja. 
Če upoštevamo, da je ob koncu 
leta 1971 podjetje Fiat neposred
no zaposlovalo 182.500 delovnih mo
či, pomeni, da se je število ne
posredno zaposlenih ljudi v letu 
dni zvišalo za 7.300 delavcev, teh
nikov in uradnikov.

Koliko pa je ta množica delov
nih moči ustvarila v letu dni? Sko
raj nemogoče je do podrobnosti 
izračunati letno proizvodnjo, ker 
imamo tudi v tem podjetju pro
cese, ki se ne ozirajo na koledar. 
Zato pa veljajo tio imenovani 
izračuni o v letu fakturiranih iz
delkih. In teh je bilo v lanskem 
letu za 2.080 milijard lir, kar je 
za 260 milijard več kot jih je bi
lo v letu 1971.

Od te resnično velike proizvod
nje je šla večina na domači trg, 
toda precejšen del je šel tudi v 
izvoz, saj je podjetje prodalo v 
tujino izdelkov v vrednosti 675 mi
lijard lir.

Fiat je v Italiji sinonim avto
mobila. In koliko avtomobilov pa 
je turinsko podjetje lsni dalo v 
prodajo? Nič manj kot 1.661.500 
osebnih in industrijskih vozil, pa 
tudi še 44.300 traktorjev. V letu 
1971 pa je isto podjetje dalo na 
trg za 75.247 avtomobilov in sko
raj 2500 traktorjev manj.

Rekli smo že, da je šel precej
šen del Fiatove proizvodnje v iz
voz. Leta 1971 je podjetje Fiat 
izvozilo v tujino 619.081 vozil, la
ni pa 646.500 vozil, kar pomeni, 
da se je tudi izvoz neznatno po
večal.

Za zaključek bomo dodali, da so 
v Fiatovih jeklarnah lani predela
li za 2.250.000 ton jekla, predlan
skim pa 1.950.000 ton.

Pri tem velja dodati, da je A- 
gnelli v svojem komentarju dodal, 
da je podjetje v lanskem letu iz
gubilo na račun stavk in drugih 
proizvodnih motenj nad 4 milijone 
in pol delovnih ur, kar da je ve
liko vplivalo na proizvodnjo. Pod
jetje bi namreč bilo moralo izde
lati še 200.000 vozil.

Prizor iz otroške igre «Mucin dom», ki jo je pretekli četrtek uprizoril otroški odbor škedenjskega PD 
I. Grbec. Delo sta s skupino škedenjskih otrok pripravili Vida Verk in Marta Volk. Na sliki muca -

Barbara Korošec zabava goste s kitaro

IZ UMETNOSTMH GALERIJ

Cesarjeve mini slike 
v Tržaški knjigarni

Cesar in mini slika. Zares, po
vezovati Jožeta Cesarja z majce
no sliko, z majhnim zelo majhnim 
oljem je za poznavalce njegove
ga slikanja skoroda nemogoče. 
Kako naj bi sicer tako tempera
mentni slikar, ki slika svoje po
dobe živahno in z velikimi za
mahi, rezljal drobcene podrobno
sti oziroma zgostil prostranost 
svojega razgleda v sliko, ki je 
včasih le malo večja od razgled
nice, ne da bi pri tem zatajil 
bistvenost svojega načina slika
nja. In vendar je tako. O tem 
se lahko prepričamo na njegovi 
razstavi v Tržaški knjigarni, ki 
je vsa v znamenju mini slike.

že nekaj let se mini slika u- 
veljavlja v umetniškem svetu. Po
svečajo se ji tudi sloviti mojstri 
velikih del, ker mini slika dovo
ljuje odkritosrčno umetniško izpo
ved v svojem enkratnem in ne
posredno pristnem zajetju moti
va brez pretehtavanja, brez ute-
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S POTI PO BLIŽNJI ISTRI

Jože Kmii: Partizanske 
tiskarne na Slovenskem
To je prva knjiga, ki je posvečena partizanskim tiskarnam 
na Slovenskem - Obsega predvsem dejavnost osrednjih tiskan

Knjižnice NOV in POS ni treba 
posebej predstavljati. Ko smo 
zadnjikrat poročali o knjigi te 
zbirke (bila je to knjiga, posve
čena Gubčevi brigadi), smo ome
nili, da je doslej izšlo že 22 del, 
da pa celotna zbirka obsega nič 
manj kot 9 naslovov. Zdaj je bil 
storjen nov korak naprej, kajti 
izšla je knjiga, prva knjiga, po
svečena partizanskim tiskarnam 
na Slovenskem. Knjigo, ki jo je 
izdal Institut za zgodovino delav
skega gibanja, je založila založ
ba Partizanska knjiga v Ljublja
ni, ki skupaj z odbori nekdanjih 
partizanskih brigad in komisijo 
za razvijanje revolucionarnih tra
dicij pri ZZB NOV najbolj skr
bi za izpolnitev obsežnega založ
niškega programa te zbirke. Pred 
seboj imamo torej novo knjigo te 
zbirke, prvo knjigo od zbirke 
knjig, ki bodo govorile o parti
zanskih tiskarnah. Ta, ki je se
daj pred nami, je posvečena o- 
srednjim tiskarnam. Napisal jo 
je Jože Krall, opremil pa Vladi
mir Lakovič.

V svojem uvodu pravi avtor 
knjige, da je bilo o partizanskih 
tiskarnah napisanega že precej, 
da pa so bili to sestavki pred
vsem memoarskega značaja. De
la. ki so bila napisana na podla
gi izčrpno obdelane dokumentaci
je. pa so imela značaj preddel, 
ki so potrebna za temeljit zgodo
vinski oris ilegalnega in partizan
skega tiskarstva in osvobodilne
ga tiska sploh.

Ko avtor analizira doslej ob
javljena dela o partizanskih ti
skarnah, pravi, da ima njegova 
knjiga namen, prikazati razvoj in 
delo dveh osrednjih partizanskih 
tiskarn v vsem času, od začetka 
delovanja pa do osvoboditve. Te
da že ob površnem pregledu knji
ge lahko ugotovimo, da je avtor 
snov zajel zelo široko. Tako daje 
najprej pregled političnega in vo
jaškega položaja pred napadom 
fašističnih sil na Jugoslavijo ter

organizacijo ilegalnega tiska Ko
munistične partije Slovenije. Po
tem ko prikaže okupacijo Slove
nije. predstavlja avtor najprej i- 
legalne tiskarne in tehnike, ki so 
delovale v Ljubljani v prvem ob
dobju okupacije. To so bile zna
ne tiskarne Podmornica. Tunel, 
tiskarna Toneta Tomšiča, Tehni
ka, Jama ali Truga in še posebej 
cinkografija.

V naslednjem poglavju obravna
va avtor delovanje ciklostilnih 
tehnik na Dolenjskem do kapitu
lacije Italije, Nato govori o na
stanku partizanskih tiskarn na o- 
svobojenem ozemlju po kapitulaciJ 
ji Italije. V naslednjih poglavjih 
obravnava delovanje teh osrednjih 
partizanskih tiskarn v naslednjih 
obdobjih vojne, do njenega kon
ca. Dodano je poglavje o sloven
skem partizanskem tisku v Dal
maciji in poglavje o partizanskem 
tisku ob koncu vojne. Zaključek, 
opombe ter kazalo krajev in imen 
zaključuje delo.

Oaveč bi bilo na tem mestu 
razpravljati o pomenu in vlogi, ki 
ju je odigral partizanski tisk. 
Tudi o ogromnem številu najraz
ličnejših knjig in publikacij, ki 
so prišle iz partizanskih in ile
galnih tehnik ter tiskarn bi bilo 
odveč razpravljati. Tega se za
vedamo in to več ali manj vemo. 
Vsakdo, ki bo hotel pobliže spo
znati nastanek, delovanje parti
zanskih tehnik, njih izdaje, pri
zadevnost tiskarjev in vseh tistih, 
ki so osvobodilni tisk posredovali 
slovenskim ljudem po vsej domo
vini, pa bo lahko vzel v' roke 
Krallovo knjigo. Sedaj izšla knji
ga nam daje sicer le delen pri
kaz: partizanskega tiskarstva, sku
paj z napovedanimi knjigami pa 
bo pomenila tehten prispevek k 
zgodovini partizanskega tiska in 
našega osvobodilnega boja. Zla
sti še. ker gre za znanstveno- 
zgedovinsko delo, napisano na po
dlagi dokumentacije in s pomoč
jo znanstvenih metod dela.

Sl. Ru.
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IZ FILMSKIH KROŽKOV

KJE LAHKO V TRSTU GLEDAMO 
FILME V IZVIRNIH VERZIJAH

V Italiji, kot vemo, se je trd
no uveljavilo dupiiranje oz. sin
hronizacija tujih filmov v itali
janščino. Ne bomo tukaj ponavlja
li polemik proti temu nekulturne- 
mu sredstvu «kuiturnega imperia
lizma*. V drugih državah (v Fran
ciji, v Angliji) je tudi dupiiranje, 
gieoalec pa ima tudi možnost, da 
vidi izvirno verzijo s podnaslovi. 
V itaiiji pa le izjemno lahko spo
znamo izvirne verzije filmov in, 
ker je dupiiranje tako uveljavlje
no, je redkokdaj izvirnik s podna
slovi. Le zadnje čase so začele 
nekatere distribucijske hiše (DAE, 
Italnoieggio) razdeljevati kak film 
v izvirniku s podnaslovi.

V takem položaju so posebno 
hvalevredni tisti filmski krožki, ki 
nudijo svojim članom možnost, da 
spoznajo filme v izvirniku. Že La 
Cappella /uderground, Tržaški ki- 
noforum in Ljudski filmski kro
žek Umberto Barbaro predvajajo 
marsikateri film v izvirniku. So 
pa tudi posebni krožki, katerih de
javnost je posvečena izključno 
predvajanju filmov v nekem tujem 
jeziku ali neke tuje narodnosti. 
Prav tem krožkom želimo posve
titi ta članek.

Angleške in ameriške filme pred
vaja v dvorani ANCIFAP (trg 
Valmaura ) British Film Club, o 
katerega sporedu smo že pisali.

Pisali smo tudi že o German
skem kulturnem inštitutu «Goethe 
Institut* (Ul. Coroneo 15). ki se 
je že nekaj let izkazal v kultur
no kvalificirani dejavnosti, ki se

ne omejuje na film; pogosto nam
reč krožek pripravlja koncerte, 
predavanja itd. Kar se tiče fil
ma, pa je že predvajal bodisi kla
sike nemške filmske umetnosti, pa 
tuai dela najnovejše proizvodnje.

Zanimiva je tudi dejavnost Itali
jansko - francoske kulturne zveze, 
ki predvaja filme v kinu Ariston 
(drevored Gessi), sedež pa ima v 
Pasaži Protti. Pred dnevi je kro
žek zaključil predvajanja četrtega 
trimesečja 1972, ki so vsebovala 
nekaj novejših francoskih filmov; 
sedaj pričakujemo spored za pri
hodnje mesece.

Tudi Italijansko - ameriška zve
za (Ui. Roma 15) je v preteklosti 
organizirala predvajanja nekaterih 
klasikov ameriškega filma; letos 
pa se omejuje na dokumentarce o 
ameriških predsednikih in na du- 
plirane vvesterne.

Žal ni posebno aktivna Kultur
na zveza Italija - ZSSR (Ul. Tor- 
rebianca 13). kajti trenutno ima 
na sporedu le duplirane sovjetske 
klasike. Škoda, da ni nrinravila 
tudi v Trstu predvajanja skupine 
novih sovjetskih filmov, ki so jih 
pred kratkim prikazali v Rimu.

Že dolgo je, kar je utihnila v 
Trstu dejavnost Zveze Italija - Ki
tajska, ki je pred leti prikazala 
kak kitajski film V Trstu tudi ni 
drugih zvez, ki so aktivne v Ri
mu. kot npr. japonska, madžarska 
in poljska.

Posebno hudo pa je. da ni no
bene organizacije, ki bi načrtno 
predvajala jugoslovanske filme. 
Včasih predvajata kak jugoslovan

ski film La Cappella ali Tržaški 
kinoforum. Slovenske organizacije, 
ki bi skrbela za to važno infor
mativno vlogo, pa ni, razen spora
dičnih prikazov v okviru članice 
SPZ.

SERGIJ GRMEK

Stoletja star vodič 
nas ho pospremil 
po gornji Bujščini

Zakaj stari benediktinec pogosto omenja dober zrak

Kako bi bilo če bi poskusih 
obiskati bližnjo Istro in pri tem 
sledili vodiču oziroma opisu I- 
stre, ki ga je v začetku 17. sto
letja, to se pravi pred obilnimi 
350 leti, sestavil beneaiktinec For
tunah! D’Ulmo, ki je živel v Tr
stu, in ki je obiskal Istro tam 
nekje okoli leta 1614. Seveda ne 
pride v poštev vsa Istra. Vzeli 
bomo v poštev le gornji del Buj- 
ščine. to se pravi tisto področje, 
ki za sedaj še nima nobenega 
vodiča, vse od onega davnega iz
pred 350 leti. In glej, prav nič 
ne bomo zgrešili, če bomo šli po 
poteh, ki nam jih prikazuje sta
ri don Fortunato, ki je poskusil 
opisati te kraje pred davno dobo.

«Kaštel je na hribu . iznad do
line Dragonje* — piše benedikti
nec Fortunato — «in od njega se 
danes še komaj vidijo sledovi, 
ker so ga porušili Benečani po 
vojni, ki se je vodila leta 1530 
z Genovo*. In res, tudi današnji 
popotnik, pa čeprav bo v avtomo
bilu drvel po pred nedavnim a- 
sfaitirani cesti, pod Kaštelom, ne 
bo videl drugega kot to, kar je 
opazil benediktinec Fortunato 
pred tolikimi leti. V starem Ka- 
štelu se ni nič spremenilo. In se 
tudi ne more spremeniti razen 
tega, da so siedovi Kašteia sploh 
izginili. Sodobni obiskovalec bi 
se mogel delno strinjati tudi z 
benediktinčevim opisom Brtonigle, 
za katero don Fortunato med dru
gim pravi, da je «...majhen ka- 
stel na najvišjem griču, precej 
naseljen, brez obzidja, na lepem 
kraju in je od daleč videti le,..». 
Danes bi dodali lahko le to, da 
je Brtonigiia večja, posebno le
pa pa spomladi, ko so v cvetju 
breskve velikih nasadov kmetij
skega podjetja «Umag» jugoza
hodno od Brtoniglie.

Posrečen je tudi opis Momja- 
na, ki «ima staro trdnjavo in do
ber zrak*. «5tari graa» na sko- 
raj navpični neaos topni snali je 
tuui aanes najpomemonejsi o o- 
jekt v iViomjanu in pritegne po
zornost vsakogar, ki ooisce ta 
kraj, ki je zelo zanimiv in ki 
je Komaj kakin sedem kilometrov 
od Buj. Tudi Grožnjan, ce bi ne 
bil takšen, kot ga opisuje stari 
menili in sicer «Kaštei na griču, 
obrnjen proti dolini Mirne in ob
dan z obzidjem*, bi ne bil pri
tegnil likovnikov iz vse Jugosla
vije

Kaj pa Kostajnica «vas v o- 
kolici Grožnjana, postavljena ta
ko rekoč na vznožje hriba*? Prav 
takšna je tudi danes, če jo gle
damo z velike grožnjanske tera
se. Tudi Završje nam je davni 
potopisec dokaj precizno opisal, 
ko je zabeležil, da «Završje je ka- 
štel v dolini in v žrelu med hri-
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bovi in z odličnim zrakom in kjer 
ljudje dočakajo veliko starost*. 
Tistih nekaj prebivalcev, kar jih 
je v Završju ostalo, trdijo, da je 
njihovo podnebje posebno milo, 
ker je kraj s hribovi zaščiten 
pred burjo, hkrati pa odprt proti 
jugu. In marsikateri očanec z 
osmimi križi na plečih še vedno 
obdeluje svoje njive, svoje vino
grade in s tem posredno priča, 
da ljudje tu zares dočakajo vi
soko starost.

Kaj pa Oprtalj? Stari benedik
tinec je zapisal: «Oprtalj je ka- 
štel, kamor se od časov Benetk 
pošilja za načelnika plemenitaš. 
Razen tega je v Oprtlju odličen 
zrak*. Tako je bilo tedaj, tako 
je danes, seveda le kar zadeva 
«odiičen zrak*, ki je hkrati zna
čilnost tudi za Zrenj, za katere
ga stari benediktinec pravi, da 
ima tudi odličen zrak, le da je 
v njem bolj malo hiš, domov. Tu
di današnji prebivalci Oprtlja in 
Zrenja ponavljajo staro trditev 
tržaškega benediktinca, da je pri 
njih zrak odličen. Pri tem se tu
di spominjajo, da so nekoč govo
rili, da bi naj v Zrenju zgradili 
sanatorij za pljučne bolezni. Od 
tega, seveda, ni bilo nič in tudi 
marsičesar drugega ni bilo. celo 
istrski vodovod še ni prišel do 
Zrenja, ker je vas previsoko.

In vendar je zanimivo, da je 
don Fortunato v svojem potopi
su po Istri veliko omenjal do
ber zrak v naseljih gornje Buj- 
ščine. To pa ni nič čudnega ali 
posebnega. Nasprotno, povsem na
ravno je, kajti v tedanji dobi, 
pred 350 leti in več ie bilo v 
nižinskih krajih Istre veliko ma
larije, veliko bolezni, ki so kot 
šiba božja* desetkale prebival
stvo mest in krajev ob morju, 
prebivalstvu gornjih predelov pa 
je bilo prizaneseno...

T. F.

meljevanja njegovih likovnih se
stavin. In Jože Cesar ta majhna 
olja, ki prikazujejo pokrajine Kra
sa in drugih področij, motive go
ra in morja gradi iz doživljaj
skega dna resničnega občudoval
ca prirode. Zato je popolnoma ra
zumljivo, da v teh oljih, čeprav 
so majhna, izstopajo vršaci Ju
lijskih in Karnijskih alp, vrho
vi Dolomitov in to prav na enak 
način kakor tudi položni griči na
šega Krasa, z vso svojo mogoč
nostjo, z vso realnostjo, ker sli
karju uspe povsod zgnesti priro- 
dno učinkovitost v nekakšno ek
splozijo barv, katerih dramatično 
emotivna vrednost prevladuje nad 
preglednostjo manjkajočih podrob
nosti. In pri tem ohranja vedno 
in povsod lepoto resničnega vi
deza.

Intarzije 
Rine Ladavaz 
v Pasaži Rossoni
Intarzija je prav gotovo eden 

izmed najstarejših načinov likov
nega izražanja. V zadnjem deset
letju se veljavnost te umetniške 
zvrsti ponovno dviga iz dolgega 
mrtvila. Zanimivo pa je pri tem, 
da se v Trstu z intarzijo, ki zah
teva od likovnika veliko fizične
ga napora, ukvarjata dve ženski, 
to se pravi dve predstavnici než
nega spola. Sta to Emanuela Ma- 
rassi in Bina di Pierro-Ladavaz. 
Poslednja je priredila svojo dru
go razstavo v Rossonijevi pasa
ži, kjer se je predlanskim prvič 
obširneje predstavila javnosti z 
vrsto slik iz izrezanih furnirjev 
najrazličnejših vrst leta, ki jih je 
izbirala z izredno tenkočutnostjo 
za lepoto njihovih površin, ki naj 
poda čim resničnejšo vsebino. Pre
senetljiva je bila v tem kopija 
Leonardijeve «Spomladi».

Tokrat pa so vse intarzije izde
lane po lastnih zasnovah. To so 
že velika dela s svetlimi oblaki 
in z jatami ptic, pa tudi bolj 
zapletene kompozicije, kakršna je 
na primer kompozicija s prizori 
iz Puccinijeve opere «Madame 
Batterfly». Njena risarska spret
nost jo zavaja k podajanju člo
veških likov in obrazov, kot sta 
to Pierot in Colombina. Doseže 
Pa Ladavazova svoj višek v majh
ni intarziji dečka pri kopanju ob 
zatonu sonca. V tej podobi izsto
pajo vse odlike strokovnih prije
mov, pa tudi v primerni izbiri le
sa, ki prepričljivo podaja na e- 
ni strani barvo rdečkastih valov, 
kot tudi njihovo valovanje, pa 
tudi nekakšno prosojnost dečkove 
polti.

Pričarrri vse to le s sestavo 
raznovrstnega ožilja in raznih 
barv lesa prav gotovo ni lahko. 
In vendar so nekatera dela, ki 
jih je Ladavazova razstavila v 
galeriji Rossoni, naravnost umet
niška po svoji učinkovitosti res
nične podobe prikazanih motivov. 
Sem bi mogli prište : na primer 
srednjeveško mesto, holmasto i- 
strsko pokrajino, zvonik katedrale 
v noči in še marsikatero drugo 
podobo, ki jo je umetnica to
krat obesila na razstavne panoje 
v Pasaži Rossoni.

MILKO BAMBIČ

Prejeli smo
IJNGUA NOSTRA - Zvezek 3 za 

september 1972, izdaja Založba 
Šansoni iz Firenc. Uredništvo: 
Via La Marmora 17, 50121 Fi
rence.

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Do
bre trgovske zamisli in povečana 
možnost zaslužka. Prijateljstva vam 
bodo dala mnogo zadovoljstva.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Nedo
končano delo morate nujno nadalje
vati, sicer se vam obeta samo ško
da. Prijeten večer v družinskem 
okolju.

DVOJČKA (od 21. 5. do 22. 6.) 
Vaš osebni prestiž se. bo znatno 
povečal. Lahko se zanesete na svo
jo intuicijo. Ne bodite preveč lju
bosumni

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Lah
ko prevzamete nase tudi kakšno 
večjo odgovornost. Iz nekega idej
nega spora boste izšli kot zmago
valec

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Zelo 
aktiven in ploden dan na vseh po
dročjih. Dana obljuba se tudi da
nes ne bo izpolnila Veselo razpo
loženje v družini.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) O- 
stre kritike na račun vašega dela. 
Zaključiti bo treba neko neprijet
no zadevo, ki vam je že preveč 
škodovala.

TEHTNICA (od 23. 9. do 23. 10.) 
Spodbudno srečanje s prijateljem, 
katerega že dolgo niste videli. V 
kolektivu bo oveljala vaša beseda.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 22. 
11.) Izvedba važne zadeve bo zah
tevala dokaj drznosti. Ne razbur
jajte se: neprijetnost bo ponehala 
sama od sebe.

STRELEC (.od 23. 11. do 20. 12.) 
Nikar ne zaspite na doseženem u- 
spehu. Nepredvidena okoliščina bo 
naklonjena razvoju sentimentalnega 
dogajanja.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.) 
Vaše današnje možnosti se bodo iz
črpale že v dopoldanskih urah. 
Neugodne posledice spora v dru
žini.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Končno vam bo uspelo rešiti neki 
problem, ki vas je mučil. Uresni
čila se bo neka intimna želja.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Da
nes boste izredno podjetni Nepri
jetno srečanje vas bo spravilo v 
slabo voljo. Mikavno ljubezensko 
pismo.

TRST A
L15, 8.15, 13.15, 14.15. 20.15 Po

ročila: 7.05 Jutranja glasba; 11.40 
Šola; 12.00 Opoldne z vami; 13.30 
Glasba po željah; 17.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 šola; 18.50 Kon
cert; 19.10 Higiena in zdravje; 
19.20 Zbori in folklora; 20.00 
Šport; 20.35 Simf. koncert; 22.05 
Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

15.10 «11 Locandiere*; 16.20 Kon
cert.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30 16.30,

17.30, 18.30, 20.30 Poročila; 6.15 
Glasba za dobro jutro; 7.40 Po
pevke; 9.00 Otroški kotiček; 9.15 
Orkester; 10.00 Melodije; 11.15 
Orkester Cugat; 11.45 Polke in 
valčki; 12.00 Glasba po željah; 
14 00 Eros Sequi: Pisma; 14.45 
Plošče; 14.35 Juke box; 15.00 
Simf. skladbe; 15.30 Plošče; 16.40 
Orkestri; 17.00 Glasbeni mozaik;
17.45 Mladi glasbeniki; 18.00 Po
pevke; 19.00 Iz priljubljenih oper;
20.00 Glasba v večeru; 20.40 
Skladbe za godala; 21.15 Dubrov
nik 72; 22.10 Pop - jazz; 22.35 
Glasba za lahko noč.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00. 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Jutranje pesmi; 9.15 Vi in jaz:
10.00 Posebna reportaža; 11.05 
Donizettijev «Ljubavni napoj*;
14.00 Ital. pesmi; 15.10 Glasbeni 
spored za mladino: 17.05 Pisan 
glasbeni spored; 19.25 Ravelov 
balet; 20.20 Prisluhnimo jim spet;

SREDA, 17. JANUARJA 1973
21.15 T. Weissenbom: «Canto a 
due nela notte»; 22.15 Glasbeni 
spored.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Operna glasba; 9.15 
Orkestri; 9.50 Radijska nadalje
vanka; 10.05 Pesem za vsakogar; 
12.40 Opravljivci; 13.50 Kako in 
zakaj?; 14.00 Plošče; 15.40 Glas
beno govorni spored; 17.30 Po
sebna reportaža; 17.45 Telefonski 
Dogovori; 20.10 Sestanek petih;
21.00 Plošče; 22.43 Radijska na
daljevanka.

III. PROGRAM
_ 10.00 Koncert za začetek; 12.15 
Čajkovski in meščanska Rusija;
13.30 Mozart, Chopin in Gliere;
14.30 Portret avtorja: Paul Du- 
kas; 16.15 Angeli — Pagliaro: 
«Aleksander Veliki* (radijska pri
redba) ; 17.20 Stranj iz albuma;
18.15 Gospodarska rubrika; 19.15 
Vsakovečerni koncert; 21.30 Rah
maninov, 22.30 Knjižne novosti;

filodifuzija
8.00 Koncert za začetek; 9.00 

Operne skladbe; 9.40 Simf. kon
cert; 12.00 Na sporedu so Smeta
na, Tarrega in Lanner; 12.20 
Scarlatijeve sonate; 12.30 Portret 
avtorja: Cesar Franck*.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila; 8.10 Glasbena ma
tineja; 9.05 Nenavadni pogovori;
9.25 Iz glasbenih šol: 9.45 Glas
beni spomini; 10.20 Pri vas do
ma; 12.10 Iz Poličeve opere «De- 
seti brat»: 12.30 Kmetijski nasve
ti; 12.40 Od vasi do vasi; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.10 Komor
ni zbor; 15.40 Oboist Božo Rogelj;

V BRKINIH GA NE BODO POZABILI

V Dagestanu je umrl 
partizanski zdravnik 
M Gadžijev-dr, Miša

Pobegnil je iz nemškega jetništva in 
zdravil partizane ter civilno prebivalstvo

Bivše partizane, aktiviste in tu
di druge prebivalce brkinskega, i- 
strskega in pivšega območja je 
hudo prizadela vest, da je 24. no
vembra 1972 v daljnem rodnem 
Bujnaksku v sovjetski republiki Da
gestanu umrl od srčne kapi Ma- 
gomed Gadžijev, pri nas znani par
tizanski zdravnik dr. Miša, uprav
nik partizanske bolnišnice «Zales- 
je* v Brkinih in pohodne bolniš
nice 15. divizije. Z njim smo slo
venski partizani, pa tudi starejši 
brkinski ljudje izgubili velikega 
prijatelja, ki je s svojim strokov
nim znanjem reševal življenja bor
cev in tudi brkinskih ljudi v naj
hujših dneh naše zgodovine. Te
daj je tudi on vzljubil naše kra
je in naše ljudi in ko se je po 
osvoboditvi vrnil v svojo domovi
no, v Dagestan, je v tamkajšnjem 
tisku seznanil svoje rojake o bo
ju naših ljudi proti fašizmu.

Magomed Gadžijev se je rodil 
10. maja 1914 v družini, kjer je 
bil zdravniški poklic že v tradi
ciji. Že njegov ded je bil zdrav
nik. Mladi Magomed pa se je kot 
vnet komsomolec pod vplivom te
danjih potreb gospodarskega raz
voja Sovjetske zveze skušal tej 
tradiciji izneveriti in se je po 
končani srednji šob vpisal na ru
darsko fakulteto. Pod vplivom de
da pa se je prepisal na medi
cino in jo tudi uspešno končal. Med 
študijem se je ukvarjal tudi s 
športom, posebno s planinarstvom. 
Bil je odličen študent in kot tak 
se v Moskvi speciahziral v kirur
giji-

Nacistični napad na Sovjetsko 
zvezo je prekinil Gadžijevo spe
cializacijo, ker je moral še tako 
mlad prevzeti kirurški oddelek v 
polkovni zdravstveni službi. Po 
dveh letih bojev so ga Nemci v 
Ukrajini ranjenega ujeli, ko je bil 
že sanitetni major. Moral je to
rej v jetništvo in ko se je bil v 
januarju 1944 njegov oddelek na 
poti v Itabjo ustavil v Senožečah, 
je skupno s tovarišem Borisom 
Abdulajevim v neki temni vetrov
ni noči pobegnil. Bilo je to 13. ja
nuarja 1944. Po treh dneh tava
nja jima je v noči na 17. januar 
uspelo priti na Ostrožno brdo, kjer 
ju je prijazno sprejel sivobrad 
očak, ki je govoril tudi po rusko.

Nekaj dni pozneje je dr. Mago
med Gadžijev prišel v Istrski od
red kot naročen. Niso namreč i- 
meh zdravnika ki naj bi vodil od- 
redno bolnišnico v Padežu. Dr. 
Gadžijev je dolžnost sprejel, štab 
7. korpusa pa je predlog odobril. 
Sredi marca 1944 je bila bolnišni
ca premeščena v Šmagorsko doh- 
no pod Ostrožnim brdotn. V tem 
času je Gadžijev, ki je medtem 
postal «dr. Miša* izbral kraj, kjer 
naj bi bolnišnica stala, in orga
niziral delo in ljudi. Imenovan je 
bil tudi za šefa bolnišnice. Od 
tedaj pa vse do 17. januarja 1945 
je uspešno opravljal svojo huma
no dolžnost. S 17. januarjem 1945 
je bila bolnišnica razpuščena in 
so bili ranjenci premeščeni pod 
Snežnik.

V njegovi bolnišnici se je bilo 
v tem času zdravilo 207 ranjencev 
in bolnikov in sicer 110 borcev 
istrskega odreda, 24 borcev 5. ba
taljona VDV, 17 borcev iz Gorta- 
nove brigade, 12 iz Prešernove, 
ter 36 aktivistov in brkinskih lju
di. Kolikšno pozornost in ljube
zen je posvetil svojim pacientom,
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16.00 «Vrtiljak»; 16.40 Listi iz al
buma; 17.10 Glasbena galerija;
18.00 Aktualnosti; 18.15 Glasbene 
vinjete; 18.30 Naš razgovor; 19.00 
Lahko noč, otroci!; 19.15 Glasbe
ne razglednice; 20.00 Simf. orke
ster; 22.15 S festivalov jazza — 
Jazz Ljubljana - 72: Reform art 
unit; 23.05 Iz sodobne kubanske 
brike; 23.15 Jug. pevci zabavne 
glasbe.

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 Šola; 12.30 Poljudna zna

nost; Podlistek; 13.30 Dnevnik;
15.15 šola; 17.00 Spored za naj
mlajše; 17.30 Dnevnik; 17.45 Pro
gram za mladino; 18.35 Slikanice;
18.45 Človek in stroj; 19.15 Po
ljudna znanost: Nafta; 19.45
Športne vesti in ital. kronike:
20.30 Dnevnik; 21.00 «Nasilje nad 
neko umetnino: Pietas; 22.00
Športna sreda; 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.20 Film z 

Marlene Dietrich: «Testimone di 
accusa*; 23.20 Zdravstvo: Fak
tor RH.

JUG. TELEVIZIJA
16.45 Slalom za ženske; 17.45 Pri 

gode psa Civila; 18.10 Obzornik:
18.25 Od filma do filma; 18.45 
Tehnika mrežnega planiranja;
19.10 Mozaik; 19.15 Zabavna glas 
ba; 19.45 Risanka: 20.00 in 22.20 
TV dnevnik; 20.35 Zlodjeva lepo 
ta — film; 22.05 Glasbeni noktur 
no; Marija Bitenc.

KOPRSKA BARVNA TV
10.25 Slalom za ženske nato no

gomet Grčija — Španija; 20.00 
Risanke; 20.15 Poročila; 20.30 
Sedem morij; 21.20 Zabavno - 
glasbena oddaja.

nam pove dejstvo, da so mu umrli 
le štirje ranjenci, pa čeprav ve
mo, kako je bilo tedaj s sanitet
nim materialom pa tudi s pomož
nim osebjem.

Dr. Miša pa v svoji partizanski 
bolnišnici ni zdravil le ranjencev, 
pač pa je bil edini zdravnik na 
vsem področju in je zato obisko
val bolnike in ranjence po brkin
skih vaseh. Da bi lažje opravljal 
svojo dolžnost, mu je okrožna go
spodarska komisija priskrbela ko
nja. Zaradi svoje veščosti, požr
tvovalnosti, poguma in srčne do
brote je dr. Miša kmalu zaslovel 
kot preden zdravnik in skrajno 
dober človek. Zato so ga vzlju
bili borci in prebivalci teh kra
jev. Hkrati pa je tudi on vzljubil

Magomed Gadžijev - «dr. Miša*

naše kraje in naše ljudi, kajti nanj 
je napravilo najgloblji vtis borbe
no tovarištvo in gostoljubnost, pa 
tudi upornost ljudi v našem osvo
bodilnem boju.

Vehki napori pa so načeli nje
govo zdravje. Vrhu tega je po o- 
svoboditvi doživel hud udarec v 
domovini. Stalinov režim ga je ob
dolžil, da se je predal sovražniku. 
Zaradi tega je bil dr. Miša iz
ključen iz komunistične partije in 
odvzeli so mu čin rezervnega čast
nika ' pa tudi vsa vojna odlikova
nja. Prisilili so ga celo, da je ne
kaj let, čeprav speciahziran ki
rurg, postal zakotni zdravnik v ne
kem gorskem kraju Gruzije. To
da dr. Miša bi ne bil to, kar je 
bil, če bi bil klonil. Čeprav so 
ga zapostavljali, se je lotil štu
dija in se speciabzirai v trauma- 
tologiji.

Ko so se po Stalinovi smrti raz
mere v Sovjetski zvezi spremenile, 
se je dr. Miša vrnil v svojo nek
danjo bolnišnico, leta 1958 pa je 
bil povsem rehabilitiran. Od te
daj je opravljal razne dolžnosti in 
se še nadalje specializiral, tokrat 
za kostno kirurgijo. Zadnje leto 
je bil upravnik bolnišnice za o- 
treško kostno tuberkulozo v svo
jem rojstnem kraju. Čeprav je bil 
dr. Miša visok strokovnjak, je 
vedno ostal skromen in priljubljen 
med ljudmi, tudi tedaj, ko je do
bil častni naslov ljudskega zdrav
nika.

V napornem delu in ob stalnem 
študiju mu je srce vedno bolj sla
bilo in leta 1965, ko je bil star 
komaj 51 let, je imel prvi in
farkt. Pozneje je to doživel še 
dvakrat, poslednjič v septembrn 
lani. Dr. Miša pa se ni mogel 
sprijazniti z dejstvom da mora 
mirovati. Brž ko mu je odleglo, 
se je vrnil na delo in 24. novem
bra lani med delom omahnil. K° 
se ga danes njegovi bivši pacien
ti spominjajo, mu izražajo svojo 
zahvalo. V naših krajih ga ljudje 
ne bodo pozabili.

MAKS ZADNIK

Petstoletnica
tiskanja
Dantejeve
«Božanske
komedije»
V okviru proslav za pelo st°' 

letnico tiskanja prve izdaje Dan
tejeve «Bfžanske komedije» ie 
prof. Ignazio Baldelli predaval v 
Folignu o temi «Dante in spev sve
tega Frančiška». Konferenco o tej 
temi je sklical tukajšnji mestni 
odbor, v katerem sodelujejo s svr 
jimi predstavniki krajevne oblasti, 
krajevne ustanove ter vsedržavni 
center za proučevanje Danteja, & 
ima svoj sedež v Raveni.

Proslave petstoletnice tiskanja 
prve izdaje «Božanske komedije* 
se bodo končale v tem mesecu & 
«okroglo mizo», ki bo odprta vse
mu občinstvu, predsedoval pa J* 
bo prof. Casamassima s tržaške 
univerze, ki je po dolgih prouče
vanjih ugotovil, da je bil prv* 
Dantejev spev tiskan v FolignU- 

Kakor je znano, je prva izda
ja Dantejeve «Božanske komedije* 
izšla 11. aprila 1472. Tiskali 
so jo v najstarejši tiskarni v F°' 
hgnu Orfini, in tudi papir je t*" 
skarni dobavila ena najstarejših 
papirnic v Italiji, papirnica Pdr 
le, prav tako iz Foligna.
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V GRINDELWALDU

Kar tri A vstrijke 
na prvih treh mestih

Zmagala je zopet Prollova - Tudi na lestvici 
za SP imajo Avstrijke prva tri mesta

GRINDELWALD, 16. - Avstri
ja je dosegla na mednarodnem 
ženskem smučarskem tekmovanju v 
Grindelwaldu danes v smuku pro
doren uspeh. Ne le da si je s 
Prollovo zagotovila prvo mesto, 
ampak so celo vsa pva tri mesta 
pripadla njenim barvam. Rezultat 
današnjega smuka (na katerem ie 
nastopilo 54 tekmovalk) je namreč 
tak:
1. Annemarie Proll (Av.) 2’27”92
2. Wiltrud Drexel (Av.) 2’28”50
3. Brigitte Totschnig (Av.) 2’32”25
4. B. Zurbriggen (Švi.) 2’33”59
5. R. Mittermaier (ZN) 2’35”19
6. I. Gfolner (Av.) 2’36”29
7. J. Rouvier (Fr.) 2’37”01
8. M. Cochran (ZDA) 2’37”08
9. S. Corrock (ZDA) 2’37”92

10. R. Ollikka (Fin.) 2’38”16
Lestvica posameznic za svetovni

Pokal:
1. A. Proll (Av.) 150
2. M. Kaserer (Av.) 56
3. I. Lukasser (Av.) 55
4. P. Emonet (Fr.) 51
5. Behr (ZN) in Rouvier (Fr.) 45
7. B. Totschnig (Av.) 41
8. W. Drexel (Av.) 37
9. R. Mittermaier (ZN) 35

10. B. Schroll (Av.) 30
Ekipna lestvica za svetovni po

kal:
1. Avstrija 665
2. Švica 299
3. Italija 223
4. Francija 218
5. Zahodna Nemčija 146
6. Kanada 49
7. Norveška 40
8. ZDA 36
9. Liechtenstein 29

10. Španija 8
H. Finska in Poljska 1

MLADINSKE IGRE
V teh dneh je organizacijski od 

npr javil spored tekmovanja in let
nike za 5. mladinske igre, ki bodo 
Jetos pomlajene, saj bodo v neka
terih panogah tekmovali mlajši tek 
JtJovalci.

Občinska faza se bo morala za
ključiti v teh rokih: do 28. januar- 
te zimski športi, telovadba do 25. 
®Prila, košarka do 6. maja, atleti
ka, kolesarstvo, odbojka in sablja
le dp 13. maja, plavanje pa do 
"L maja.

Spored pa bo naslednji (v okle-' 
J*9ju so letniki nastopajočih, ki 
tehko tekmujejo): MOŠKA ATLE- 
rfKA (1958 - 1961); tek na 80 in 
kdOO m, skok v višino in daljino,
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met krogle in hoja; ŽENSKA AT
LETIKA (1959 . 1962): tek na 60 
in 1000 m, skok v višino in daljino 
ter met krogle; KOLESARSTVO 
(samo moški 1959 - 1960): tekmo
vali bodo na 20 km dolgi pirogi; 
TELOVADBA (1960 - 1963): proste 
vaje in skupinske vaje po 5 tekmo
valcev: KOŠARKA (1960 - 1962): 
moški in ženski turnirji; ODBOJ
KA (1958 - 1962): moški in ženski 
turnirji; SABLJANJE (1960 - 1963): 
tekmovali bodo s plastičnim orož
jem; ZIMSKE IGRE: veleslalom in 
tek (za moške do 3 km, ženske pa 
2 km) in hodo lahko tekmovali let
niki! 1961 do 1963.

ŠPORT NA TV
RIM, 16. — Smučanje in nogo

met si bosta v glavnem delila ure, 
ki jih bo italijanska televizija pri
hodnji teden dodelila športnim spo
redom.

Nogomet bo seveda monopoliziral 
zanimanje v nedeljo s prenosom 
polčasov dveh tekem (ob 18.40 na 
2. sporedu in ob 19.20 na prvem), 
pred tem pa bo letos tradicionalni 
prenos košarkarske tekme ob 15. 
uri (tokrat Partenope — Norda) 
in prenos smučarskih skokov iz En- 
gelberga ob 16.30.

V sredo bo ob 22.15 na prvem 
sporedu «športna sreda», katere 
vsebina še ni določena, v soboto, 
27. januarja pa bo ob 14.30 pre
nos moškega smuka s Kitzbiihla.

NOGOMET . MLADINSKO PRVENSTVO

Breg — Sagrado: uspešno posredovanje vratarja iz dolinske občine
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KOŠARKA MLADINSKA PRVENSTVA

Dobra igra Valterja Vatovca 
v Borovi mladinski peterki

Dom je v Tržiču igral zadovoljivo le v drugem polčasu

MLADINCI
POM — BOR 97:50

BOR: Koren 4, Košuta 2, Klobas 
13, Vatovec 15, Francia 6, Bara- 
zutti 10, Kalc, Oblak, Pečenko.

Brez Valterja Hrvatiča in Boru
ta Deška (brez dveh standardnih 
igralcev) je Bor zgubil z visoko 
razliko v Tržiču. Borovci so na 
splošno igrali slabo in so bili po
manjkljivi predvsem v obrambi, 
saj so jim domačini z lahkoto uha-
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ODBOJKA V MLADINSKI LIGI

košarka

Za Dom usoden 
prvi polčas

ITALCANTIERI b — DOM 56:33
V drugi tekmi povratnega kola 

Košarkarskega naraščajniškega pr
venstva je v Tržiču moštvo Dom 
obeležilo še en poraz in to z eki- 
Po Italcantieri. Za domovce je bil 
Usoden prvi polčas, ko niso in ni
so mogli prebiti izredno bojevite 
Nasprotnikove obrambe. Naši fant- 
1® so se trudili na vse mogoče na
jine, toda prave poti do koša niso 
teogli najti.

Pravo nasprotje pa je bil drugi 
Polčas. Slovenski fantje so zaigra
li kot prerojeni. Pod obema koše- 
tea so ulovili precej odbitih žog, 
Prestregali so podaje nasprotnikov 
ter se spustili v protinapade in 
s° dosegli nekaj zelo lepih košev.

IVledtem ko se je igra v prvem 
Polčasu odvijala v eno samo smer, 
sta si bila v drugem polčasu na
sprotnika popolnoma enakovredna, 
■ivžičani so bili (zaradi visokih 
oentrov) boljši pod koši, pri naših 
Pu so se odlikovali predvsem zu- 
na«ji igralci.
..Postava Doma: Mozetič, Marin
cu. Terčič 2, Čubej, Mučič 14, Dor 
mk 10, Kont, Sošol, Tabaj 7.

Willy Prinčič

«Plave» doživele 
nepotreben poraz
Med ostalimi našimi ekipami sta zmagala Kontovel in Breg A
UGSS - BOR 

(15:11. 10:15, 15:9)
UGSS: Basso, Albrigo, A. in R.

Benedetti, Bette, Castellan, Pellis, 
Pizzul in Sattler. ' ■/

BOR: Prašelj, Božič, Rauber, La
pornik, Kostnapfel in Bizjak.

SODNIK: , Doriguza; zapisnikar: 
Schiro.

V prvem povratnem kolu odboj
karskega prvenstva pri mladinkah 
so zastopnice Bora v nedeljo po
skrbele za neprijetno presenečenje. 
Izgubile so namreč tekmo s po
prečno šesterko Združenja šolskih 
športnih krožkov. Kljub temu, da 
so odšle na igrišče okrnjene in iz 
objektivnih razlogov nepripravljene 
(saj niso v novem letu niti enkrat 
trenirale) le ni bilo pričakovati ta
ko medle in nezanesljive igre, in 
to od samega začetka pa do po
slednjega sodnikovega žvižga. Gre
šile so kot za stavo tudi v odlo
čilnih trenutkih, ko bi z nekoliko 
večjo pazljivostjo in odločnostjo 
lahko spremenile sam potek sreča
nja na drugačen, sebi bolj koristen 
tir. Do pričakovanega preporoda 
pa žal le ni prišlo in nasprotnice 
so tako pospravile izkupiček bolj 
po «zaslugi» nasprotnic kot zaradi 
lastne dobre odbojke. V tem ne
srečnem nastopu ni bilo niti ene 
posameznice, ki bi se kolikor toli
ko izkazala in zaigrala iznad po
prečja ostalih igralk.

Že sam začetek tekme ni obetal 
nič razveseljivega. Obe ekipi sta 
igrali slabo, nepovezano ter neza
nesljivo v napadu in v obrambi. 
Gostje so uspele izenačiti pri sta
nju 11:11, od tu naprej pa so na
sprotnice zadele še štirikrat v črno. 
Tudi v drugem so imele v samem 
začetku zastopnice UGSS nekoliko 
srečnejšo roko. Pri njihovem vod
stvu 9:8 pa je prišlo končno pri 
borovkah do delnega preporoda ter 
so v nadaljevanju prepustile na
sprotnicam samo še eno točko. Po

2:1 | izenačenju je bilo končno priča
kovati, da bodo slovenske odbojka
rice zaigrale tako kot resnično zna
jo. Do preporoda ni prišlo, saj je 
bil pričetek tretjega, seta dobesed
no porazen. Pri menjavi igrišča 
celo 8:2 za domačinke. To pa je 
bila prevelika prednost za nedelj
ski Bor.

Rezultati ostalih srečanj:
MLADINKE

jali proti košu.
Od «plavih» je tokrat presenet 

ljivo dobro igral Valter Vatovec, 
ki je v tem prvenstvu dosegel svoj 
rekordni osebni izkupiček (15 točk). 
Ostali pa so bili poprečni.

NARAŠČAJNIKI
POLET — SERVOLANA 35:47

POLET: Marko Sosič (k) 5, Da
neu, Ivan Sosič, Kalin 10, Taučer 
7, Škabar 5, Ferluga 8.

V tekmi s Servolano je bil za 
poletovce usoden začetek. V tem 
delu so bili naši košarkarji zelo 
netočni v napadu, tako da so gost
je dosegli že tedaj zanesljivo pred
nost, ki so jo v bistvu obdržali do 
konca srečanja. V Poletovih vrstah 
se pozna, da Ivan Škabar, Marko 
Sosič in Rudi Taučer že več časa 
ne trenirajo. Na srečo pa so mlaj
ši v formi. Poleg Kalina se je to
krat ponovno izkazal Ferluga.

KONTOVEL — LLOYD 20:55
KONTOVEL: Regent 4, Luksa 5, 

Ban 3, D. Bukavec 4, Starc 4, Pe- 
rini, S. Bukavec, Ukmar, Naber
goj, Štoka.

Brez treh standardnih igralcev 
(Čuk, Ivo Starc in Ivo Nabergoj) 
je Kontovel na domačem igrišču

zgubil proti ekipi Lloyd Adriatico. 
Medtem ko so Kontovelci v prvem 
polčasu dobro igrali, so v drugem 
delu popustili tudi zato, ker je 
moral zaradi petih osebnih napak 
zapustiti igrišče Klavdij Starc.

V vrstah Kontovela je odbro igral 
Regent.

TRENING TEKMA 
BOR — SERVOLANA 81:61

BOR: Fabjan 16, Šare 14, A. Za- 
vadlal 16, Pertot 6, Hrvatič 10, 
Škerlj 1, Kralj 14, Koren 4.

V povratni trening tekmi s Ser
volano so borovci potrdili svojo 
dobro formo (Fabjan, A. Zavadlal 
in Kralj) ter so nasprotnika pre
magali z 20 točkami razlike.

b. 1.

NOGOMET

FRANKFURT, 16. - Danes o- 
poldne bodo v tem mestu žrebali 
pare četrtfinalnega dela evropskih 
nogometnih pokalov (prvakov, po
kalov in UEFA). V teh tekmova
njih imata največ zastopnikov tre
nutno Anglija in Zahodna Nemčija 
(po štiri), medtem ko jih imajo 
Sovjetska zveza, Italija, Nizozem
ska in Jugoslavija po dve.

Z izrazito obrambno taktiko 
Gaja odnesla točko Libertasu

Primorje, Union in Vesna so doživeli poraz
GAJA — LIB. SV. MARKO 1:1

GAJA: Kralj, Benčina, Grgič
Dušan, Grgič Iztok, Križmančič 
Darko, Milič, Kalc (Ražem), Križ
mančič Bruno, Marc, Milkovič in 
Bras.

LIBERTAS SV. MARKO: Grassi, 
Apolonio, Marchesan, Zollia, Bur- 
sich, Volli, Crosolli, Marchesan II., 
Gorni, Bovenna in Miglia.

STRELCA: v 21. min. p.p. Marc 
(Gaja), v 6. min. d.p. Miglia (Lib.).

SODNIK: Tinta iz Trsta. KOTI 
5:3 za Ga jo. GLEDALCEV: 40.

Mladinska enajsterica Gaje je v 
nedeljo v zaostali tekmi popolnoma 
uspela v svoji nameri, ko je sto
pila na igrišče s trdnim namenom, 
da odnese proti močni ekipi Liber- 
tas Sv. Marko vsaj točko in brani 
svoje začasno četrto mesto na lest
vici.

Gajevci so se omejili na obramb
no taktiko in so v napadu pustili 
le učinkovitega B. Križmančiča, ki 
je imel nalogo «nadlegovati» na
sprotnikovo obrambo, medtem ko 
so ostali ojačili sredino igrišča, 
kjer so bili z razigranim Marcem 
posolnoma v premoči.

Igra, ki sta jo obe moštvi poka
zali, res ni bila taktično zadovo
ljiva, a se je vseeno odlikovala 
po obojestranski borbenosti in ko
rektnosti, kajti obe ekipi sta prak
tično izpadb iz borbe za prvo me
sto, borita pa se za disciplinski 
pokal.

V začetku igre so gostje večkrat 
prevladovali, ko so s hitrimi akci
jami takoj našli pot do vrat Gaje, 
vendar niso mogli presenetiti nje
no obrambo, ki je bila vedno na 
pravem mestu. V nadaljevanju pa 
je bila prav Gaja tista, ki je ne
pričakovano prišla v vodstvo z 
Marcem, ko je izven kazenskega 
prostora z enim svojih običajnih 
prostih strelov dosegel res krasen 
gol.

V začetku drugega polčasa pa 
so Tržačani še močneje pritisnib 
in razigrani napadalci so na vse 
načine skušali razbiti domačo o- 
brambo, uspelo pa jim je izenačiti 
že v 6. minuti, ko je Miglia z 
glavo izkoristil nepazljivost obram
be in poslal žogo visoko v vrata. 
Do konca tekme je Gaja le varo
vala neodločen izid. S tako obram
bno taktiko Gaja res ni zaslužila 
kaj več.

Darko Grgič

CREMCAFFe — VESNA 2:1
CREMCAFFe : Blasina, Milani,

Milossa, Purini, Bartoli, Del Bono, 
Dagnelut, Parovel, Lionetti, San 
talesa, Manzi.

VESNA: Košuta, Coglievina, Rus- 
signan, Tence, Košuta, Zuliani, Šte
fančič, Tamaro, Dagri, Sodomaco, 
Zucca.

SODNIK: Brandolin. KOTI 5:3. 
GLEDALCEV: 50.

Križani so bili v nedeljo neza
služeno poraženi zaradi enajstme
trovke. ki jo je brez vsakega raz
loga dosodil sodnik gostom prav v 
zadnjih minutah srečanja (ko je 
Vesna zmagovala z 1:0).

Obe ekipi sta že od vsega začet
ka merili na remi, tako da se je 
igra odvijala predvsem na sredini 
igrišča. Šele v drugem polčasu so 
Križani silovito pritisnili in dose
gli v 55. min. lep gol z levim kri
lom Zucco. «Plavi» se nato niso 
zaprli v obrambo, zaradi česar so 
gostje v protinapadu izenačili. Po 
nepričakovanem golu so Križani ne
koliko uredili svoje vrste in so me
rili na ohranitev remija. Pet mi
nut pred koncem pa je sodnik do
sodil Cremcaffeju dvomljivo enjast- 
metrovko, potem ko je prosti bra
nilec Tence oviral v kazenskem 
prostoru nasprotnikovega napadal
ca in mu onemogočil strel v vrata. 
Celo Tržačani sami so bili začu
deni nad to sodnikovo odločitvijo, 
ki jim je prinesla nezasluženo 
zmago.

Najboljši v kriških vrstah so bi
li vratar Košuta, Russignan in 
Dagri.

Sandor

S. GIOVANNI — PRIMORJE 2:0
S. GIOVANNI: Kus, Gerzeli, Bes- 

si, Bulang, Clocchiatti, Civilia, Del 
Negro, Giombetti, Galletti, Bonnes, 
Pascon.

PRIMORJE: Kapun, Blažina, S. 
Husu, Verginella, Šegina, Milič, 
Majcen, V. Husu, Černjava, Verša.

STRELEC: v 8. in v 63. min. Pa
scon.

KOTI 6:3. SODNIK: Pinto iz Tr
sta. GLEDALCEV: 20.

Mladinci Primorja so se v nede
ljo srečali s S. Giovannijem in so 
klonili s čistim izidom 2:0. Kljub 
temu rezultatu Prosečani niso ra
zočarali, saj so nastopili najprej 
samo v desetih, v drugem polčasu, 
ko se je Milič poškodoval, pa celo 
v devetih.

Vsi nogometaši so zaigrali bor
beno in požrtvovalno. V obrambo 
se je vrnil prosti branilec Šegina, 
medtem ko je moral nastopiti Ver
ša na sredini igrišča. Tu je nam
reč manjkal Štrekelj, ki je igral 
s prvo ekipo. Kljub temu je bila 
prav sredina igrišča najboljši od
sek proseške enajsterice. S homo
geno in premišljeno igro so Ver
ša, Milič in Valter Husu prepre
čevali vsakršno pobudo številčno 
močnejših Svetoivančanov.

V drugem polčasu je moral Mi
lič zapustiti igrišče, utrujeni Pro
sečani niso zdržali hitrega ritma 
igre in poraz je postal neizbežen.

M. K.
DON BOSCO — UNION 2:0

Podlonjerski Union je v nedeljo 
na stadionu «1. maj» v Trstu v mla
dinskem prvenstvu podlegel Don 
Boscu z dvema goloma razlike.
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OB UDELEŽBI SKORAJ 100 IZLETNIKOV

Uspel izlet SPDT na Kras 
namesto smučarskega tečaja
Na Sv. Lenartu so priredili za otroke tekmovanje

Tudi v nedeljo je SPDT z izle
tom na Kras nadomestilo svoj smu
čarski tečaj. Uspeh ni izostal, saj

Skupina A
Kontovel — Sokol 2:0 b.b.
Breg A — Julia
Skupina B

2:0

Sloga — Breg B
DEČKI

2:1

Sloga — Are Linea 0:2 
G. F.

NOGOMET

MILAN-LAZI0 
repriza na San Siru

MIL. N, 16. — Milan in Lazio 
bosta jutri odigrala na stadionu 
San Siro prvenstveno tekmo, ki jo 
je sodnik 17. decembra prekinil za
radi megle le 7 minut pred kon
cem, potem ko je nekaj prej Chia- 
rugi dosegel vodstvo za domače 
moštvo.

Za obe ekipi je tekma zelo važ
na, saj gre za prvo mesto na lest
vici. Zato je nogometna zveza tudi 
izbrala za sodnika Lo Bella. Obe 
moštvi bosta nastopili v popolnih 
postavah, čeprav je bil, na primer, 
do včeraj negotov nastop Re Cec- 
conija, ki je v Ankari igral z vro
čino. Nevarnosti, da bi tekmo zno
va prekinili, verjetno ni. Na vrhu 
lestvice bomo torej morda imeli no
vo ime, saj ima Lazio samo točko 
manj od vodečega Juventusa, Mi
lan pa dve.

: .............. ' ............................................................................r’"'

se je vabilu odzvalo skoraj sto 
udeležencev, med njimi nad 60 o- 
trok. V lepem, skoraj spomladan
skem jutru, so se «smučarji» zače
li zbirati v Trnovci. Tu so najmlaj
ši dobili novo izkaznice, na katero 
bodo organizatorji beležili udelež
bo na izletih in drugih športno
rekreacijskih prireditvah. Marlji
vost v tem udejstvovanju bodo se
veda ob koncu sezone primerno u- 
poštevali in nagradili.

Tokrat je bil namen izleta pohod 
na Sv. Lenart, združen s pred- 
smučarskim treningom. Udeleženci 
so bili razdeljeni v tri kategorije: 
v prvi so bili učenci in učenke pr
vih treh razredov osnovne šole, v 
drugi četrti in peti razred, v tret
ji pa srednješolci. Na vrh je med 
najmlajšimi prvi prispel Andrej 
Vassalio, slediii sta mu Kristina 
Tomšič in Erika Zobec. V drugi 
kategoriji se je najbolje odrezal 
Igor Škerl pred Aleksandro Tessa- 
ro in Aleksom Tomšičem. Med 
srednješolci pa so segli po najbolj
ših mestih brata Igor in Stojan 
Kuret ter Igor Brana.

Zmagovalci in drugouvrščeni so 
prejeli kolajne, tretjeuvrščeni pa so 
prejeli tolažilne nagrade v slad
karijah.

Nagrajeni sta bili še Gaja Buzzi 
(štiri leta in pol) ter Maja Košuta 
(leto in pol), obe seveda izven 
konkurence.

Po kratkem počitku so prisotni 
prisluhnili predsednici SPDT, dr. 
Mašerovi, ki je podala kratko zgo
dovino Sv. Lenarta. Za vesel ko
nec pa so se tudi starši in prija
telji udeležili skupne predsmučar- 
ske telovadbe v upanju, da bodo 
lahko kmalu pokazali svojo kondi
cijo tudi na snegu.Avstrijka Annemarie Proll si je v Grindelwaldu včeraj priborila že svojo šesto zmago v letošnji sezoni

Kako je Mussolini prišel na oblast

UID ID li 1922
Pohitimo v edino gostilno. Evo, šest ali sedemletnega otro- 

**> ki drži ročico črpalke in nam streže z vodo. Vprašam ga:
~~ Kako se imenuješ?
— Stanko.

In potem?
Otrok ne razume in ne odgovori. Vprašam deklico, ki pri- 

čez dvorišče:
— Imenuje se Robančič.
Ime je izrazito slovansko.))
Znova je začel objavljati uvodne članke, s kakršnimi si je 

odhodom v vojno že bil pridobil določen sloves v poli- 
tend javnosti. Zdaj so njegove najljubše teme napad in ob- 
kcun s tistimi, ki govore o miru, zakaj na fronti stvari za 
aWjo ne potekajo ravno najbolje. Te »pacifiste« te «zaka- 

te^e nevtralce« je treba streti z ognjem in mečem, tako je 
^teai. Zahteval je neko vrsto jakobinskega terorja. «Hočem 
brove ljudi!« je pisal Mussolini. «Hočem človeka brez miio- 

j*’ fci ima moč in voljo, da počisti, ki je neizprosen v kazni, 
* *?rez omahovanja stre vsakogar, in kolikor zavzema krivec 

položaj, v toliko mora biti zanj kazen strožja!« Ali je 
^ žo takrat namigoval lastno kandidaturo za takega «človeka 

rez milosti«, je težko reči. V vsakem primeru se čuti po
danega, da spričo vse močnejših vatov defetizma in spričo

širjenja nevtralističnega razpoloženja ponovno dvigne moralo 
nacije, da jo bodri in ji ohrani borbenega duha. Način, s 
katerim bi se mu domovina oddolžila za to zvesto služenje, 
pa bi bil, da njemu in «bataljonom povratnikom s fronte«, 
preživelim borcem, tem najboljšim in najbolj zdravim silam 
nacije poveri upravljanje Italije, ker bo to edino jamstvo, da 
ne bo dežela po težkih vojnih preizkušnjah zabredla v kaos. 
To svojo novo kandidaturo za oblast je Benito Mussolini pred
ložil v nekem govoru v Bologni, maja 1. 1918, ko vojna še 
ni bila končana.

November 1918. Velika vojna je bila končana. Centralne 
sile so bile poražene. Italija je med deželami zmagovalkami. 
Bila je v vojni skoraj tri in pol leta. čeprav je vojna priza
dela samo del njenega ozemlja, so posledice katastrofalne, zla
sti za njeno gospodarstvo in finance. Vsa ta leta so se vojne 
težko če močno občutile, čeprav je bila fronta relativno da
leč. Politično in socialno ravnotežje sta bila v temeljih oma
jana. Vojaško angažirana na zunanji fronti, Italija tudi na no
tranji fronti ni imela domala niti dneva miru.

V vojno je vstopila že pretresena od socialnih nemirov in 
gospodarskih težkoč. Predhodne kolonialne vojne so resno pri
zadele njeno gospodarsko ravnotežje, ki je bilo z muko u- 
stvarjeno v preteklih desetletjih. Italija je kot enotna državna 
tvorba na Apeninskem polotoku obstojala šele pet desetletij. 
Dežela je bila revna in v njej se je v tem času 55 odstotkov 
prebivalstva ukvarjalo s kmetijstvom, vtem ko je samo 28 
odstotkov Italijanov bilo zaposlenih v industriji. Samo peti
na italijanskega ozemlja je bila primerna za obdelovanje 
in plodna.

Ko so Italijo potisnili v vojni vrtinec, so vladajoči krogi 
po vsem sodeč računali, da bo to kratka in nagla vojna, na
kar bo nastopil za deželo tako potreben mir, vojna sama pa 
naj bi zagotovila določene koristi, računajoč pri tem tudi na 
ozemeljske razširitve, o čemer je rimska vlada podpisala znani

tajni londonski sporazum v aprilu 1915, ki je bil zlasti za 
naše kraje usoden.

Razvoj dogodkov je kmalu pokazal, da so to bile prazne 
iluzije, po drugi strani pa, da je šlo za prevaro ljudstva. Ita
lija je vstopila v vojno popolnoma nepripravljena. Ni raz
polagala s potrebno oborožitvijo ter nujnimi rezervami, ma
terialnima in drugima. Ljudje so na fronta množično umirali. 
Mobiliziranca so bili pretežno kmetje, katerih zemlja je ostala 
neobdelana. Do vojne je Italija lahko pridelala okrog 50 
milijonov kvintalov žita, 14 milijonov pa jih je morala uvo
ziti. V prvih vojnih letih je proizvodnja padla na 38 milijonov 
kvintalov, uvoz pa ni bil mogoč.

Lakota se je širila in prizadela zlasti industrijske centre, 
kjer so delavci pod vojaško disciplino proizvajali vojni mate
rial. Po teh mestih je vladalo pravo obsedno stanje, nedisci
plina in nepokorščina sta se kaznovali kot izdaja, pod udar 
vojnih zakonov so prišli vsi tisti delavci, ki so bili proti 
vojni, le-tem se sodi kot defetistom, kot subverzivnim in an-ti- 
patriotskim elementom.

Nezadovoljstvo ljudstva in protesti delavcev so se mno
žili in naraščali. Demonstracije in stavke proti vojni niso šle 
ne mimo Rima ne Milana, Siene in Carrare ter drugih mest.

Zlasti je 1. 1917 — leto poraza pri Kobaridu — ostalo za
beleženo po intenziteti notranjih kriz in vojaških neuspehih. 
Tako prve kot druge so Italijo kmalu privedli do izstopa iz 
zavezniškega vojnega stroja.

Glavna bitka za oskrbovanje vojske z vojnim materialom 
se je vodila v industrijskem trikotu Milan - Genova - Turin. 
Zato je bilo tu skoncentrirano največje število industrijskih de
lavcev. Kakšen obseg je imela ta bitka in kakšni so bili do
bički lastnikom teh industrij s proizvodnjo za oborožitev in 
oskrbovanje italijanske armade, je zelo zgovoren tudi nasled
nji podatek:

V začetku vojne je v kovinarski tovftftti «Ansaldo» v Ge

novi delalo vsega 4000 delavcev. V teku štirih vojnih let se je 
njihovo število povečalo na 56.000 oziroma 110.000, če računar 
mo tudi delavce v dopolnilnih industrijah. Začetni kapital 30 
milijonov lir se je povečal na 500 milijonov. V obratih tovar
ne »Ansaldo« so proizvedli 11.000 topov, 3.800 letal, 10 milijo
nov nabojev, izgrajenih je bilo 95 vojnih ladij. Tako je tedaj 
tudi nastalo finančno cesarstvo lastnikov «Ansaldo», bratov 
Perrone, ki je še danes eno najmočnejših v Italiji. Razume 
se, da ni bilo edino.

Avgusta 1. 1917 je v Turinu, takrat največjem industrij
skem središču dežele, sredi vojne in vojnih naporov, prišlo 
do pravega upora industrijskih delavcev, ki so morali v to
varnah dan in noč delati pod vojaškim režimom in dejansko 
lačni, ker niso imeli ne oni ne njihove družine najosnovnejših 
sredstev za živjenje Iskra, ki je zanetila plamen, se je utr
nila 21. avgusta 1. 1917 zjutraj, ko po vsem mestu ni bilo 
najti kruha. Gospodinje, ki so se zgodaj zjutraj napotile v 
pekarne po svoj redni krušni obrok, so se vračale domov praz
nih rok. Delavci pa, namesto na delo, so odšli na sedež svo
je Delavske zbornice.

«Ne moremo delata lačni!« Tako se je glasilo geslo, ki ga 
je bilo najbolj često čuti. Toda protest, ker ni bilo kruha, 
se je v trenutku spremeni v upor proti vojni, proti vsemu 
tistemu, kar je že trajalo tedne in mesece in je prizadevalo 
samo delavce in kmete, na fronti in v zaledju, ker so 
vso težo vojnih tegob in naporov občutili samo oni na svo
jih plečih. «Hočemo mir!« V to edino energično zahtevo sta 
se zlila vsa muka in nezadovoljstvo tisočev ljudi, katerih po
trpljenju je prišel konec.

Tistim, ki so jih skušali pomiriti z obljubami, da bo kruh, 
so odgovarjali: «K vragu z vašim kruhom! Pijavke! Dol z 
vojno! Ven iz strelskih jarkov! Odvrzimo puške!«

(Nadaljevanje sleči)
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NA SEJI PREDSTAVNIKOV EGS V LUKSEMBURGU

Finančni ministri skupnosti 
ne sprejemajo ameriških zahtev

Zahodne evropske države skušajo uskladi)j enotne 
nastope z raznolikostjo razvoja posameznih enot

LUKSEMBURG, 16. — Na današ
nji seji finančnih ministrov Evrop
ske gospodarske skupnosti so ob
ravnavali vprašanje devalvacije, o- 
ziroma revalvacije zahodnih evrop
skih denarnih enot. Debata se je 
sukala okoli vprašanja, ali naj «po- 
kazatelji» vplivajo avtomatično na 
razvrednotenje, oziroma vrednote
nje posameznih valut.

Na splošno je prevladalo mne
nje, da bi «pokazatelji* ne smeli 
vplivati na medsebojne odnose med 
raznimi valutami v taki meri, da 
bi prihajalo do avtomatičnega 
spreminjanja teh odnosov.

Stališče finančnih ministrov EGS 
se potemtakem bistveno razlikuje 
od stališča ameriških finančnih kro
gov, ki zastopajo tezo o avtoma
tičnem spreminjanju kvotacije raz
nih zahodnoevropskih valut na sve
tovnem trgu.

Do tu je vsa debata zavita ne
kako v* meglo. Da bi razčistili te 
pojme, bi bilo treba predvsem po
jasniti, kaj «pokazatelji» pravza
prav pomenijo. Na današnjem za
sedanju tega problema še niso raz
čistili. Na splošno pa se lahko re
če, da med «pokazatelje» spadajo 
med drugimi plačilna bilanca po
samezne dežele, gibanje cen, zapos
lenost itd. Predstavniki evropskih 
držav pravijo, da bi bilo zgrešeno, 
če bi hoteli ustanoviti neki enoten 
«pokazatelj», ki bi v svoji shema
tični obliki skušal prikazovati ne
ko gospodarsko stvarnost, kar pa 
ne bi mogel na noben način dose
či. Zato evropski finančni krogi 
menijo, da ne bi smelo biti spre
minjanje paritete neke denarne e- 
note avtomatično, se pravi ko bi 
neki določeni «pokazatelj» opozoril 
na nevarno drsenje določene valu
te. Obstajajo namreč drugi pokaza
telji, ki utegnejo svetovati prav 
drugačno politiko.

Sestanek v Luksemburgu je torej 
prikazal precejšnjo nasprotovanje 
med interesi zahodnoevropskih dr
žav in ZDA. Zdi se, da so sedaj 
v zahodni Evropi zelo previdni, ker 
se je že zgodilo, da so ZDA pre- 
vrgle finančno breme svoje resnič
ne devalvirajo na ramena evrop
skih držav.

Debata o spremembah paritete 
denarnih enot služi kot priprava 
za sestanek «odbora dvajsetih*, ki 
bo v Parizu od 23. do 25. januar
ja letos. Na tem srečanju bodo ob
ravnavali nekatere plati osnutka 
reforme mednarodnega monetarne
ga sistema, o kateri bo razprav
ljala prihodnji september skupšči
na mednarodnega monetarnega 
sklada. Pariškemu srečanju bodo 
sledili še drugi sestanki tako na 
ravni strokovnjakov, kakor tudi 
ministrov, ki so pristojni za gospo
darske in monetarne zadeve.

V Luksemburgu so finančni mi
nistri sklenili, da bodo skušali na
stopati na teh srečanjih na enoten 
način. Ta enotnost prihaja najbolj 
do izraza v stališču vseh prizade
tih, da je treba vprašanja deval
vacije in revalvacije obravnavati 
konkretno za vsak primer.

Slovesno odprto 
v Strasbourgu zasedanje 
evropskega parlamenta

STRASBOURG, 16. - Danes je bilo 
v Strasbourgu odprtje zasedanja evrop
skega parlamenta na katerem so bili 
navzoči tudi novi člani Evropske go
spodarske skupnosti, in sicer predstav
niki Velike Britanije, Danske in Irske.

Evropski (zahodni) parlament zdru
žuje danes devet držav, in sicer Fran
cijo, Italijo, Zahodno Nemčijo, Bel
gijo, Nizozemsko in Luksemburg. V 
zadnjem času so pristopile še k tej 
zvezi že zgoraj omenjene države. Ta 
parlament bi moral predstavljati ne

kakšen zametek bodoče politične zdru
žitve zahodne Evrope.

Gre brez dvoma za pomemben do
godek, ki se je odvijal na sedežu, 
kjer so na koncu 40 let Winston 
Churchill, Alcide De Gasperi, Konrad 
Adenauer in Robert Schumann pozvali 
Zahodno Evropo k enotnosti. Danes so 
bili v dvorani evropskega parlamenta 
navzoči predsedniki državnih parla
mentov (za Italijo sta bila navzoča 
predsednika senata Fanfani ter pod
predsednik poslanske zbornice I.uci- 
fredi). Bili so navzoči tudi bivši pred
sednik EGS Franco Maria Malfatti, 
sedanji predsednik Francois Xavier 
Ortoli, belgijski podtajnik za zunanje 
zadeve in drugi.

Evropske parlamentarce, ki jih je 
sedaj 198, je pozdravil predsednik ev
ropskega parlamenta Walter Behrendt. 
Pripomniti pa je treba, da so bili od
sotni britanski laburistični poslanci, 
ki imajo sedaj do EGS in njenega 
političnega foruma popolnoma odklo
nilen odnos.

Predsednik komisije Ortoli je nato 
predstavil parlamentu novi izvršni svet 
ter je poudaril potrebo, da se nada
ljuje izgradnja skupnosti. Pri tej iz
gradnji mora imeti komisija politično 
in ne samo tehnokratsko vlogo.

V svojem govoru je Ortoli tudi o- 
menil potrebo, da zahodnoevropske 
države uresničijo enoten nastop na 
mednarodnih srečanjih, ki bodo pri
hodnjo jesen (o tem vprašanju po
ročamo na drugem mestu v zvezi s 
sestankom finančnih ministrov EGS).

Na Ortolijev pozdrav so odgovorili 
predstavniki Velike Britanije Peter 
Kirk ter predstavnika Irske republike 
in Danske. Angleški predstavnik je 
posvetil dobršen del svojega govora 
vprašanjem, ki so najbolj pri srcu 
sedanji angleški vladi, ki se mora trdo 
bojevati z laburistično opozicijo zaradi 
vstopa v EGS. Med ta vprašanja spa
da predvsem vprašanje kmetijstva, ki 
bo, spričo povezave z EGS. povzro
čilo precejšen porast življenjskih stro
škov v Veliki Britaniji.

NA TISKOVNI KONFERENCI V RIMU

Geologi obsojajo vladno 
hidrogeološko politiko
Vlada potrosi letno 5OD milijard lir zaradi škoder 
ki jo usadi povzročajo italijanskim cestam

RIM, 16. — Italijanska država j organizmi, ki bi bili lahko pomemben 
: ’ ’ J~ *nn —' jez proti širjenju tega zla.

Ob koncu je Vuillermin cbraz-

Nenavaden prizor iz Jeruzalema: vojaški goseničarji raznašajo kruh in 
mleko, ker so obilne snežne padavine paralizirale ves promet v mestu

potresi vsako leto približno 500 mi
lijard lir (1 odstotek letnega držav
nega dohodka) zaradi škode, ki jo 
povzročajo usadi državnih, pokrajin
skih in občinskih cest. Te šta- 
vilke so rezultat študije, za katero 
je dal pobudo red geologov. Rezul
tate svojega dela so geologi dali 
v javnost danes na tiskovni konfe
renci o vlogi geologa v moderni 
družbi. Povod za študijo in tiskov
no konferenco so bile poplave in 
usadi na italijanskem jugu, ki so 
povzročili toliko materialne škode 
in so terjali veliko človeških žrtev.

«Hidrogeološld položaj v Italiji je 
porazen — je dejal predsednik reda 
Enzo Vuillermin —- in v prihodnjih 
letih se bo še poslabšal*, itali
janska tla so v fazi zelo velike 
degradacije — je dodal podpredsed
nik Lombardi — ker je človek 
razširil svojo dejavnost brez vsakrš
nega nadzorstva na bolna tla, ki ni
majo dovolj obrambnih organizmov*.

Geologi so dokazali, da so usad- 
na gibanja lahko predvidljiva. Po 
navadi lahko tudi preprečimo, da 
usad povzroča človeške žrtve in 
materialno škodo. Številni usadi, ki 
so povzročili smrt in opustošenje 
na jugu, so bili že dobro znani in 
opisani v spisku, ki ga je objavilo 
ministrstvo za javna dela. Položaj 
je bil ponekod zelo zaskrbljujoč že 
leta 1963, vlada pa ni kljub temu 
ukrenila ničesar.

«Urbanistični razvoj — je dejal 
Vuillermin — je "ušel” strogemu 
geološkemu nadzorstvu, tako da so 
le maloštevilni regulacijski načrti 
osnovani na geološki študiji, ki je 
zakon med drugim ne predvideva*.

Kar zadeva le finančno plat. geo
logi poudarjajo, da država potrosi 
letno 500 milijard lir, proti dvem 
milijardam, ki bi jih potrosila za 
učinkovito državno geološko službo, 
in 100 milijonom, ki bi jih potrosila 
za vsako podobno deželno službo. 
Vuillermin je dodal, da geološka 
služba v Italiji praktično ne obsta
ja, ker vlada zmanjšuje iz leta 
v leto finančno podporo in ker ne 
obstaja ustrezna zakonodaja.

«še danes — je dejal predsednik 
geološkega reda — ne poznamo na
šega terena, ker izvršna oblast noče 
zagotoviti dolgoročne raziskovalne 
dejavnostL V javni upravi ni pred
videna prisotnost geologov, čeprav 
bi bila mnenja geologov odločilne 
važnosti za boj proti špekulaciji. 
Vprašujemo se, če ni prav pomanj
kanje volje za boj proti špekulaciji 
vzrok, da se ne ustanovijo tehnični

ložil prisotnim še zahteve geolo
gov in sicer ustanovitev državne 
in deželnih eoloških služb, potenci
ranje vseh hidrogeoloških uradov 
in novo zakonodajo, ki naj uzakoni 
temeljne zahteve vsakega regula
cijskega načrta.

Aretiran malijski markiz
RIM, 16. — Policijski agenti so 

danes aretirali sicilskega 44-letne- 
ga markiza Gianfranca Pellicana, 
ki je bil znan v krogu svojih pri
jateljev in pajdašev pod vzdevkom 
«Nanni».

Markiza Pellicana so že pred ča
som aretirali v kraju Gioiosa Joni- 
ca, ker je bil osumljen pripadni- 
štva mafiji, tihotapstva s cigare
tami in številnih drugih prekrškov.

Včeraj je prispel v Hongkong avstralski časnikar Francis James, ki ga je kitajska vlada izgnala iz države, čas
nikar je bil zaprt tri leta na Kitajskem pod obtožbo vohunstva. Vse kaže, da je treba ukrep pekinške vlade pri
pisati novim odnosom med Kitajsko in Avstralijo. Na sliki: policisti nosijo oslabelega časnikarja v bolnišnico
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V OBČINI ACRI KAKIH 50 KM OD COSENZE

Trinajst ljudi umrlo v vasi San Eiovanni 
zaradi eksplozije v revni kmečki hiši

Neprevidnost hišnega gospodarja domnevni vzrok tragedije 
Pričevanje Antonia Cistara, ki se je edini rešil iz goreče hiše

COSENZA, 16. — Strašna tragedija 
je sinoči prizadela vas S. Giacomo 
d’Acri, kakih 50 km od Cosenze. 13 
ljudi je izgubilo življenje, ena oseba 
pa je bila hudo ranjena zaradi ek
splozije v hiši Luigija Abruzzeseja. 
Po prvih vesteh kaže, da je eksplo
dirala jeklenka zaradi uhajanja plina. 
Eksplozija je povzročila požar, ki je 
uničil hišo. Na kraj so prihiteli gasilci 
in karabinjerji iz Cosenze, a za ne
srečneže ni bilo več pomoči. Po dvo
urnem boju z ognjenimi zublji, so re
ševalci našli med ruševinami le še 
zoglenela trupla nesrečnih žrtev.

V tragediji je izgubilo življenje vseh 
11 članov družine Abruzzese in sicer 
48-letni Luigi Abruzzese, njegova 43- 
ietna soproga Luisa Sposato in otroci 
Giulio, Cristina, Francesco, Pietro. 
Maria, Maria Letizia, Domenico, An

tonio in Pettorata. Drugi dve žrtvi prvega nadstropja. Najmlajši so še
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Jutri proces 
proti Lorni Caviglii

ATENE, 16. — Danes se je Lor- 
na Briffa Caviglia, ki je že pet 
mesecev zaprta v grških zaporih 
pod obtožbo rovarjenja proti reži
mu polkovnikov, zadnjič sestala s 
svojima odvetnikoma, da bi se do
menila za obrambno linijo na pro
cesu, ki se bo začel 18. januarja 
letos.

Italijanka je med zasliševanji ve
dno zavrnila vse obtožbe in je pri
znala le, da je prinesla v Grčijo 
pismo grških beguncev, ki jih je 
spoznala v Rimu. Lorna je bila 
prisiljena po zasliševanjih podpisa
ti zapisnike v grščini, ne da bi 
lahko preverila, če je zapisnikar 
točno zabeležil njene izjave.

BOLOGNA, 16. - Načelnik pre
iskovalnega sodišča v Bologni dr. 
Veha je danes sprožil sodni posto
pek proti odvetniku iz Riminija 
Giuseppu Pasquarelli, ki je obto
žen, da je obrekoval treviškega 
preiskovalnega sodnika dr. Stiza.

DRUGA VOJAŠKA ŽRTEV GVERILE V LETOŠNJEM LETU

V prtljažniku truplo vojaka 
«Ulster defence regimenta»

Doslej je padlo v Severni Irski 177 pripadnikov 
oboroženih sil ■ Mcstiofain prenehal gladovno stavko.

LONDON, 16. — Davi so našli 
truplo nekega mladeniča med 18. 
in 22. leti v prtljažniku avtomo
bila, ki je bil ukraden in nato 
parkiran v neki ulici v Belfastu.

Pozneje se je zvedelo, da gre 
za nekega vojaka, ki je pripadal 
Ulster Defence Regimentu, ki je 
nastanjen v Belfastu. Gre že za 
drugega vojaka tega krajevnega 
polka, ki je bil ubit od začetka 
letošnjega leta ter za 177. vojaka, 
ki je izgubil življenje od leta 1969, 
ko se je začela v Ulstru sedanja 
skoraj državljanska vojna. Zadnji 
ubiti vojak je bil protestant. Glas

nik prizadetega polka je izjavil, da 
je bil mladenič v neki vojašnici 
angleške vojske v kraju Linsbury, 
kakih 16 km jugozahodno od Bel
fasta. Njegova žena je izjavila, da 
ji je mož rekel, da se mora sre
čati z neko osebo pri «Royal Victo- 
ria Hospital*. Zdi se, da nesreč
než ni dospel do kraja sestanka.

Angleške vojaške in policijske o- 
blasti menijo, da gre tudi pri tem 
umoru za medsebojna obračunava
nja med katoliškimi in protestant
skimi političnimi in gverilskimi or
ganizacijami. Angleži ne marajo 
uvrstiti te umore med pravcate po-
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PODVIG SOVJETSKIH VESOLJSKIH ZNANSTVENIKOV

Lunohod 2 se je izkrmi na Morju vedrosti
Kaže, da bo premični laboratorij nadaljeval nalogo svojega prednika

MOSKVA, 16. — V prvih jutranjih 
urah točneje ob 4.14 po moskovskem 
času' (2.14 po srednjeevropskem 
času) je sovjetska avtomatska luna 
21 «izkrcala» na našem naravnem 
satelitu premični laboratorij luno
hod 2. Vest je sporočila sovjetska 
tiskovna agencija TASS, ki je do
dala, da bo naloga drugega luno- 
hoda nadaljevati raziskovanje naše
ga naravnega satelita, ki se je za
čelo s prvim premičnim laboratori
jem leta 1970.

Avtomatsko sondo luna 21, ki je 
rizkrcala* lunohoda. so izstrelili 8. 
januarja letos. Štiri dni pozneje, je 
postaja stopila na krožno pot okoli 
Lune, danes ponoči pa je mehko 
pristala na našem naravnem sate
litu. Kot prvi lunohod. _ se je tudi 
njegov naslednik počasi spustil po 
poševni «brvi» na Lunina da. Ta
koj po pristanku je sovjetska tele
vizija oddala v izredni oddaji prve 
posnetke z našega naravnega sa
telita.

Po vesteh sovjetske tiskovne agen

cije bo premični laboratorij miroval 
do 18. januarja, da bi napolnil z 
energijo svoje sončne baterije, šele 
nato bo začel svojo raziskovalno 

.c. TASS ni sporočila, kje je pri
stala avtomatska postaja, po vesteh 
sovjetske televizije pa kaže, da je 
sonda položila svoje «tace» na 
vzhodni predel Morja vedrosti in 
sicer v «žrelo» Le Monnier. Prvega 
lunohoda pa je sonda luna 17 iz
krcala v Morju dežja.

Točnih podatkov o nalogah nove
ga premičnega laboratorija ni. Edi
ni tehnični podatek, ki ga je sporo
čila TASS je. da premični labora
torij tehta 840 kg, torej 84 kg več 
od prvega lunohoda. Vse drugo pa 
so samo domneve zahodnih znan
stvenikov. Verjetno je, da bo luno
hod 2 nadaljeval nalogo svojega 
prednika. Kaže tudi, da mu je na 
las podoben in ima torej odliko ve
likanskega lonca s pokrovom, ki se 
odpira, ko posije sonce. Opremljen 
je s posebnim francoskim «kotnim 
reflektorjem*, katerega so namestili

v okviru sovjetsko - francoskega 
sporazuma za vesoljsko raziskova
nje. Naprava bo služila za nadalje
vanje študija o laserski lokalizaciji 
našega naravnega satelita.

Prvi sovjetski premični labora
torij je deloval na Luni nad deset 
mesecev. Ob zori vsakega Lunine
ga dne se je «zbudil» in odprl 
svoj pokrov, da je sonce lahko «na- 
polnilo* z energijo njegove baterije.
Ko pa se je dan nagibal k zatonu 
je lunohod zopet «zaspal». Pokril 
je svoj lončasti trup s pokrovom 
in «umolknil». Opremljen je bil z 
osmimi kolesi, s kfterimi je lahko 
«prestopil» vsako zapreko, s svojim 
televizijskim očesom* pa si je ogle
doval okolje. V desetih mesecih 
svojega življenja je prehodil nad 
deset km Lunine površine.

Zaradi pomanjkanja podatkov1 prav razlika dveh «filozofij» ra- 
znanstveniki menijo, da bo lunohod ziskovanja vesolja. Uporaba avto- 
2 nadaljeval po tej poti. Verjetno matskih postaj je bolj enostavna in 
se bo premikal v prvih in zadnjih cenena, raziskovanje s človeškimi 
urah Luninega dne, miroval pa bo posadkami pa morda plodnejše in 
«opoldne». Razlog je dokaj preprost, i vsekakor bolj. senzacionalno.

Ko sonce navpično sije, so sence 
tako majhne, da bi operaterji z 
Zemlje ne utegnili pravilno voditi 
«lonca». ob «vzhodu» in «zatonu* 
pa so sence daljše in se zapreke 
dobro vidijo.

Potem ko so pred enim letom 
sovjetski znanstveniki ponovili z lu
no 20 uspeh avtomatske postaje 
luna 16, ki je «pripeljala» na Zem
ljo nekaj vzorcev kamenin našega 
naravnega satelita, so se verjetno 
končno odločili, da nadaljujejo ra
ziskovanje Lune tudi po drugi smer
nici in sicer s premičnim labora
torijem, ki je že obrodil bogato že- 
tov znanstvenih rezultatov. Vse 
kaže pa, da sovjetski znanstveniki 
nimajo namena pošiljati na naš 
naravni satelit človeške posadke 
kot Američani. V tem je pravza-

sledice sedanje gverile v Severni 
Irski ter najraje govorijo o nepo
jasnjenih umorih. V bistvu gre za 
evfemizem, kajti organizacija IRA 
je že kolikor toliko prenehala s 
svojo teroristično dejavnostjo, ki 
je bila značilna za prejšnja leta, 
čeprav je treba upoštevati dejstvo, 
da so pred kratkim trije policisti, 
več drugih pa je bilo ranjenih, 
izgubili življenje zaradi eksplozije 
neke magnetne bombe.

Gre torej v vseh teh primerih za 
politične umore, bodisi da so žrt
ve katoličani ali pa protestanti. Da 
je temu tako, dokazuje tudi dej
stvo, da je neki drug mladenič bil 
precej hudo ranjen, ker so neznan
ci streljali nanj z brzostrelko ter 
ga zadeli v nogo. Davi ga je naš
la izvidnica angleške vojske v če
trti Turf Lodge. Takoj so ga pre
peljali v bolnišnico Victoria. Pri 
streljanju med gverilci in angleško 
vojsko je bil ranjen v noge tudi 
neki predstavnik «Royal Ulster Con- 
stabulary», ko je raziskoval neko 
prometno nesrečo v mestecu Dun- 
gannon v okraju Tyrone.

Šefi britanskih varnostnih služb 
v Ulstru, M so se sestali včeraj, 
so zagrozili, da bo angleška vlada 
morda sprejela poostrene ukrepe za 
varnost prebivalstva v Ulstru, če 
bi v doglednem času ne prišlo do 
prenehanja ubojev in atentatov. 
Razmere v Ulstru je danes obrav
naval tudi angleški premier Edward 
Heath na seji s prizadetimi mini
stri in katere sta se udeležila tudi 
minister za Severno Irsko William 
Whitelaw ter minister za obrambo 
Carrington.

Na koncu je še treba omeniti, da 
je vodstvo skupine «provisionals» 
organizacije IRA ukazalo svojemu 
načelniku v priporu Seanu Mac 
Stiofainu, naj preneha gladovno 
stavko, ki jo je začel pred dnevi. 
Kot smo že poročali, je v Irski re
publiki začel veljati zakon, ki kaz
nuje pripadnike severnoirske orga
nizacije IRA, ki zahtevajo priklju
čitev Ulstra k Irski republiki. Mac 
Stiofain je sprejel sklep svoje or
ganizacije ter je - začel jesti.

sta 56-letna Maria Fuscalao in njena 
18-letna hči Lina, rešil pa se je njen 
58-letni soprog Antonio Cistaro.

Po prvih ugotovitvah preiskave ka
že, da je vzrok tragedije uhajanje 
plina iz jeklenke, po mnenju nekate
rih preiskovalcev pa je možno (čeprav 
manj verjetno), da je treba eksplozijo 
pripisati obrabljenosti gumijaste cevi, 
ki je povezovala jeklenko s kuhal
nikom.

Poveljnik legije karabinjerjev iz 
Cosenze in namestnik državnega pravd- 
nika Di Rossano sta v bolnišnici za
slišala Cistara, ki se bo moral dalj 
časa zdraviti zaradi hudih opeklin po 
vsem telesu in šoka. Z njegovo po
močjo so vsaj približno rekonstruirali 
tragedijo v dvonadstropni hiši Abruz- 
zesejevih.

Poslopje je kot vse ostale vaške 
hiše zelo revno. Pritličje sestoji iz 
velike sobe, v prvem nadstropju pa 
sta kuhinja in spalnica. Cistaro, ki 
stanuje blizu Abruzzesejevih, je pove
dal. da se je snoči podal z ženo in 
s hčerko k prijateljem, da bi priso
stvoval filmu po televizijskem spo
redu. Najmlajši Abruzzesejevi otroci 
so že spali, ostali pa so se zbrali v 
kuhinji pred malim ekranom. Soba ni 
velika (kakih 20 kvadratnih metrov), 
in v enem kotu je ognjišče, v drugem 
pa kuhalnik na plin z jeklenko. Bilo 
je okoli 22. ure. ko je jeklenka ek
splodirala. «Gledali smo film, ko je 
nenadoma siknil iz ognjišča ognjen 
«jezik». Ogenj se je v kratkem raz
širil po sobi in je prišel do jeklenke*, 
je povedal Cistaro. Mož je stekel v 
pritličje, da bi odprl vrata, a ves nje
gov napor je bil zaman: duri se niso 
premaknile. Stekel je zato spet v prvo 
nadstropje, kjer se je požar že raz
širil. Preplašen je skočil skozi okno 
in stekel proti najbližji hiši, da bi 
prosil za pomoč. Cistaro, ki je dninar, 
je priznal karabinjerjem, da je zg
radi strahu zbežal, ne da bi skušal 
pomagati ostalim.

Ognjeni zublji so se bliskovito raz
širili. in v kratkem je gorelo vse: 
zavese, pohištvo, pod. «Nihče ni ute
gnil trezno misliti — je povedal poljski 
delavec — in kot brezumneži smo te
kali od kota v kot, od pritličja do

spali in moja prijatelja sta jih skušala 
rešiti, a zaman. Potem je počilo. Zru
šila se je streha in zasula nesreč
neže*.

Cistaro je prosil za pomoč kmete v 
bližnjih hišah, ki so takoj pritekli na 
kraj nesreče, a se niso mogli pribli
žati stanovanju Abruzzesejevih, ki je 
gorelo kot bakla. Nekateri so stekli v 
vas ,in so od tam poklicali gasilce. Ko 
pa so slednji prišli iz Cosenze ni bilo 
za nesrečneže več pomoči. Po dveh 
urah dela so ukrotili ognjene zublje, 
nato pa so se lotili odkopavanja ru
ševin ter trupel žrtev, oziroma zogle
nele ostanke njihovih teles.

Poveljnik gasilcev inž. Petrillo, ki 
se je danes zjutraj spet vrnil v glav
no mesto, je dejal, da je bil prizor, 
ki so ga videli, srhljiv. «Jaz in moji 
fantje — je pripovedoval — smo va
jeni dela v nemogočih pogojih in nas 
tragični prizori ne presunejo. Tokrat 
pa nas je spreletel srh: trupel ni 
bilo več, pač pa le zogleneli ostanki*.

Na kraj nesreče so prihiteli vsi raz
položljivi gasilci iz Cosenze in sicer 
kakih 20 mož s cisterno, brizgalnico 
in dvema rešilnima avtomobiloma. 
Največ časa so zamudili na šest km 
dolgi in skoraj neprevozni stezi, ki 
povezuje mestece Acri s S. Giovanni- 
jem. «Pogasili smo požar — je še 
dejal inž. Petrillo — ki se je razširil 
na drevesa pred hišo, nato pa smo 
ob luči svetilk začeli odkopavati ru
ševine*.

Kar zadeva vzrok požara je bil po
veljnik gasilcev mnenja, da ga je tre
ba pripisati uhajanju plina. «Kot po
trjuje pripovedovanje edinega preži
velega — je dejal Petrillo — se je 
plin širil po sobi, dokler ni prišel v 
stik z ognjem in se vnel. Tako si 
lahko pojasnimo «ognjene jezike*, o 
katerih je govoril Cistardo. Majhen 
prostor in eksplozija pa sta vzrok za 
tako tragičen obračun človeških žrtev*.

Po zadnjih vesteh iz Cosenze kaže, 
da je vzrok tragedije Abruzzesejeva 
neprevidnost. Izvedelo se je namreč, 
da so gasilci dobili med ruševinami 
jeklenko nepoškodovano in so zato o- 
pustili domnevo o uhajanju plina. Po 
ponovnem zasliševanju Antonia Cista
ra naj bi izvedeli, da je hišni po

glavar, polil ognjišče z bencinom, 
ker je ogenj ugašal. Nenadoma je z 
ognjišča «siknil» velik ognjen jezik,, 
ki je zajel tudi posodo z bencinom 
in povzročil eksplozijo.

Občina Acri, pod katero spada S. 
Giovanni, je ena izmed največjih in 
najbolj obljudenih v pokrajini Cosenze. 
Hiša, kjer se je pripetila tragedija, 
je bila v četrti Santa Maria della 
Fiumara v vasi S. Giacomo, ki štej« 
približno 5.000 prebivalcev.

Predsednik republike Leone je v 
zvezi z eksplozijo v S. Giovanniju po- 
slai ministru za notranje zadeve Ru- 
morju telegram, v katerem ga prosi, 
naj izreče svojcem nesrečnih žrtev 
njegovo iskreno sožalje.

AMERIŠKA DRUŽBA
Po zadnjem rezultatu demo- 

skopske ankete ameriške spe
cializirane družbe Gallup ka
že, da je bil vsak tretji Ame
ričan lani vsaj enkrat napa
den ali oropan, žrtve pa so pri- 
tovila. da se vsak četrti Ame- 
r.apadov. Družba je interviuva- 
la 1504 ljudi v 300 različnih 
pokrajinah in je nadalje ugo
tovila. da se vsak četrti Ame
ričan boji hoditi peš okoli v 
okolici svojega doma, vsak še
sti se ne počuti varnega niti 
doma. 00 odstotkov žensk pa 
se • boji iti ponoči po mestih 
brez spremstva.

Ti podatki pa se nanašajo na 
vsedržavno poprečje, kajti po
ložaj v večjih mestih in pred
vsem v IVashingtonu in Neto 
Yorku je še bolj porazen. Če 
bi se pa omejili le na posa
mezne četrti bi postala slika 
ameriške družbe kar srhljiva. 
Dokaz za to je anketa ugled
nega časnika «New York Ti
mesa med prebivalci četrti 
South Bronx. List navaja med 
drugim zadnja dva primera na
silja. Gre za razpečevalca ma
mil, ki ga je skupina mladeni
čev ubila proti plačilu 30 do
larjev (15.000 lir) in nekega 
otroka, ki so so. do krm pre
mlatili pred neko šolo zaradi 
spora za steklenico oranžade. 
časnik trdi tudi. da imajo 
skoraj vse trgovine v tej četrti 
izložbe in vrata iz stekla, ki 
ga ne predre puškin naboj, 
poštarji in kurirji pa krožijo 
«oboroženi» s sprayi in drugi
mi podobnimi napravami, ki 
lahko preženejo podivjane pse.

Omenjena četrt je tipična *bi- 
donville» ameriškega veleme
sta. V njej živi 400.000 ljudi, 
od katerih se skoraj polovica 
preživlja le s podporo socialne
ga skrbstva, 30 'odstotkov lju
di. ki so sposobni za delo, pa 
je brezposelnih.

Izraelska predsednica ylade, Gold* 
Meir je po svojem obisku v. Italiji' 
kjer se je srečala z italijanskim ^r' 
žavnim poglavarjem Leonejem in 5 
papežem Pavlom VI., odpotovala v 
nevo, kjer bi se morala sestati ff 
vesteh iz izraelskih virov s predse®' 
nikom Slonokoščene obale Houphouek 
Boignyjem, ki se sedaj mudi v teh1 
mestu zaradi zasebnih razlogov. ^z' 
raelski premier bi se hotel pogaja'" 
s predstavnikom Slonokoščene obale v 
zvezi s prekinitvijo diplomatskih 
nosov med Izraelom in petimi #frl” 
škimi državami. Predstavnik Slonok®' 
ščene obale je zanikal utemeljen®8 
vesti iz izraelskih virov o domnevne®1 
srečanju. Na sliki: predsednica izrae* 
ske vlade Golda Meir.


